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روزنامه صبح ایران

فیاض زاهدتشریح کرد

پیامدهای  بین المللی پذیرش استعفای ظریف

وزیر اطلاعات: 

برخی مرگ بر آمریکا می گویند 
اما خلاف مصالح نظام عمل می کنند 

محمدرضا عارف:

عده ای می خواهند چوب لای چرخ دولت بگذارند

مردم نباید تاوان خودروهای غیر استاندارد را بدهند 

مقصر افزایش مصرف بنزین کیست؛ مردم یا خودروسازان؟ 

 60 هزار زندانی مشمول عفو گسترده عمومی شدند 

واکنش ها به استعفای وزیر امور خارجه: 

ظریف  باید بماند 
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2
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2
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وزیر اطلاعات با انتقاد از افرادی که قصد دارند دولت را 
ناکارآمد جلوه دهند و علت مشکلات یکسال اخیر را به 
جای تحریم ها و فشارها به ناتوانی مسئولان گره بزنند، 
تصریح کرد: برخی مرگ بر آمریکا می گویند ولی خلاف 

مصالح نظام عمل می کنند. 
سید محمود علوی روز سه شنبه در پنجمین نشست 
شورای اداری استان تهران افزود: کسانی که زمان انتخابات 

ریاست جمهوری آمریکا خدا خدا می کردند ترامپ رای 
بیاورد تا دولت تدبیر و امید دچار مشکل شود، امروز تلاش 
می کنند دولت را ناکارآمد و ناتوان نشان و مردم و مسئولان 

را رودرروی هم قرار دهند. 
وی تاکید کرد: این دولت پنج سال و نیم است که فعالیت 
دارد و تنها طی یک سال گذشته وضعیت در نتیجه تحریم 

ها و فشارهای آمریکا نابسامان شده است...

انتشـار خبر اسـتعفای محمد جـواد ظریف از نیمه شـب دوشـنبه در کانون تحلیلهـا و اظهارنظرهای کارشناسـان 
شـخصیت های سیاسـی و نمایندگان مجلس قرار گرفته اسـت؛برآیند این اظهار نظرها در فضای مجاری و رسـمی این 
اسـت کـه رفتن ظریف از وزارت امور خارجه به صلاح نیسـت و او باید بماند. انتشـار خبر اسـتعفای محمـد جواد ظریف 

در صفحه اینسـتاگرام وی در همان نیمه شـب دوشـنبه  به سـرعت تبدیل به تیتر یک رسـانه های ...

رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی استعفای ظریف را غافلگیرکننده خواند و گفت : این که برخی 
در تحلیل هایشان استعفای ظریف را به معنای سقوط دولت عنوان 
کرده اند تحلیلی خائنانه است که باید با آن برخورد شود.حشمت الله 
فلاحت پیشه در حاشیه جلسه علنی دیروز مجلس در واکنش به 
استعفای ظریف گفت : آقای ظریف با استعفا قهرمان نمی شود. ملت، 

قدر زحمات ظریف را می داند. ..

رهبر معظم انقلاب در دیدار مداحان اهل بیت علیهم السلام 
تاکید کردند : ملت ایران در 40 سال اخیر با توکل بر خدا و انجام 
وظیفه توانست بر توطئه ها فائق بیاید و اکنون قوی تر از هر دوره 
ای شده ولی جبهه دشمن ضعیف تر از دوره های گذشته است. در 
سالروز ولادت با سعادت ام الائمه حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها، 
فضای حسینیه امام خمینی)ره( معطر به عطر فضائل و مناقب آن 

بانوی بزرگ اسلام بود و جمعی از ذاکران اهل بیت علیهم السلام...

حشمت الله فلاحت پیشه:

ارتباط استعفای »ظریف« با 
سقوط دولت تحلیلی خائنانه است

رهبر معظم انقلاب در دیدار ذاکران اهل بیت علیهم السلام:

ملت ایران قوی  و دشمنان آن 
ضعیف تر شده اند 
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

رئیس جمهور در جمع مدیران بانکی کشور :

در این کشور دولت، مجلس و رهبری تصمیم می گیرند
نمی شود کشور را دست 20-10 نفر داد! 

صاحب کشور ملت بزرگ ایران است

رهبری چندین بار به من گفته اند
 با لوایح چهارگانه مخالفتی ندارند

استاندار قم گفت: مدیران باید تلاش کنند که مباحث اجتماعی مبدل به مسائل سیاسی و 
امنیتی نشود. بهرام سرمست در آیین افتتاح ساختمان فرماندهی انتظامی شهرستان قم، با بیان 
اینکه در راستای نظم آفرینی در جامعه و ارتقای فرهنگی، دستگاه های مختلفی تاثیرگذار هستند 
افزود: کم کاری های برخی دستگاه های دولتی را نیروی انتظامی جبران می کند.وی نعمت امنیت 
و سلامت را دو نعمت مجهول برای مردم دانست و گفت: اهمیت این 2مقوله ناشناخته مانده و 
کسانی که در این راستا فعالیت می کنند آنچنان که شایسته است مورد توجه قرار نمی گیرند.
استاندار قم در ادامه با بیان اینکه امنیت سخت افزاری و صرف تجهیزات برای امنیت آفرینی 
کفایت نمی کند، خاطرنشان کرد: احساس آرامش نیز باید در کنار امنیت فیزیکی وجود داشته 

باشد.وی بیان کرد: بسیاری از مولفه ها در تامین احساس امنیت موثر هستند و...

عضو هیأت رئیسه شورای اسلامی شهر قم گفت: بیشترین دغدغه پاکبانان پرداخت به موقع 
حقوق شان است و ما نیز پیگیر این موضوع هستیم. حسن طلایی در حاشیه مراسم تقدیر از 
همسران پاکبان شاغل در شهرداری منطقه دو قم که به مناسبت ولادت حضرت فاطمه زهرا)س( 
و بزرگداشت مقام زن برگزار شد، اظهار کرد: این حرکت ارزشمند و خوب که به همت شهرداری 
منطقه دو قم انجام شد، قابل تقدیر است و امیدوار هستیم اینگونه اقدامات ادامه داشته باشد.وی با 
بیان اینکه پاکبانان مانند سربازان گمنامی هستند که توجه زیادی به آنها نمی شود، ابراز کرد: پیامبر 
گرامی اسلام دست کارگر را می بوسید و همین موضوع راه را به ما نشان می دهد تا از کارگرانی که 
با دستان پینه بسته به مردم خدمت رسانی می کنند، توجه داشته باشیم.معاون کمیسیون خدمات 

شهری شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: بهترین هدیه به پاکبانان...

استاندار قم: 

مدیران از تبدیل شدن مباحث اجتماعی 
به امنیتی جلوگیری کنند 

عضو هیأت رئیسه شورای اسلامی شهر قم  مطرح کرد

پیگیری شورای شهر برای 
پرداخت به موقع حقوق پاکبانان

88

رییس جمهوری در پیامی به مراسم اهدای جایزه 
اینکه  بیان  با   ،1397 سال  برتر  )برند(  نشان  ملی 
دشمنان اعتماد، باور و امید مردم ایران را هدف قرار 
داده اند، گفت: ارج نهادن به مقوله نشان تجاری اقدامی 
و  ظرفیت ها  معرفی  برای  کارآمد  و  شایسته  بسیار 

توانمندی های کشور است. 
به گزارش روز سه شنبه ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی 
دکتر  والمسلمین  الاسلام  جمهوری، حجت  ریاست 
حسن روحانی در این پیام تصریح کرد: تقارن مراسم 
اهدای جایزه ملی به منتخبان نشان های تجاری برتر 
دخت  سعادت  با  میلاد  با  را  سال 1397  در  کشور 
پیامبر)ص(، حضرت فاطمه زهرا سلام  الله علیها، به 

فال نیک گرفته و تبریکات صمیمانه خود را به تمام 
مادران بزرگ این سرزمین تقدیم می کنم.

در  کرد:  تاکید  پیام  این  در  جمهوری  رییس 
ایران،  اسلامی  شکوهمند  انقلاب  سالگرد  چهلمین 
شاهد آنیم که دشمنان این کشور، اعتماد، باور و امید 
مردم ایران را هدف قرار داده اند، غافل از اینکه در این 
تقابل آشکار، ظرفیت های غنی و بیشمار فرهنگی و 
تمدنی، ارزش های مذهبی، دارایی های سرشار طبیعی 
با  و  نیروی جوان  و  اقتصادی  و  فنی، علمی  توان  و 
سرزمین  این  داشته های  از  قادرند  خوبی  به  انگیزه 

حراست کنند.
ایران سرزمین  پیام تصریح کرد:  این  در  روحانی 

سرمایه های بزرگ تاریخی، مادی و انسانی است. بسیار 
بجاست که این سرمایه عظیم را قدر دانسته و در مسیر 
گسترش امید به سوی ساختن ایرانی آبادتر حرکت 
تجاری،  نشان  مقوله  به  نهادن  ارج  رو  این  از  کنیم. 
اقدامی بسیار شایسته و کارآمد برای معرفی ظرفیت ها 

و توانمندی های این کشور است.
رییس جمهوری در این پیام اظهار داشت: بسیار 
خرسندم که در مراسم فاخر انتخاب نشان های تجاری 
برتر کشور که امروز با حضور بهترین های صنعت ایران 
در حال برگزاری است، به برگزیدگان شایسته این دوره 
آرزو  و سربلندی  پیشرفت  برایشان  و  بگویم  تبریک 

نمایم.

رییس جمهوری: 

دشمنان اعتماد، باور و امید مردم ایران را هدف قرار داده اند 

وزارت اطلاعات با اعلام خبر برخورد با دسیسه 
از  نفر   19 دستگیری  از  انرژی،  واید  ورد  هرمی 
شبکه  این  تأثیرگذار  و  شاخص  افراد  سرشبکه ها، 

هرمی خبر داد. 
در اطلاعیه مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
اطلاعاتی  اقدامات  با  است:  آمده  اطلاعات   وزارت 
و عملیاتی سربازان گمنام امام زمان )عج( پیرامون 
و  هرمی  دسیسه  کلیدی  عناصر  و  فعالیت  نحوه 
کلاهبردارانه جدید تحت عنوان »ورد واید انرژی«، 
تعداد 19 نفر از سرشبکه ها، افراد شاخص و تأثیرگذار 
این شبکه هرمی، در استان های فارس، گلستان و 

سمنان دستگیر و تحویل دستگاه قضایی شدند.  

مبحث سبک زندگی، راه های سریع کسب درآمد، 
سخنان انگیزشی درخصوص ثروت، موفقیت، ذهنیت 
از  استدلالی،  بجای  احساسی  ادبیات  از  استفاده  و 
رایج ترین و کارآمدترین روش های جذب این شرکت  

هرمی می باشد.
این افراد با استفاده از روش های فریبکارانه ، اقدام 
به راه اندازی چندین هرم و زنجیره انسانی نموده و 
ضمن جذب سرمایه افراد و کلاهبرداری، مبالغ قابل 

توجهی ارز از کشور خارج نموده اند.
از  جدیدی  موج  شکل گیری  به  عنایت  با 
دسیسه های هرمی که با پوشش های مختلف، به ویژه 
بین المللی،  بورس های  در  سرمایه گذاری  ادعای  با 

انسانی  زنجیره  تشکیل  و  سرمایه  جذب  به  اقدام 
سرمایه گذاری  از  پیش  است  شایسته  می نمایند؛ 
در طرح هایی از این قبیل، اطلاعات لازم را کسب 
نموده و در صورت مشاهده موارد مشکوک، مراتب 
خبری  ستاد  نمائید.  منعکس   113 شماره  به  را 
وزارت اطلاعات با شماره 113 آماده دریافت هرگونه 
گزارش پیرامون فعالیت این دسیسه هرمی و موارد 

مشابه می باشد.
بدیهی است اقدامات سایر سرشبکه ها و اعضای 
فعال هرمی نیز تحت اشراف اطلاعاتی می باشد و در 
صورت ادامه فعالیت غیرقانونی، با آنها نیز برخورد 

قاطع خواهد شد.

وزارت اطلاعات  اعلام کرد

دستگیری 19 سرشاخه یک شبکه هرمی 

مخابرات منطقه قم
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ظریف، تعارض باور و عمل
ظریف	با	اعلام	استعفا	به	دنبال	رساندن	این	پیام	به	
مخالفان	است	که	بیش	از	حدود	قانونی	شان	در	حوزه	
سیاست	خارجی	مداخله	ننمایند.اعلام	استعفای	غیرمنتظره	
محمد	جواد	ظریف	وزیر	امورخارجه	کشورمان،	گمانه	زنی	ها	

را	نسبت	به	دلایل	و	اهداف	ظریف	از	این	اقدام	بالا	برده	است.	با	توجه	به	همزمانی	اعلام	
استعفای	ظریف	با	سفر	بشار	اسد	رئیس	جمهوری	سوریه،	بسیاری	بر	این	باورند	که	
ظریف	با	اعلام	استعفایش	نارضایتی	اش	را	از	وضعیت	موجود	در	سیاست	خارجی	کشور	و	
فقدان	هماهنگی	ها	در	این	راستا	ابراز	داشته	است.	از	سوی	دیگر	این	باور	نیز	مطرح	است	
که	با	توجه	به	بلاتکلیفی	وضعیت	لوایح	چهارگانه	در	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	و	
افزایش	فشارها	از	سوی	جریان	های	محافظه	کار	داخلی	به	ظریف	در	به	سرانجام	نرسیدن	
وعده	های	هسته	ای،	معمار	توافق	برجام	تنها	گزینه	پیش	رو	را	در	ترک	مسند	وزرات	خارجه	
و	سپردن	امور	به	جریان	های	مطالبه	گر	دید.سوای	بر	این	دیدگاه	ها	آنچه	مطرح	است	اینکه	
اعلام	استعفای	ظریف	برای	اولین	بار	نبود	که	اتفاق	افتاد.	ظریف	پیشتر	هم	آمادگی	اش	را	
برای	اعلام	استعفا	ابراز	داشته	بود.	اما	هیچ	وقت	علنی	و	رسانه	ای	نشد.	برای	همین	به	نظر	
می	رسد	استعفای	اخیر	ضمن	این	که	از	سوی	خود	ظریف	جدی	و	برگشت	ناپذیر	است،	
نشان	از	به	اوج	رسیدن	سطح	اختلاف	نظرها	در	حوزه	های	دیپلماسی	و	سیاست	منطقه	ای	
و	بین	المللی	است.	از	این	منظر	استعفای	ظریف	گرچه	با	اقدام	خودش	انجام	شده	اما	
نشانه	ها	گویای	این	است	که	وی	در	اثر	شرایط	اضطرار	و	فشار	تن	به	این	کار	داده	است.	
نطق	ظریف	هم	از	این	واقعیت	حکایت	دارد	که	مناقشه	و	اختلاف	نظر	در	حوزه	سیاست	
خارجی	به	مرحله	خاص	رسیده	و	چه	بسا	ظریف	با	اعلام	استعفا	به	دنبال	رساندن	این	پیام	
به	مخالفان	است	که	بیش	از	حدود	قانونی	شان	در	حوزه	سیاست	خارجی	مداخله	ننمایند.	
برای	همین	ظریف	ابراز	امیدواری	کرده	که	وزارت	خارجه	به	عنوان	متولی	اصلی	سیاست	
خارجی	به	جایگاه	قانونی	و	واقعی	اش	در	تعاملات	بین	المللی	بازگردد.	و	استعفایش	تلنگری	
برای	این	بازگشت	مهم	باشد.با	این	حال	باید	توجه	داشت	که	استعفای	ظریف	به	نوعی	
حکایت	حال	روز	و	وضعیت	دشوار	دولت	در	حوزه	بین	المللی	است.	دولت	روحانی	هم	
اکنون	از	سوی	دو	جریان	مخالف	تند	بین	المللی	مثلث	آمریکا،	عربستان	و	اسرائیل	تحت	
فشار	است	و	این	جریان	ها	از	هیچ	تلاشی	برای	ضربه	زدن	به	دولت	ایران	دریغ	نمی	ورزند	
و	همزمان	جریان	های	موسوم	به	دلواپسان	دولت	را	به	ماسمالی	و	اهمال	در	بهره	گیری	از	
ظرفیت	های	جریان	مقاومت	در	سیاست	خارجی	متهم	می	کنند	و	بر	این	دیدگاهند	که	
دولت	روحانی	واکنش	فعال	در	قبال	رویکردهای	ترامپ	ندارد	و	صرفا	به	نظاره	نشسته	
است.	بی	گمان	در	راس	این	انتقادها	اقای	ظریف	مرد	خاص	دیپلماسی	ایران	قرار	دارد.	
همه	در	دنیا	نام	ظریف	را	با	دیپلماسی	و	توافق	برجام	می	شناسند	و	امروز	که	این	توافق	
بر	اثر	فشارهای	ترامپ	درمعرض	سقوط	نهایی	قرار	دارد،	ظریف	نیز	با	میراث	اش	در	حال	
سقوط	است.	از	منظری	گروه	های	مخالف	در	داخل	ایران	این	تئوری	را	مطرح	می	کنند	که	
برجام	در	عمل	باعث	افزایش	فشارهای	اقتصادی	و	تحریم	ها	علیه	ایران	شده	است.	نکته	
در	این	جاست	که	مخالفان	به	این	مسئله	توجه	نمی	کنند	که	اینجا	با	ترامپی	مواجه	هستیم	
که	به	همه	توافق	های	بین	المللی	پشت	پا	زده	و	کل	نظام	بین	الملل	درگیر	این	پدیده	
ترامپ	است.ظریف	آنچه	در	توان	داشته	برای	تامین،	حفظ	و	ارتقای	منافع	ملی	و	امنیتی	
کشورمان	به	کار	گرفته	است.	نباید	رویکرد	ضد	برجامی	ترامپ	به	پای	ظریف	نوشته	شود.	
فقدان	حضور	ظریف	در	کسوت	وزارت	خارجه	چه	بسا	حجم	فشارها	و	تحریم	ها	را	علیه	
کشورمان	افزایش	دهد.	ظریف	با	رایزنی	ها	و	انجام	سفرهای	متعدد	حداقل	توانسته	شکافی	
میان	دو	محور	بروکسل	و	واشنگتن	بیندازد.	تنها	مشکلی	که	ظریف	طی	این	مدت	به	آن	
دچار	بود	و	این	امر	در	کنفرانس	اخیر	امنیتی	مونیخ	نیز	دیده	شد،	تعارض	میان	باور	و	عمل	
بود.	ظریف	به	انچه	در	حوزه	روابط	بین	الملل	و	دیپلماسی	باور	دارد،	نمی	توانست	مطابق	آن	
باور	و	دکترین	اش	در	حوزه	اجرایی	گام	بردارد	و	مدام	در	تعارض	این	دوگانه	قرار	می	گرفت.	
از	یک	سو	مراقب	بود	که	حرف	و	گفتمانی	را	بر	زبان	بیاورد	که	در	سطح	بین	المللی	تفسیر	
و	برداشت	منفی	از	ایران	نشود	و	از	سوی	دیگر	درگیری	های	جناحی	در	ایران	تشدید	
نشود.	برای	همین	باید	توجه	داشت	که	از	فردای	فقدان	ظریف	چه	پیامی	از	خود	در	
سطح	بین	المللی	ساطع	کنیم.	آیا	این	که	دیگر	برجام	تامین	کننده	منافع	ملی	ما	نیست	و	
پایان	ظریف	پایان	برجام	است.	واقعیت	این	است	که	دولت	روحانی	کماکان	به	سیاست	
تنش	زدایی	و	اعتمادسازی	با	اتحادیه	اروپا	باور	دارد	و	حتی	به	فرض	کنار	رفتن	ظریف	این	
رویکرد	در	بدنه	سیاست	خارجی	دولت	حفظ	خواهد	شد.	بدین	رو	نباید	این	طور	در	فضای	
بین	المللی	القا	شود	که	با	خروج	ظریف،	ایران	به	دنبال	تنش	زدایی	نیست.تعامل	با	دنیا	وجه	
اصلی	سیاست	خارجی	دولت	هاست	و	جمهوری	اسلامی	ایران	هم	باید	برای	حفظ	منافع	
اش	رویکرد	تعاملی	اش	را	با	قدرت	های	اروپایی،	چین،	هند	و	سایر	قدرت	های	متوسط	

جهانی	حفظ	و	عمق	بخشد.
* رئیس کمیته سیاسی فراکسیون امید مجلس

زنان مطالبه دارند 
زنان	ایران	نیمی	از	جمعیت	این	سرزمین	هستند	که	
در	نقش	های	مهمی	چون	مادری،	تولید،	توسعه،	پرورش	
نسل	نو	و	ساخت	آینده	فعالیت	غیر	قابل	انکار	دارند	اما	این	
جمعیت	زنده	و	پویا	مطالبات	بر	زمین	مانده	زیادی	هم	دارند	
که	برای	تحقق	آن	همچنان	در	تلاشند.	زنان	نیمی	از	جامعه	

را	تشکیل	می	دهند	و	حضور	فعال	آنها	در	عرصه	های	تولید،	اقتصادی،	فرهنگی،	اجتماعی	
و	سیاست	می	تواند	نیمی	از	مسئولیت	ها	به	خود	اختصاص	دهد.	در	جوامعی	که	زنان	و	
مردان	دوش	و	به	دوش	هم	فعالیت	کنند	جامعه	پویاتر	و	موفق	ترخواهدبود،	اما	گاه	برای	
نیل	به	این	هدف	موانعی	داریم	و	در	این	بین	زنان	هم	برای	رفع	این	موانع	مطالباتی	دارند.
مادران	سرزمین	من،	بهترین	مادران	دنیا	هستند،	چرا	که	در	بین	شان،	شهید،	ایثارگر،	
مدیر	و	مسئول،	نویسنده،	وکیل	و	خبرنگارانی	هستند	که	همیشه	در	جامعه	تاثیرگذار	
بوده	اند	و	هستند.مادران	سرزمین	من	که	الگو	و	اسوه	خود	را	در	وجود	مقدس	فاطمه	
زهرا	)س(	یافته	اند	و	روز	مادر	هم	در	سرزمین	من	به	نام	مطهر	ایشان	مزین	شده	است،	
موفقیت	های	چشمگیری	را	در	سخت	ترین	شرایط	خلق	کرده	اند	و	نه	تنها	فرزندانی	را	
تربیت	کرده	اند	که	نمونه	ای	از	پیشرفت	هستند،	بلکه	با	حمایت	از	همسر	و	تقویت	نهاد	و	
بنیان	خانواده	این	نهاد	مقدس	را	بهترین	جایگاه	پرورش	انسان	در	جهان	معرفی	کرده	اند	
و	بر	این	باور	مانده	اند.	در	وصف	جایگاه	مادر	همین	بس	که	بهشت	زیر	پای	ماردان	است.	
زنان	و	مادران	ایرانی	در	همه	عرصه	های	اجتماعی،	فرهنگی	و	سیاسی	همواره	ایفای	نقش	
کرده	اند	و	حضوری	پرنگ	در	انواع	مشارکت	های	مدنی	داشته	اند	و	بر	این	حضور	نیز	تاکید	
دارند.از	آن	جمله	می	توان	به	داشتن	مسئولیت	های	مهم	در	حد	وزیر،	معان	وزیر،	معاون	
رئیس	جمهوری	و	سفیر،	فرماندار	و	بخشدار	اشاره	کرد	و	در	حال	حاضر	هم	حضور	زنان	
در	بخش	شورایی	در	کشور	پررنگ	است	و	نشان	از	اراده	زنان	در	اداره	امور	کشور	دارد.	در	
هشت	سال	دفاع	مقدس	نیز	زنان	علاوه	بر	اینکه	مادران	و	خواهران	هزاران	شهید	بودند،	
خود	نیز	با	اهدای	8	هشت	هزار	شهید	و	8	هزار	جانباز	دین	خود	را	به	استقلال	و	امنیت	
این	آب	خاک	ادعا	کردند.اما	باید	گفت	که	با	همه	توجهات	که	به	نقش	و	جایگاه	زنان	در	
سالهای	بعد	از	انقلاب	اسلامی	زنان	شده	است،	اما	به	اذعان	مسئولان	ذیربط،	هنوز	تا	نقطه	
مطلوب	فاصله	زیادی	داریم	و	همچنان	زنان	و	دختران	ایرانی	به	عنوان	نیمی	از	جامعه	فعال	
و	پویا	مطالبات	بحقی	دارند	که	جا	دارد	به	آنها	با	اولویت	های	خاص	پرداخته	شود.یکی	از	
این	مطالبات	که	شاید	یکی	از	ده	ها	مطالبه	بحق	زنان	ایرانی	است،	تصویب	لایحه	تامین	
امنیت	زنان	در	برابر	خشونت	است	که	در	دولت	نهم	و	دهم	بحث	و	گفت	و	گوها	همچنین	
بررسی	ها	در	مورد	آن	آغاز	شد،	اما	هنوز	بعد	از	گذشت	زمانی	طولانی	هنور	به	تصویب	
نرسیده	است	و	یک	سال	است	که	در	قوه	قضاییه	به	دلیل	بررسی	ها	مانده	است.تصویب	
این	لایحه	کمترین	کاری	است	که	می	تواند	نگاه	جنسیت	گرایی	و	همین	طور	سایه	شوم	
تبعیض	و	خشونت	را	که	از	زنان	ایران	چهره	ناشایستی	در	جهان	ساخته	است	بردارد	و	
مرهمی	بر	دردهای	زنان	ایران	زمین	باشد.از	آنجایی	که	اولین	حرکت		در	زندگی	انسان	ها،	
رفع	نیازها	و	پاسخگویی	به	احتیاجات	است	و	به	عبارت	دیگر	نیازمندی	ها،	انگیزه	های	اولیه	
برای	تکاپوی	شخصی	و	اجتماعی	هستند،	در	همین	راستا	جنسیت	هم	می	تواند	مبنایی	
برای	سازماندهی	مطالبات	باشد.بدیهی	است	که	زنان	ایران	مطالبات	مختلفی	بر	اساس	
نیازهای	واقعی	خود	دارند	و	باید	راه	هایی	مطمئن	برای	احراز	مطالبات	واقعی	زنان	یافت.	
اصلاح	نگرش	ها	نسبت	به	جایگاه	خانوادگی	و	اجتماعی	زن	و	اصلاح	باورهای	عامیانه،	ارتقاء	
وضعیت	بهداشت	زنان،	افزایش	امنیت	زنان	در	محیط	کار	و	محیط	اجتماعی،	کاهش	
زمینه	های	خشونت	علیه	زنان،	تسهیل	شرایط	ازدواج	و	حل	معضلات	قضایی	و	مشکلات	
مربوط	به	آیین		های	دادرسی	زنان	بخشی	از	این	مطالبات	است.	امیدواریم	با	مفهوم		سازی،	
الگو	سازی،	آسیب	شناسی	و	سازماندهی،	در	عرصه	های	فرهنگی،	اجتماعی،	اقتصادی	و	
سیاسی	بیش	از	پیش	شاهد	تحولات	در	امور	مربوط	به	زنان	و	رسیدگی	به	مطالبات	نیمی	

از	مردم	کشورمان	باشیم.

دبیرکل حزب حقوق بشر زنان: 

پست های مهم مدیریتی در اختیار زنان قرار گیرد 
دبیرکل	حزب	حقوق	بشر	زنان	گفت:	به	پاکدستی	و	سالم	بودن	زنان	جامعه	خود	اقرار	

داریم	و	معتقدیم	باید	پست	های	مهم	مدیریتی	را	در	اختیار	آنها	قرار	داد.	
شهیندخت	مولاوردی	روز	سه		شنبه	در	نشست	تخصصی	زنان،	صلح	و	امنیت	پایدار	در	
هتل	اسپیناس	تهران	افزود:	اعتقاد	داریم	که	برای	رسیدن	به	فرایند	صلح	باید	از	مشارکت	
جدی	زنان	استفاده	کرد.وی	با	بیان	اینکه	از	تمام	تلاش	های	وزارت	امور	خارجه	و	سردار	
دیپلماسی	کشور	تقدیر	می	کنیم،	اظهار	داشت:	امیدواریم	ادامه	نقش	آفرینی	دکتر	ظریف	

را	شاهد	باشیم	چون	جامعه	به	وجودش	نیاز	دارد.

حشمت الله فلاحت پیشه:

ارتباط استعفای »ظریف« 
با سقوط دولت تحلیلی خائنانه است

رییس	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	شورای	اسلامی	استعفای	
ظریف	را	غافلگیرکننده	خواند	و	گفت	:	این	که	برخی	در	تحلیل	هایشان	استعفای	ظریف	
را	به	معنای	سقوط	دولت	عنوان	کرده	اند	تحلیلی	خائنانه	است	که	باید	با	آن	برخورد	شود.
حشمت	الله	فلاحت	پیشه	در	حاشیه	جلسه	علنی	دیروز	مجلس	در	واکنش	به	
استعفای	ظریف	گفت	:	آقای	ظریف	با	استعفا	قهرمان	نمی	شود.	ملت،	قدر	زحمات	ظریف	
را	می	داند.	در	طول	برجام	تمام	قدرت	های	دیپلماتیک	دنیا	اعم	از	سازمان	ها	و	دولت	ها	
حضور	داشتند	و	ایشان	به	خوبی	نمایندگی	کرد.وی	افزود:	باید	از	هر	اقدامی	که	باعث	
خوشحالی	دشمنان	شود	پرهیز	کنیم.	آقای	ظریف	بیش	از	همه	می	داند	که	دشمنان	ما	
ناجوانمردی	به	خرج	دادند.	خود	ایشان	اولین	کسی	بود	که	در	جریان	عهد	شکنی	دشمنان	
قرار	گرفت.	لذا	انتظار	این	است	که	ایشان	بماند	و	سیاست	خارجی	کشور	را	پیش	ببرد.	
چون	از	لحاظ	موضوعی	و	شکلی	و	با	تجدید	ساختار	در	وزارت	امور	خارجه	آشنا	است	
و	خودش	می	تواند	این	سامان	را	به	سرانجام	برساند.این	نماینده	مجلس	شورای	اسلامی	
اضافه	کرد:	در	حال		حاضر	در	مجلس	شورای	اسلامی	دو	جریان	اصولگرا	و	امید	دغدغه		
دارند	مبنی	بر	این	که	نمی	توان	در	مسائل	سیاسی	به	ویژه		سیاست	خارجی	کار	غیر	شفاف	
انجام	داد.	مجلس	شورای	اسلامی	دو	بار	به	آقای	ظریف	رای	اعتماد	داده	است.	بیشترین	
سوالات	نیز	در	مجلس	شورای	اسلامی	از	وزیر	امور	خارجه	مطرح	شد.	ایشان	شخصی	
پاسخگوست،	لذا	در	این	شرایط	استعفا	غافلگیر	کننده	بود.رییس	کمیسیون	امنیت	ملی	و	
سیاست	خارجی	مجلس	شورای	اسلامی	با	اشاره	به	این	که	»ما	از	گلایه	های	آقای	ظریف	
اطلاع	داشتیم«،	در	این	باره	خاطرنشان	کرد:	مشخصا	برخی	اختلافات	در	دولت	وجود	
داشت،	منتها	آقای	ظریف	این	را	می	دانند	که	در	حوزه	سیاست	خارجی	با	تنوع	نظرات،	
مهم	آن	است	که	باید	تحمل	سیاستمداران	زیاد	باشد.رییس	کمیسیون	امنیت	ملی	و	
سیاست	خارجی	مجلس	شورای	اسلامی	اظهار	کرد:	ربط	دادن	استعفای	ظریف	به	افول	
و	سقوط	دولت	اقدام	خائنانه	است.	برخی	مواضعی	را	گرفته	و	اعلام	کرده	اند	که	استعفای	
ظریف	به	معنای	سقوط	دولت	است	که	این	تحلیلی	خائنانه	تر	و	حتی	خائنانه	تر	از	تحلیل	
دشمنان	ما	همچون	آمریکاست.	واکنش	آمریکا	برای	ما	خیلی	جالب	بود	که	خیلی	بهتر	
از	برخی	از	افراد	داخلی	بود	که	ادعای	دفاع	از	نظام	دارند،	اما	نوع	تحلیل	شان	و	ربط	دادن	
به	سقوط	دولت	خائنانه	است	باید	نسبت	به	این	موضوع	برخورد	شود.وی	با	بیان	این	که	
»این	چیزها	در	جمهوری	اسلامی	ایران	طبیعی	است«،	در	این	باره	بیان		کرد:	موارد	متعدد	
استعفا	در	سطوح	مختلف	وجود	داشته	است	حتی	در	همین	کشور	یک	سوم	از	مسئولان	
ارشد	در	رده	های	سیاسی	بالا	شهید	شدند،	اما	کشور	راهش	را	به	پیش	ادامه		داد.	در	
حال		حاضر	هم	استعفایی	شکل	گرفته	است	که	معتقدم	موضوع	به	نحو	احسن	مدیریت	
می	شود.فلاحت	پیشه	ابراز	امیدواری	کرد	که	مدیریت	آینده	وزارت	امور	خارجه	با	ظریف	

و	نه	بدون	ظریف	باشد،		ولی	هر	گونه	که	شود	این	نباید	باعث	نوسانات	در	کشور	گردد.

محمدرضا عارف:

عده ای می خواهند 
چوب لای چرخ دولت بگذارند

رئیس	فراکسیون	امید	مجلس	با	تاکید	بر	اینکه	دلیل	استعفای	ظریف	هر	چه	باشد	
باید	رفع	شود،	گفت:	عده	ای	می	خواهند	چوب	لای	چرخ	دولت	بگذارند	در	حالی	که	

دود	آن	به	چشم	همه	می	رود.
محمدرضا	عارف	در	واکنش	به	استعفای	محمدجواد	ظریف	وزیر	امور	خارجه،	گفت:	
آقای	ظریف	از	وزرای	خوب،	پرتلاش	و	دلسوز	دولت	هستند	که	از	استعفای	ایشان	
بسیار	متاسف	هستیم،	از	این	رو	از	آقای	رئیس	جمهور	درخواست	رسیدگی	و	بررسی	

این	موضوع	را	داریم	تا	وی	بتواند	با	قوت	بیشتر	به	کار	خود	ادامه	دهد.
* دلیل استعفای ظریف هر چه باشد باید رفع شود

نماینده	مردم	تهران،	ری،	شمیرانات،	اسلامشهر	و	پردیس	در	مجلس	شورای	
اسلامی،	تصریح	کرد:	ناهماهنگی	در	درون	دولت	گاهی	پیش	می	آید	هرچند	خبری	از	
بروز	ناهماهنگی		ها	ندارم،	در	هر	حال	آقای	ظریف	باید	علت	اصلی	استعفایشان	را	توضیح	
دهند	اما	دلیل	هر	چه	باشد	باید	رفع	شود.وی	افزود:	وزرا	باید	بتوانند	کار	خود	را	با	اقتدار	
در	حوزه	تخصصی	خود	انجام	دهند،	دیپلماسی	خارجه	ما	از	طریق	وزارت	امور	خارجه	
انجام	می	شود	بنابراین	آقای	ظریف	باید	با	اقتدار	سیاست	های	نظام	جمهوری	اسلامی	
را	در	منطقه	و	سطح	بین	الملل	دنبال	کند.عارف	در	واکنش	به	اظهارات	برخی	از	افراد	
مبنی	بر	اینکه	استعفای	ظریف	آغاز	سقوط	دولت	روحانی	است،	گفت:	برخی	از	رقیبان	
آرزوی	سقوط	دولت	را	دارند	اما	توصیه	ما	به	این	افراد	اینکه	تا	مادامی	که	دولتی	مستقر	
است	همه	باید	کمک	کنند	به	ویژه	در	شرایط	ویژه	کنونی	که	تنها	با	همدلی	و	انسجام	
می	توان	از	آن	عبور	کرد	و	تحریم	های	ظالمانه	را	پشت	سر	گذاشت.این	نماینده	مردم	
در	مجلس	دهم،	ادامه	داد:	اگر	برخی	بخواهند	موضع	قبلی	خود	را	دنبال	کنند	و	چوب	
لای	چرخ	دولت	بگذارند،	دود	آن	به	چشم	همه	گروه	ها	و	جناح	های	سیاسی	می	رود	

بنابراین	به	شدت	از	بیان	چنین	اظهاراتی	باید	پرهیز	کرد.

غلامرضا تاجگردون:

استعفای ظریف تبعات 
اقتصادی سنگینی خواهد داشت 

رئیس	کمیسیون	برنامه	و	بودجه	مجلس	شورای	اسلامی	با	تاکید	بر	اینکه	دولت	
باید	خود	را	جمع	و	جور	کند،	گفت:	ورود	مقامات	عالی	کشور	به	استعفای	وزیر	خارجه	

ضروری	است	زیرا	این	استعفا	تبعات	اقتصادی	سنگینی	خواهد	داشت.
غلامرضا	تاجگردون	در	واکنش	به	استعفای	محمدجواد	ظریف	وزیر	امور	خارجه،	
گفت:	مدتی	است	که	موضوعات	مختلفی	در	عرصه	دیپلماسی	پیش	آمده	که	حتما	
آقای	ظریف	نگران	آنها	بوده	است،	این	موضوعات	اعم	از	فشارهای	داخلی،	رفتارهای	
نامناسب	با	ایشان	و	تندروی	های	برخی	از	افراد	است	که	وزیر	امور	خارجه	را	در	عرصه	
بین	الملل	آزار	داده	است.نماینده	مردم	گچساران	و	باشت	در	مجلس	شورای	اسلامی،	
تصریح	کرد:	در	مجموع	دولت	در	شرایط	کنونی	باید	خود	را	جمع	و	جور	کند	زیرا	با	
توجه	به	شرایط	سنگین	اقتصادی	که	بیشترین	فشارها	از	حوزه	بین	الملل	است،	دولت	

باید	به	درستی	شرایط	را	مدیریت	کند.
* ظریف از حمایت دولت در خط مقدم دیپلماسی اطمینان خاطر نداشت
وی	افزود:	البته	به	آقای	ظریف	برای	اینکه	از	این	وضعیت	نارحت	باشند،	حق	
می	دهم	زیرا	دولت	از	سربازی	که	در	خط	مقدم	با	دشمن	می		جنگد	باید	حمایت	
بیشتری	کند،	آقای	ظریف	از	این	موضوع	نگران	است،	وی	زمانی	که	در	خط	مقدم	
قرار	می	گیرد	نسبت	به	حمیات	افراد	پشت	سر	خود	اطمینان	خاطری	ندارد،	در	طول	
برجام	و	بعد	از	آن	هم	حمایت	خاصی	از	عرصه	دیپلماسی	ما	صورت	نگرفت.تاجگردون	
یادآور	شد:	دولت	باید	این	استعفا	را	مدیریت	کند،	مقامات	عالی	کشور	حتی	مقام	معظم	
رهبری	اگر	تشخیص	دهند	باید	ورود	کنند	زیرا	این	اتفاق	آثار	اقتصادی	بدی	به	هرماه	
خواهد	داشت.	آقای	روحانی	هم	در	این	موضوعات	باید	نزدیکی	بیشتر	با	وزرای	خود	

داشته	باشد	تا	چنین	اتفاقاتی	رخ	ندهد.
رئیس	کمیسیون	برنامه	و	بودجه	مجلس	شورای	اسلامی،	تصریح	کرد:	استعفای	
آقای	ظریف	بیانگر	عدم	مشورت	لحظه	ای	بین	رئیس	جمهور	و	وزرا	است	که	اگر	ادامه	
یابد	موجب	عدم	انسجام	بیشتر	می	شود	بنابراین	امیدواریم	این	موضوع	ختم	به	خیر	

شود	هرچند	آقای	ظریف	حق	داشته	این	کار	را	با	توجه	به	شرایط	انجام	دهد.

معاون پارلمانی رئیس جمهور: 

دولت به تنهایی 
نمی تواند از تحریم ها عبور کند

معاون	پارلمانی	رئیس	جمهور	با	بیان	اینکه	دولت	نمی	تواند	به	تنهایی	از	تحریم	ها	
عبور	کند،	گفت:	آمریکایی	ها	از	هر	ابزار	و	وسیله	ای	استفاده	می	کنند	تا	شرایط	بر	ایران	

سخت	تر	شود.
حسینعلی	امیری	در	دیدار	با	آیت	الله	شفیعی،	نماینده	خوزستان	در	مجلس	خبرگان	
رهبری،	اظهار	کرد:	من	به	وکالت	و	نیابت	از	آقای	رئیس	جمهور	به	محضر	آیت	الله	
شفیعی	رسیدم	تا	سلام	رئیس	جمهور	را	به	شما	برسانم.وی	افزود:	فشار	کار	روی	اعضای	
دولت	بسیار	زیاد	است	و	عمده	وقت	دولت	برای	بحث	های	معیشتی	و	اقتصادی	و	کم	
کردن	آثار	تحریم	ها	است.معاون	پارلمانی	رئیس	جمهور	تصریح	کرد:	آمریکایی	ها	از	هر	
ابزار	و	وسیله	ای	استفاده	می	کنند	تا	شرایط	بر	ایران	سخت	تر	شود.	تحریم	ها	به	شکلی	
است	که	از	بحث	دولت	ها	عبور	کرده	و	آمریکایی	ها	مستقیماً	با	شرکت	ها	و	بانک	ها	و	
مؤسسات	تماس	می	گیرند	تا	با	ایرانی	ها	کار	نکنند.امیری	ادامه	داد:	مقاومت	مردم	و	
لطف	خداوند	بوده	است	که	تا	کنون	توانسته	ایم	از	شرایط	سخت	عبور	کنیم	و	همه	با	
همت	مردم	در	ادامه	نیز	از	این	شرایط	سخت	عبور	می	کنیم.وی	عنوان	کرد:	عبور	از	
این	شرایط	نیاز	به	همدلی	و	همراهی	دارد	و	همه	باید	به	دولت	کمک	کنند،	زیرا	دولت	
نمی	تواند	به	تنهایی	از	تحریم	ها	عبور	کند.	همه	باید	تلاش	کنند	تا	بتوانیم	با	همراهی	
یکدیگر	از	این	تحریم	ها	عبور	کنیم.معاون	پارلمانی	رئیس	جمهور	بیان	کرد:	دشمنان	
مرتباً	داخل	کشور	را	رصد	می	کنند	و	وقتی	امید	و	اعتماد	مردم	را	ببینند،	قطعاً	نا	امید	
می	شوند.امیری	خاطرنشان	کرد:	دشمنان	فکر	می	کردند	که	ایران	به	چهلمین	سال	
انقلاب	خود	نمی	رسد	اما	حضور	مردم	نشان	داد	که	دشمنان	سخت	در	اشتباه	هستند	

و	کنار	انقلاب	خود	ایستاده	اند.

رهبر	معظم	انقلاب	در	دیدار	مداحان	
اهل	بیت	علیهم	السلام	تاکید	کردند	:	ملت	
ایران	در	40	سال	اخیر	با	توکل	بر	خدا	
و	انجام	وظیفه	توانست	بر	توطئه	ها	فائق	
بیاید	و	اکنون	قوی	تر	از	هر	دوره	ای	شده	
ولی	جبهه	دشمن	ضعیف	تر	از	دوره	های	

گذشته	است.	
در	سالروز	ولادت	با	سعادت	ام	الائمه	
حضرت	فاطمه	زهرا	سلام	الله	علیها،	فضای	
حسینیه	امام	خمینی)ره(	معطر	به	عطر	
فضائل	و	مناقب	آن	بانوی	بزرگ	اسلام	بود	
و	جمعی	از	ذاکران	اهل	بیت	علیهم	السلام	
در	حضور	رهبر	معظم	انقلاب	اسلامی	به	

مدیحه	سرایی	پرداختند.
در	این	مراسم،	رهبر	انقلاب	اسلامی	
در	سخنانی	ضمن	تبریک	سالروز	میلاد	
حضرت	فاطمه	زهرا	سلام	الله	علیها،	ذاکران	
و	مدیحه	سرایان	حسینی	را	سرمایه	و	
ذخیره	ای	برای	پیشبرد	اهداف	اسلام	و	
انقلاب	خواندند	و	با	تأکید	بر	اینکه	از	این	
سرمایه	باید	در	جهت	اهداف	حسینی	و	
فاطمی	و	تبیین	معارف	انقلاب	استفاده	
جبهه	 صف	بندی	 امروز	 گفتند:	 شود،	
حق	و	باطل	همان	صف	بندی	های	دوران	
پیامبران	بزرگ	الهی	و	دوران	ائمه	اطهار	
علیهم	السلام	است	و	همانگونه	که	در	آن	
زمان	جبهه	باطل	به	رغم	کثرت	نفرات	و	
تجهیزات	و	تبلیغات	نابود	شد،	امروز	هم	
همان	سرنوشت	در	انتظار	جبهه	مقابلِ	

انقلاب	اسلامی	است	و	نباید	از	دشمن	
ترسید	و	دچار	اشتباه	محاسبه	شد.

حضرت	آیت	الله	خامنه	ای	با	اشاره	به	
تأثیرگذاری	بالای	مضامین	اشعار	مدیحه	
سرایان،	افزودند:	این	مضامین	باید	قرآنی	
و	اسلامی	و	همراه	با	اندیشه	عمیق	و	دیدِ	
روشن	و	با	استفاده	از	شیوه	های	هنری	در	
جهت	اهداف	انقلاب	اسلامی	بکار	گرفته	
شوند	که	در	این	صورت،	تأثیر	زیادی	در	
حرکت	عظیم	ملت	ایران	و	حتی	حرکت	

امت	اسلامی	خواهند	داشت.
از	 استفاده	 لزوم	 بر	 تأکید	 با	 ایشان	
ترویج	 برای	 کنونی	 شده	 مهیا	 فرصت	
معارف	دین	و	انقلاب	خاطرنشان	کردند:	
وظیفه	 و	 هستیم	 مسئول	 همه	 امروز	
ذاکران	و	مدیحه	سرایان،	سوق	دادن	مردم	

به	سمت	اهداف	انقلاب	یعنی	شکل	گیری	
جامعه	ای	مؤمن،	سالم	و	امن،	همراه	با	
رفاه	مادی	و	شوکت	بین	المللی	و	بهجت	

معنوی	است.
* نباید از دشمن ترسید و دچار 

اشتباه محاسبه شد
یادآوری	 با	 اسلامی	 انقلاب	 رهبر	
صف	آرایی	دشمنان	دین	الهی	در	مقابل	
پیامبران	بزرگ	الهی	و	ائمه	معصومین	
امروز	هم	صف	 افزودند:	 السلام،	 علیهم	
بندی	است	و	همان	 آرایی	همان	صف	
سرنوشت	نابودی	در	انتظار	جبهه	باطل	
است	اما	شرط	آن،	توکل	به	خداوند	متعال	
اشتباه	 تا	 است	 دشمن	 از	 نترسیدن	 و	

محاسباتی	رخ	ندهد.
حضرت	آیت	الله	خامنه	ای	مصداق	

عینی	این	موضوع	را	دوران	چهل	ساله	
انقلاب	دانستند	و	گفتند:	در	این	چهل	
امکانات	 و	 توان	 همه	 با	 دشمنان	 سال،	
در	مقابل	انقلاب	اسلامی	صف	آرایی	و	
ضرباتی	را	هم	وارد	کردند	اما	ملت	ایران	با	
توکل	بر	خدا	و	انجام	وظیفه	توانست	بر	این	
توطئه	ها	فائق	بیاید	و	اکنون	قوی	تر	از	هر	
دوره	ای	شده	ولی	جبهه	دشمن	ضعیف	تر	

از	دوره	های	گذشته	است.
رهبر	انقلاب	اسلامی	در	ادامه	سخنان	
خود	با	اشاره	به	اهمیت	و	جایگاه	موضوع	
خانواده،	خاطرنشان	کردند:	نظام	خانواده،	
سنت	الهی	است	اما	دشمنان	بشریت	که	
همان	جریان	سرمایه	داری	بین	المللی	و	
صهیونیستی	است	تصمیم	به	نابودی	بنیان	
خانواده	در	جهان	گرفته	اند،	بنابراین	باید	
برای	حفظ	و	تقویت	ارکان	نظام	خانواده	در	

جامعه،	همت	گماشته	شود.
ازدواج	 ای،	 الله	خامنه	 آیت	 حضرت	
های	دیرهنگام	و	سخت،	فرزندآوری	کم	
و	ترویج	پدیده	های	زشتی	همچون	ازدواج	
های	سفید	را	که	سیاه	ترین	ازدواج	است،	
به	همراه	تلاش	برای	از	بین	بردن	حیا	
و	عفت	از	موارد	و	زمینه	های	در	خطر	
و	 برشمردند	 خانواده	 نظام	 گرفتن	 قرار	
تأکید	کردند:	ایجاد	زمینه	برای	طهارت	
و	پاکیزگی	جوان،	مؤثرترین	راهکار	جهت	
مقابله	با	توطئه	ها	و	حفظ	انقلاب	و	نظام	

جمهوری	اسلامی	است.

وزیر	اطلاعات	با	انتقاد	از	افرادی	که	قصد	دارند	دولت	را	
ناکارآمد	جلوه	دهند	و	علت	مشکلات	یکسال	اخیر	را	به	جای	
تحریم	ها	و	فشارها	به	ناتوانی	مسئولان	گره	بزنند،	تصریح	
کرد:	برخی	مرگ	بر	آمریکا	می	گویند	ولی	خلاف	مصالح	

نظام	عمل	می	کنند.	
سید	محمود	علوی	روز	سه	شنبه	در	پنجمین	نشست	
شورای	اداری	استان	تهران	افزود:	کسانی	که	زمان	انتخابات	
ریاست	جمهوری	آمریکا	خدا	خدا	می	کردند	ترامپ	رای	
بیاورد	تا	دولت	تدبیر	و	امید	دچار	مشکل	شود،	امروز	تلاش	
می	کنند	دولت	را	ناکارآمد	و	ناتوان	نشان	و	مردم	و	مسئولان	

را	رودرروی	هم	قرار	دهند.	
وی	تاکید	کرد:	این	دولت	پنج	سال	و	نیم	است	که	
فعالیت	دارد	و	تنها	طی	یک	سال	گذشته	وضعیت	در	نتیجه	

تحریم	ها	و	فشارهای	آمریکا	نابسامان	شده	است.	
علوی	گفت:	اگر	بحث	کارآمدی	یا	ناکارآمدی	است	باید	
به	4.5	سال	فعالیت	ابتدایی	دولت	نیز	نگاه	کرد؛دولت	طی	
چهار	سال	و	نیم	قیمت	ها	را	با	ثبات	نگاه	داشت	و	تورم	را	یک	

رقمی	کرد،	آن	زمان	ناکارآمد	نبود؟	
وی	خطاب	به	تفرقه	اندازان	بین	مردم	و	مسئولان	
تاکیدکرد:	رئیس	جمهوری	نجابت	می	کند	و	اینها	را	نمی	

گوید.
علوی	اضافه	کرد:	بنا	به	فرموده	مقام	معظم	رهبری	
باید	مراقب	القائات	نفوذی	ها	بود	و	حواسمان	باشد	اگر	
با	 که	 کردیم	 هدایت	 طوری	 را	 جامعه	 و	 افکارعمومی	
مسئولان	رودرروی	هم	بایستند	و	اگر	برای	مردم	بخشی	
از	ساختار	نظام	زیر	سئوال	رفت	دیگر	نگاه	نمی	کنند	دولت	
است،	قوه	قصاییه	یا	دیگر	بخش	ها،	آنگاه	در	شعارهایشان	از	

همه	عبور	خواهند	کرد.	
وزیر	اطلاعات	با	بیان	اینکه	امروز	اقتصاد	و	امنیت	با	هجمه	
های	بی	امان	دشمن	مواجه	شده	گفت:	هدف	آمریکا	تنها	

دولت	نیست	بلکه	کل	نظام	را	هدف	گرفته؛	هدف	دشمن	
اقتصاد	است	تا	امنیت	را	نیز	به	چالش	بکشد	و	آرامش	را	از	
مردم	بگیرد	تا	آنان	را	به	عصیان	علیه	حاکمیت	وارد	کند.	

وی	تصریح	کرد:	با	برنامه	های	دشمن	اینک	حرکت	
کشتی	ها	برای	صادرات	کالا	و	نیز	واردات	»مختل«	شده؛	
جابه	جایی	ارز	و	مبادلات	بانکی	با	کشورها	روز	به	روز	سخت	
تر	و	سردتر	می	شود؛	آیا	اداره	کشور	در	این	شرایط	با	وضع	
عادی	متفاوت	است؟	علوی	افزود:	در	شرایطی	که	نفت	را	
نمی	توان	فروخت	یا	پول	آن	را	آورد،	مشکلات	افزایش	
قیمت	ها	یا	کمبود	بعضی	محصولات	طبیعی	است	اما	چکار	
باید	کرد؟؛همه	مسئولان	و	مردم	باید	دست	به	دست	هم	
دهند	و	با	هدایت	سکاندار	فقیه،	شجاع	و	مدبر	کشور	از	این	

پیچ	با	همدلی	و	هم	افزایی	عبور	کنیم.	
وزیر	اطلاعات	گفت:	اشتباه	است	که	در	این	شرایط	به	
جان	هم	بیفتیم	و	سمت	و	سوی	افکارعمومی	را	طوری	رقم	
بزنیم	که	به	نفع	دشمن	تمام	شود	و	آنچه	دشمن	می	خواهد	

بشود.	
وی	تصریح	کرد:	روزی	که	این	دولت	در	4.5	سال	

گذشته	روی	کار	آمد	قیمت	گوشت	30	هزارتومان	بود	و	تا	
چهار	سال	با	همان	قیمت	پیش	رفت؛	تورم	تک	رقمی	شد،	
صادرات	جهش	پیدا	کرد	و	نرخ	ارز	نیز	حدود	همان	سه	هزار	

و	800	تا	چهار	هزارتومان	ثابت	ماند.	
علوی	با	بیان	اینکه	اما	آنچه	در	یکسال	اخیر	اتفاق	افتاده	
کار	این	دولت	نیست	افزود:	در	افکارعمومی	اگر	باور	مردم	این	
باشد	که	فشارهای	یکسال	اخیر	نتیجه	فشار	دشمن	است	در	
کنار	مسئولان	دست	به	دست	هم	کشور	را	از	این	پیچ	عبور	
می	دهند	و	به	جای	زانو	زدن	مقابل	دشمن،	دشمن	را	به	

زانو	در	می	آورند.	
وی	بیان	کرد:	اما	اگر	مردم	باورشان	شود	که	تحریم	های	
آمریکا	اثری	ندارد	و	مشکلات	در	نتیجه	ناتوانی	مسئولان	
است	به	خشم	می	آیند،	در	برابر	مسئولان	قرار	می	گیرند	
و	با	اندک	چیزی،	پرخاشگری	می	کنند	و	آستانه	تحملشان	
نیز	پایی	می	آیند	که	نتیجه	آن	زمینگیر	شدن	و	در	برابر	هم	

قرار	گرفتن	است.	
علوی	گفت:	متاسفانه	عده	ای	که	تریبون	و	رسانه	هم	
در	اختیار	دارند	به	افکارعمومی	می	گویند	»خودتان	انتخاب	
کردید	و	به	این	دولت	رای	دادید	و	حالا	وضعیت	را	بچشید«.	
وی	با	طرح	این	پرسش	که	اینک	ترامپ	دوست	دارد	
مردم	مشکلات	را	در	نتیجه	فشارها	و	تحریم	های	آمریکا	
بدانند	یا	ناتوانی	مسئولان؟	افزود:	می	گوییم	مرگ	بر	آمریکا	

اما	حرف	آمریکا	را	تکرار	می	کنیم.	
علوی	گفت:	نشریه	یک	نهاد	اخیرا	نوشته	بود	»اینکه	
فشارها	نتیجه	تحریم	هاست،	فرافکنی	است«؛	آیا	دولت	در	
چهار	سال	صادرات	نفت	را	از	800هزار	به	دو	میلیون	و	800	

هزار	بشکه	نرساند؟	
وزیر	اطلاعات	اظهارداشت:	در	شرایط	کنونی	انتظار	مقام	
معظم	رهبری	چیست؟	آیا	غیر	از	وحدت	و	همدلی	برای	

عبور	از	شرایط	کنونی	است؟	

رهبر معظم انقلاب در دیدار ذاکران اهل بیت علیهم السلام:

ملت ایران قوی  و دشمنان آن ضعیف تر شده اند 

وزیر اطلاعات: 

برخی مرگ بر آمریکا می گویند اما خلاف مصالح نظام عمل می کنند 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

یک	تحلیلگر	مسائل	سیاست	خارجی	
گفت:	استعفای	ظریف،	هرچند	که	وطن	
پرستان	را	در	داخل	و	خارج	از	کشور	
بسیار	ناراحت	کرد،	طرفداران	صلح	را	هم	
در	جهان	نگران	کرد،	چون	رفتن	ظریف	
یک	معنا	دارد	و	آن	پایان	مذاکره	و	آغاز	

تنش	است.	
فیاض	زاهد	،	درباره	تاثیر	استعفای	
محمدجواد	ظریف	از	وزارت	امور	خارجه	
گفت:	فکر	می	کنم	این	خبر	تا	الان	بازتاب	
بین	المللی	گسترده	ای	داشت.	ظریف	در	
کنار	روحانی	معمار	برجام	بود،	حال	اگر	
استعفای	ظریف	پذیرفته	شود	این	پایان	
یک	دوران	جدید	در	سیاست		خارجی	

ایران	خواهد	بود.
وی	با	اشاره	به	پیامدهای		بین	المللی	
سوی	 از	 استعفا	 این	 پذیرفتن	
رئیس	جمهور	گفت:	اگر	این	اتفاق	بیافتد،	
رفتارها	در	سطح	منطقه	ای	به	سمت	
تندتر	شدن	فضای	دیپلماسی	خواهد	
رفت	و	به	شکلی	هم	شاید	زمینه	های	
رد	FATF	و	خروج	ما	از	برجام	شکل	
است	 سناریویی	 دقیقا	 این	 و	 بگیرد	
که	تندروهای	داخلی	و	لابی	اسرائیل،	
عربستان	و	کاخ	سفید	دنبال	می	کنند	
و	می	تواند	برای	کشور	فاجعه	آمیز	باشد.

این	استاد	دانشگاه	و	فعال	سیاسی	
اصلاح	طلب	تصریح	کرد:		این	استعفا	در	
بخش	داخلی	هم	به	گسترش	ناامیدی	
و	کاهش	سرمایه	های	اجتماعی	از	دست	
رفته،	تضعیف	بیشتر	پایگاه	دولت	روحانی،	
در	 روحانی	 موقعیت	شخص	 تضعیف	

حاکمیت	و	افکار	عمومی	خواهد	شد،	من	
فکر	می	کنم	آقای	روحانی	اگر	با	استعفای	
ایشان	موافقت	کند	گل	به	خودی	زده	و	
به	شدت	دامنه	اعتبار	سیاسی	او	در	داخل	

و	خارج	از	کشور	مخدوش	می	شود.
* بارفتن ظریف دولت ،یک دولت 

بی یال و کوپال بدل می شود
زاهد	خاطرنشان	کرد:	همیشه	گفته	ام	
که	تندروها،	تندروها	را	تقویت	می	کنند.	
وقتی	ترامپ	در	آمریکا	به	قدرت	رسید	
و	این	مواضع	را	گرفت	اعلام	کردم	که	
و	 پوپولیسم	 بازگشت	 برای	 زمینه	ها	
افراطی	گری	و	تندروی	در	ایران	فراهم	
خواهد	شد.	به	نظر	می	رسد	اگر	ظریف	به	
طور	قطعی	از	وزارت	خارجه	برود	آخرین	
نفس	های	دولت	به	شماره	خواهد	افتاد،	
شاید	این	دولت	تا	پایان	هم	به	کار	خود	
پایگاه	 از	دست	دادن	 با	 اما	 ادامه	دهد	
اجتماعی	خود	بین	مردم	و	همینطور	
فقدان	قدرت	لابی	گری	و	اثربخشی	در	
حاکمیت	به	یک	دولت	بی	یال	و	کوپال	
بدل	می	شود	که	تندروها	علیرغم	رای	
درخشان	مردم	ایران	از	فردای	آن	روز	

این	را	دنبال	کردند.
وی	در	گفت	و	گو	با	ایلنا	گفت:	دولت	
و	 انفعالی	و	ضعف	رسانه	ای	 مواضع	 با	
فقدان	رابطه	با	نخبگان	و	با	از	بین	بردن	
نهادهای	مرجع	بین	دولت	و	مردم	و	عقب	
آقای	 غلط	 و	 استراتژیک	 نشینی	های	
روحانی	باعث	به	هم	خوردن	زمین	بازی	
شد	و	این	نشانه	ای	است	از	یک	اتفاق	
مهم	تر	و	آن	اینکه	در	حالی	که	یک	دولت	

رسمی	در	کشور	وجود	دارد،	ظاهرا	دولت	
از	 است.	 فعالیت	 در	حال	 هم	 دیگری	
طرفی	هم	شاید	رفتن	ظریف	و	همینطور	
برای	 را	 زمینه	ای	 روحانی	 دولت	 پایان	
یکسان	کردن	حاکمیت	ایجاد	کند	به	این	
معنا	که	سِمَت	ریاست	جمهوری	حذف	
شود	و	پست	نخست	وزیری	احیا	شود.

یادآور	شد:	 سیاسی	 تحلیل	گر	 این	
در	 که	 غریبی	 و	 عجیب	 شکل	 این	
کشور	می	بینید	که	محیط	زیستی	ها	را	
می	گیرند	و	می	گویند	جاسوس	هستند	
جاسوس	 می	گوید	 اطلاعات	 وزارت	
این	سردرگمی	و	آشفتگی	 و	 نیستند	
در	چهل	سالگی	انقلاب	نشانه	مطلوبی	
نیست	و	به	هرحال	جمع	بندی	من	این	
است	که	چه	ظریف	بماند	چه	ظریف	برود	
یک	پیام	بسیار	منفی	به	جامعه	داخلی	و	

جامعه	بین	الملل	داده	شده	است.
وی	ادامه	داد:	به	نظر	من	ظریف	هم	
آدم	صبوری	است	ولی	احتمالا	کارد	به	
استخوانش	رسیده	چون	ظریف	کاشانی	
است	و	کاشانی	ها	خیلی	اهل	ریسک	و	
ماجراجویی	نیستند،		حتما	خیلی	فشار	و	
روحی	و	سیاسی	روی	آقای	ظریف	زیاد	
بوده	و	فکر	می	کنم	آمدن	بشاراسد	بدون	
هماهنگی	با	وی	هم	بی	تاثیر	در	تصمیمی	

که	ایشان	گرفت،	نبود.
* رفتن ظریف چه بسا زمینه ساز 

استعفاهای دیگری در دولت شود 
ظریف	 رفتن	 طبیعتا	 افزود:	 زاهد	
به	عنوان	یکی	از	ارکان	دولت	چه	بسا	
زمینه	ساز	استعفاهای	دیگری	در	دولت	

شود	و	این	خطر	در	یک	بازی	محاسبه	
نشده	هم	از	نظر	احساسی	و	روانی	و	هم	
از	نظر	فشار	افکار	عمومی	وجود	دارد.	
به	 مردم	 بین	 در	 روحانی	 دولت	 چون	
پایین	ترین	سطح	محبوبیت	خود	رسیده	
به	درستی	 را	 اصلی	مشکلات	 و	علت	
به	مردم	توضیح	نداده	که	علت	از	کجا	
می	تواند	باشد	یا	چه	عوامل	موثری	در	
حوزه	کارکرد	غیر	دولت	هم	تاثیرگذار	
بوده	است.	وی	در	پاسخ	به	این	سوال	
که	ظریف	با	توجه	به	بینش	و	تجربه	ای	
که	دارد	قطعا	بهتر	از	هرکس	دیگری	از	
عواقب	و	هزینه	هایی	که	پس	از	رفتنش	
به	کشور	و	مردم	وارد	می	شود	آگاه	است	
اما	چرا	این	تصمیم	را	گرفت؟،	گفت:	
احساس	من	می	گوید	آقای	ظریف	نگران	
خطر	بزرگتری	بودند.	می	شود	حدس	
را	 بزرگتری	 خطر	 دارد	 ظریف	 که	 زد	
شده	 حاضر	 که	 می	بیند	 کشور	 برای	
دولت	 و	 کشور	 به	 را	 هزینه	ای	 چنین	
تحمیل	کند	که	این	هزینه	قطعا	ناامیدی	
اجتماعی	خواهد	بود.زاهد	ادامه	داد:	اما	
ظریف	چه	چیزی	را	می	بیند	که	حاضر	
است	این	هزینه	ها	را	تحمیل	کند	تا	ما	
به	آن	خطر	بزرگتر	نیفتیم؟	فکر	می	کنم	
آقای	ظریف	به	جمع	بندی	رسیده	که	اگر	
شوکی	وارد	نکند	شاید	این	روندها	ما	را	
به	سمت	مسیر	خیلی	خطرناکی	ببرد	و	
او	حاضر	شده	خود	را	فدا	کند،	او	خودش،	
خودش	را	اخراج	کرد	که	یک	شوک	به	
جامعه	وارد	کند	تا	جلوی	خطر	بزرگتری	

را	بگیرد.

فیاض زاهدتشریح کرد

پیامدهای  بین المللی پذیرش استعفای ظریف

یادگار	امام	گفت:	حرکت	جامعه	به	سمت	سعادت،	جز	
از	مسیر	سعادتمندی	زنان	و	اخلاق	مداری	مادران	محقق	
نمی	شود	و	تحکیم	اخلاق	در	جامعه	و	خانه	جز	توسط	

مادر	و	زن	امکان	پذیر	نیست.
آیت	الله	سید	حسن	خمینی	صبح	دیروز	در	دیدار	
جمعی	از	خانواده	های	شهداء،	فرزندان	شاهد	و	بانوان	
فرهنگی	تهران	و	اسلامشهر	که	به	مناسبت	جشن	میلاد	
سالروز	ولادت	حضرت	زهرا)س(	و	امام	خمینی	در	حرم	
امام	راحل	حضور	یافته	بودند،	»اخلاق«	را	از	وجوه	مهم	
شخصیت	حضرت	فاطمه	زهراء)س(	عنوان	کرد	و	گفت:	
در	تاریخ	انسان	های	بسیاری	را	می	بینیم	که	اهل	عبادت،	
زهد	و	شب	زنده	داری	بودند،	اما	چون	اخلاق	حسنه	
نداشتند،	خداوند	آنها	را	سعادتمند	نکرده	و	از	آن	سو،	بعضا	
افرادی	بوده	اند	که	اگرچه	به	برخی	ظواهر	هم	عمل	نکردند	

صرفابه	خاطر	اخلاق	نیک	سعادت	مند	شدند.
وی	افزود:	خوش	اخلاقی	یکی	از	مهم	ترین	ویژگی	
های	انسان	است	که	ارتباط	چندانی	به	شرایط	زندگی	

ندارد؛	چه	بسیار	کسانی	که	وضع	مالی	خوبی	دارند	اما	
بداخلاقند	و	چه	بسیار	افرادی	که	هزار	مشکل	دارند	ولی	

دل	شاد	و	روحیه	خوبی	دارند.
یادگار	امام	با	بیان	اینکه	اخلاق	یک	ودیعه	الهی	و	رمز	
نجات	است،	گفت:	نکته	مهم	اینکه	این	اخلاق	را	چه	کسی	
می	تواند	در	جامعه	نهادینه	کند؟	در	پاسخ	باید	گفت،	تنها	
زن	است	که	این	توانایی	را	دارد؛	کانون	جامعه	ما	و	هر	
جامعه	دیگری	خانواده	است	و	محور	اصلی	هر	خانواده	ای	

هم	مادر	است.
امروز	روزی	 با	اشاره	به	روز	مادر	و	زن	گفت:	 وی	
و	 آراسته	 زیور	 این	 به	 های	جامعه	 زن	 اگر	 که	 است	
متخلّق	شوند،	آن	گاه	تمام	جامعه	دستخوش	تغییر	
می	شود.	حرکت	جامعه	به	سمت	سعادت،	جز	از	مسیر	
سعادتمندی	زنان	و	اخلاق	مداری	مادران	محقق	نمی	
شود	و	تحکیم	اخلاق	در	جامعه	و	خانه	جز	توسط	مادر	و	

زن	امکان	پذیر	نیست.
سیدحسن	خمینی	همچنین	با	اشاره	به	اینکه	همه	

آرامش	منزل	امام	ناشی	از	وجود	همسر	امام	بود،	گفت:	
این	مادر	داغدار	ابتدا	در	دوره	حیات	امام	داغ	یک	فرزند	
خود	را	دید	و	فرزند	رشیدش	قبل	از	50	سالگی	به	شهادت	
رسید	و	بعدا	نیز	داغ	فرزند	دوم	خود	را	باز	هم	پیش	از	از	
50	سالگی	دید،	ولی	با	وجود	این،	محوریت	خانه	از	اخلاق	
ایشان	خالی	نشد	و	توفیقات	امام	همه	وامدار	محوریتی	بود	
که	همسر	ایشان	به	عنوان	کانون	التفات	و	اخلاق	در	فضای	

خانه	امام	جاری	کرده	بودند.
وی	در	پایان	گفت:		گمشده	جامعه	ما	که	همه	امور	
از	آن	جاری	می	شود،	»فرهنگ«	است	و	محور	اساسی	
باید	 است؛	 »اخلاق«	 بلکه	 نیست،	 شعار	 نیز	 فرهنگ	
دلهایمان	را	بشوییم	و	خوش	اخلاق	باشیم.	نباید	کینه	
و	حسد	داشته	باشیم	و	باید	لبخند	را	با	دیگران	شریک	
باشیم.	مردم	باید	زمانی	که	به	ما	می	رسند	از	ما	احساس	
آرامش	کنند؛	باید	همواره	خیرخواه	همدیگر	باشیم	و	این	
ها	در	جامعه	محقق	نمی	شوند	مگر	اینکه	مادران	در	جامعه	

کانون	و	محور	اخلاق	باشند.

آیت الله سیدحسن خمینی:

باید همواره خیرخواه همدیگر باشیم

جلال میرزایی

ناهید حاجی خانی 
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اقتصادی

رییس کل بانک مرکزی  مطرح کرد

ثباتنسبیدربازارپولوارز

رییس کل بانک مرکزی گفت: بجز جو روانی که دشمن ایجاد می کند، مشکلی در بازار 
نداریم و توانسته ایم عرضه و تقاضا را در بازار پول و ارز در ثبات نسبی نگه داریم. 

»عبدالناصر همتی« روز سه شنبه در جلسه رئیس جمهوری با مدیران بانکی و کارکنان 
بانک مرکزی در ساختمان این بانک با ارائه گزارشی از وضعیت اقتصادی کشور اظهار 
داشت: باید از مدیران بانکی قدرانی کرد که در شرایط سخت فشار دشمن توانستند به 

ماموریت های خود عمل کنند و سیستم بانکی و ارزی کشور را به نتیجه برسانند.
وی افزود: دشمن برای نابود کردن اقتصاد کشور برنامه ریزی داشت که مهمترین بخش 

آن بازار ارز و پول بود؛ تلاش دشمن این بود که این 2 بازار را بهم بزند.
همتی ادامه داد: از آنجایی که بانک مرکزی متولی این 2 بازار است به عنوان »عمود 
خیمه اقتصاد کشور« با دشمن مقابله می کرد و در ماه های گذشته کارهای مثبتی انجام 

شد؛ امروز آمارها نشان می دهد که اثر مثبتی در بازار پول و ارز داشته است.
وی با اعلام اینکه هفت ماه از تصدی خود در ریاست کلی بانک مرکزی می گذرد، 
یادآوری کرد: هفت ماه پیش و چند روز پس از انتصاب من، دلار به حدود 11 هزار و 600 
تومان در بازار رسیده بود و پس از آن طی 2 مرحله شدیدترین تحریم ها در ماه های مرداد 

و آبان بر اقتصاد کشور اعمال شد.
رییس شورای پول و اعتبار ادامه داد: امروز نرخ ها در بازار به حدی است که حدود 12 
درصد با آنچه هفت ماه پیش بود تفاوت دارد، این در حالی است که دشمن اعلام کرده بود 

می خواهد پول ملی ایران را نابود و سیستم اقتصادی را فلج کند.
همتی تاکید کرد: امروز توانسته ایم با وجود همه فشارها شرایط با ثبات نسبی را به همراه 

بیاوریم و بازار پول که مهمترین هدف دشمن بود اکنون در شرایط مطلوبی قرار دارد.
رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: اکنون روند نقدینگی نسبت به ماه های گذشته در 
شرایط خوبی است، البته باید گفت در دولت های یازدهم و دوازدهم روند رشد نقدینگی 

نسبت به سال های پیش از آن کاهش داشته است.
همتی، منظم شدن سیستم بانکی، تعدیل نرخ سود و کاهش قیمت تمام شده پول در 
شبکه بانکی را از جمله دستاوردهای نظام بانکی در هفت ماه گذشته برشمرد و گفت: 
شاید این موارد در شرایط عادی افتخار نباشد، اما در شرایط سخت تحریم موفقیت مهمی 
است. وی اضافه کرد: امروز سیستم بانکی رابطه خوبی با اقتصاد و مجموعه دولت دارد و 

کمک به نقدینگی واحدهای تولیدی در این شرایط سخت در دستور کار است.
این مقام مسئول، بهبود معیشت مردم را برنامه این بانک برای ماه های پیش رو اعلام 
کرد و گفت: در ماه های گذشته باید از اینکه وضعیت بدتر نشود جلوگیری می کردیم، اما 

اکنون در شرایطی به سر می بریم که به سمت بهتر شدن شرایط اقتصادی در حرکتیم.
وی بیان داشت: آمادگی داریم در ماه های آینده تصمیمات مهمی برای کاستن از 

فشارهای اقتصادی بر مردم را عملی کنیم. 
همتی، شرایط ارزی کشور را مطلوب ارزیابی کرد و گفت: بانک مرکزی توانسته بازار را با 
کمترین هزینه کنترل کند و نه تنها ذخایر ارزی کاهش نیافته، بلکه بویژه ذخایر خارجی 

تقویت شده است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت خبر داد:

نظارتبرتوزیعگوشتقرمزوبازارشبعید
تشدیدمیشود

 وزیر صنعت،معدن و تجارت گفت: تاکید دولت و به تبع آن تلاش وزارت صنعت، معدن 
و تجارت معطوف به حفظ وضعیت فعلی تولید، تنظیم بازار و تامین کالاهای اساسی و 

پرمصرف مردم با قیمت مناسب است. 
رضا رحمانی در جلسه ستاد تنظیم بازار که با حضور مقام های عالی قوه قضاییه، وزیران 
دادگستری و جهاد کشاورزی در وزارت صنعت برگزارشد، افزود: تامین کالاهای اساسی 
مردم برای روزهای پایانی سال و ماه مبارک رمضان براساس تمهیدات لازم اندیشیده شده 
است. وی اضافه کرد: حفظ تولید و اشتغال توام با یکدیگر است و ستادهای مختلفی برای 
پیشبرد برنامه ها از جمله ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، ستاد تنظیم بازار، ستاد اقتصاد 
مقاومتی، جلسه سران قوا وجود دارد تا در برابر تهاجم اقتصادی دشمن، سربلند بیرون 
آییم. وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: همراهی و همکاری مدیران، به ویژه در بخش 
هایی که نیاز به واردات بود، موجب شد تا دغدغه ها برطرف و مواد اولیه مورد نیاز تولید 
تامین شود .  رحمانی گفت: تلاش می شود با برنامه ریزی لازم تا کالاها با قیمت مناسب و 

به وفور در اختیار مردم قرار گیرد.
وزیرصنعت، معدن و تجارت افزود: سیاست این وزارتخانه بگونه ای است که در اواخر 

امسال کالاهای اساسی و پرمصرف مردم تامین شود.
*هیچ بنگاه تولیدی نباید تعطیل شود

حجت الاسلام و المسلمین محمد جعفر منتظری دادستان کل کشور هم در این جلسه 
با بیان اینکه قوه قضاییه در رابطه با تولید، توزیع و نظارت در کنار دولت است، گفت: قوه 
قضاییه تمام تلاش خود را به کار می بندد تا هیچ بنگاه تولیدی تعطیل نشود و در این 

ارتباط از هیچ کوششی دریغ نمی کند.
وی ضمن تاکید براینکه باید آسیب ها را شناخت و راه درمان آنها را پیدا کرد، افزود: 
آسیبی که امروز در جامعه وجود دارد، مسائل اقتصادی است که منشا بخشی از آنها تحریم 

های ظالمانه دشمن محسوب می شود که علیه مردم و کشورمان به کار گرفته است.
منتظری گفت: بخشی از آسیب ها به تصمیم گیری های داخلی مربوط است و باید 

شناسایی و رفع شود و مسئولان اجرایی باید این کار را انجام دهند. 
به گفته وی، برگزاری جلساتی که به منظور تنظیم بازار تشکیل می شود، در واقع فرصتی 

برای شناسایی نقاط ضعف و ایرادات است تا در حد توان نسبت به رفع آنها اقدام شود.
دادستان کل کشور گفت: دولت، دستگاه قضایی و سایر دستگاه های مربوط باید تلاش 
کنند تا مشکلات تامین کالاهای مورد نیاز مردم رفع شود، درعین حال برای تامین برخی از 

کالاها، مشکلاتی وجود دارد که باید برای رفع مشکلات آنها اقدام شود.
وی تصریح کرد: برپایه دستور رئیس قوه قضاییه با محوریت استانداران در استان ها، 
هرجا گره ای در کار است، دستگاه قضایی آمادگی دارد کمک کند و از دولت و مردم 
حمایت به عمل آورد. منتظری خاطرنشان ساخت: دستگاه قضایی در رابطه با مسئله 
تولید، توزیع و نظارت در کنار دولت قرار دارد و از توان خود برای رفع مشکلات استفاده می 

کند و در این شرایط مردم باید کمترین مشکل را داشته باشند. 

وزیر جهادکشاورزی: 

افزایشقیمتگوشتربطیبهوارداتویا
قاچاقدامندارد

وزیر جهادکشاورزی نقش قاچاق و واردات در افزایش قیمت گوشت قرمز در بازار را رد کرد 
و گفت: زمانی که تفاوت قیمت بین گوشت توزیعی و بازار وجود دارد و توزیع هم محدود 

است، این مشکلات رخ می دهد. 
»محمود حجتی« در جلسه ستاد تنظیم بازار افزود: اینکه می گویند قاچاق سبب 
افزایش قیمت شده درست نیست، زیرا 58 میلیون راس دام سبک تولید می شود، در 
حالی که حجم قاچاق نزدیک به یک میلیون راس است و این مقدار نمی تواند نقش 

آنچنانی در قیمت ها داشته باشد.
وزیر جهادکشاورزی افزایش قیمت گوشت قرمز را با توجه به میزان افزایش هزینه های 
تولید این محصول، غیرمنطقی برشمرد و اظهار داشت: رشد بهای این کالا غیرقابل قبول 

است و ارتباطی نیز به حجم واردات ندارد.
وی به انتقادات از ترخیص نشدن گوشت در بنادر اشاره کرد و افزود: در هفته گذشته 
116 کانتینر ترخیص و 170 کانتینر جدید نیز وارد شد و اینطور نیست که تعدادی کانتینر 

به طور ثابت در بندر مانده باشد.
این مقام مسئول در عین حال گفت: در این بین 550 کانتینر به دلیل مشکلات تامین 

ارز در بنادر مانده است که با اقدام های صورت گرفته مشکل 250 کانتینر آن حل شد.
وی یادآور شد: در حالی موضوع انحصار در واردات گوشت مطرح می شود که 97 

شرکت گوشت گوساله و 170 شرکت گوشت گوسفندی وارد کشور کرده اند.
وزیر جهادکشاورزی درباره مشکلات توزیع گوشت گفت: برای رفع این مشکل برخی 

پیشنهاد توزیع کوپن را دادند که رد شد؛ اکنون نیز توزیع هدفمند گوشت ضرورت دارد.

گزارش: فرزانه سلامت بخش 

و  معادن  بازرگانی، صنایع،  اتاق های  نهمین دوره  انتخابات  اسفندماه،  یازدهم 
کشاورزی سراسر کشور برگزار می شود؛ رویدادی که در آن فعالان اقتصادی، وکیلان 

خود را برای حضور در پارلمان بخش خصوصی انتخاب می کنند. 
»اتاق بازرگانی« نهادی ریشه دار در اقتصاد کشور است که با 34 اتاق در همه استان 
ها و برخی شهرستان ها، وظایفی از جمله ارائه نظرات مشورتی به قوای سه گانه و 
همکاری با دستگاه های اجرایی، کوشش برای شناسایی بازار کالاهای صادراتی 

کشور و تشویق و ترغیب سرمایه گذاری داخلی در امور تولید را به عهده دارد.
فعالان  مشارکت  با  انتخاباتی  در  شهرستانی،  و  استانی  های  اتاق  این  اعضای 
اقتصادی انتخاب می شوند و سپس، نمایندگان این اتاق ها راهی اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی ایران می شود؛ اتاقی که فعالان اقتصادی از آن به عنوان 

پارلمان بخش خصوصی یاد می کنند.
بخش  فعالان  زعم  به  دارد؛  ویژه  جایگاهی  تهران  بازرگانی  اتاق  میان،  این  در 
خصوصی، این اتاق عمری 134 ساله دارد؛ اتاق بازرگانی تهران در معرفی خود آورده 
است: »سال 1263 مجلس »وکلای تجار« به عنوان اولین نهاد حامی تجار ایران 
شکل گرفت. این نهاد بعدها به اتاق بازرگانی تغییر نام داد. مورخان تاریخ اقتصاد 
ایران اعتقاد دارند، پایه تمامی فعالیت های صنفی و تخصصی بخش بازرگانی کشور 

از همین نهاد شکل گرفته است«.
در پایگاه اطلاع رسانی اتاق تهران آمده است: »این نهاد مدرن اقتصادی توسط حاج 
محمد حسین امین الضرب بنیان گذاری شد و تا سال 1305 نیز با همین نام به کار 
ادامه می داد. در 16 مهرماه همین سال، این نهاد به »اتاق تجارت تهران« تغییر نام داد 

و برای نخستین بار در فهرست تشکل های وزارت بازرگانی به ثبت رسید«.
تعداد اعضای هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران، 60 نفر است که 20 تن از آنها 
توسط دولت و 40 تن در انتخاباتی که هر چهار سال یکبار برگزار می شود، توسط 

افرادی که کارت بازرگانی یا کارت عضویت دارند، انتخاب می شوند.
40 منتخب فعالان اقتصادی در چهار گروه بازرگانی )16 نفر(، صنعت )14 نفر(، 
معدن )6 نفر( و کشاورزی )4 نفر( در اتاق تهران فعالیت می کنند؛ همین تقسیم بندی 
در انتخابات نیز در نظر گرفته می شود؛ به عبارتی دیگر، هر فرد برای یک بخش نامزد 
می شود و شرکت کنندگان در انتخابات برای بخش بازرگانی فقط می توانند به 16 

نفری که در این بخش نامزد شده اند رای بدهند.
انتخابات نهمین دوره اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران ساعت هشت 
تا 18 روز شنبه )یازدهم اسفندماه( در هتل لاله تهران برگزار و شمارش آرا بلافاصله 
 12( بعد  روز  انتخابات  نتایج  همچنین  شود.  می  انجام  گیری  رای  پایان  از  پس 

اسفندماه( اعلام می شود.
نامزدهای انتخابات اتاق های بازرگانی، همچون انتخابات های سیاسی مجلس و 
شورای شهر سعی می کنند با تشکیل ائتلاف هایی با همفکران خود، امکان پیروزی 
خود را افزایش دهند؛ در این ارتباط، تا روز گذشته دو ائتلاف »ائتلاف برای فردا« و 
»پیشگامان تحول« فهرست خود را منتشر کرده بودند و دیروز، ائتلاف سومی با عنوان 

»تشکل ها و کارآفرینان اقتصاد ملی« فهرست خود را منتشر کرد.
»ائتلاف برای فردا« گروهی از فعالان اقتصادی هستند که هم اکنون بیشترین سهم 
را در کرسی های اتاق بازرگانی تهران به عهده دارند؛ در این فهرست، نام افرادی چون 
»مسعود خوانساری«، »محمدرضا انصاری«، »عباس آرگون«،»محمد لاهوتی« و »علا 

میرمحمدصادقی« حضور دارند.
امسال چند غایب در فهرست ائتلاف برای فردایی ها وجود دارد که از مهمترین 
چهره ها می توان به »پدرام سلطانی«، »محسن خلیلی عراقی« و »مهدی پورقاضی« 

اشاره کرد.
کرد؛  منتشر  را  خود  فهرست  تحول«  »پیشگامان  فردا«،  برای  »ائتلاف  از  پس 
»اسداله  و  مهرعلیزاده«  »محسن  حریری«،  »مجیدرضا  حسینی«،  حمید  »سید 

عسگراولادی« از چهره های سرشناس این ائتلاف به شمار می رود.
در  تهران  بازرگانی  اتاق  انتخابات  مطرح  نامزدهای  برخی  جای  پیش،  دیروز  تا 
فهرست های منتشر شده خالی بود؛ افرادی همچون »یحیی آل اسحاق«، »علی نبی 

خاموشی«، »محمد مهدی راسخ« و »عوض محمدپارسا«.
دیروز فهرست ائتلاف سوم با عنوان »تشکل ها و کارآفرینان اقتصاد ملی« با حضور 

این افراد منتشر شد
* نامزدهای جریان »ائتلاف برای فردا« 

براساس این گزارش فهرست نامزدهای »ائتلاف برای فردا« در بخش بازرگانی، 
»مسعود خوانساری«، »محمدرضا انصاری«، »عباس آرگون«، »شهاب جوانمردی«، 
ریاحی«، »مهدی شریفی  »ناصر  نژاد«،  »رضی حاجی میری«، »مجید حسینی 
نیک نفس«، »مجید صدری«، »محمدرضا طلایی«، »مهرداد عباد«، »محمد مهدی 

فنایی«، »افشین کلاهی»، »محمد لاهوتی« و »فاطمه مقیمی« است. 
همچنین در حوزه صنعت، »محمد اتابک«، »حسن احمدیان«، »رضا پدیدار«، 
»حمیدرضا  وندی«،  زهره  رضا  »محمد  ور«،  دیده  »حسن  فر«،  حامدی  »هاله 
صالحی«، »فرزین فردیس«، »عباسعلی قصایی«، »علیرضا کلاهی«، »محمود نجفی 
عرب«، »محمد رضا نجفی منش«، »علی نقیب« و »هرویک یاری جانیان« نامزد شده 

اند. 
»علا میرمحمدصادقی«، »محمدرضا بهرامن«، »سجاد غرقی« و »فریال مستوفی« 
»احمد  صادقیان«،  »احمد  فر«،  تقوی  »علی  زوگران«،  »کاوه  و  معدن  بخش  در 

این  در  کشاورزی  حوزه  در  معصوی«  »مهدی  و  فروزانفرد«  »حسن  فرشچیان«، 
انتخابات شرکت کرده اند. 

* نامزدهای ائتلاف »پیشگامان تحول« 
پس از »ائتلاف برای فردا«، »پیشگامان تحول« فهرست خود را منتشر کرد؛ در 
این فهرست »سید حمید حسینی«، »مجیدرضا حریری«، »محمدرضا بهزادیان«، 
باپیری«، »سیدرضا صالح«،  »یوسف  انوری«،  »ژیلا  لنگرودی«،  اسدی  »همایون 
»علیرضا عباسی«، »جمشید عدالتیان شهریاری«، »اکبر کلانترنیستانکی«، »فرید 
کوروس«، »اصغر مظاهری«، »سید مجتبی معظمی«، »امیر منصوری« و »هادی 

مورخ« برای بخش بازرگانی نامزد شده اند.
همچنین در حوزه صنعت »محسن مهرعلیزاده«، »حسین نیکخواه ابیانه«، »فرامرز 
اختراعی«، »سید علیرضا ایوبی«، »سید صدراله پرهیزکار«، »محمد حسین پیروزی«، 
»سید محمد جلالی پروین«، »مهدی حاجی بابا«، »علیرضا شمس فرد«، »میثم 
صنیعی فر«، »جواد قربانی«، »رحمت الله قیصری« و »مجید کریمی« در این فهرست 

حضور دارند. 
»اسداله عسگراولادی«، »جهانبش نورابی«، »احمد آقا ترک نژاد«، »بابک سالاری«، 
»سیدرضا نورانی« و »زهرا نقوی« در حوزه کشاورزی و »محسن حاجی بابا«، »سید 

علی ابوئی مهریزی« و »ابراهیم خانیکی« در حوزه معدن شرکت کرده اند. 
البته در فهرست ابتدایی، نام هایی چون »مصطفی مالکی تهرانی«، »سید محسن 
صفایی« و »قدیر قیافه« در این فهرست بود که در فهرستی که اخیرا منتشر شده، نام 

ایشان حذف شده است.
* نامزدهای جریان »تشکل ها و کارآفرینان اقتصاد ملی« 

پس از آنکه دو جریان اصلی لیست افراد خود را منتشر کردند، همچنان خبری 
از حضور افراد با سابقه ای همچون »یحیی آل اسحاق« و »علی نبی خاموشی« در 
این فهرست ها نبود. اما سرانجام روز دوشنبه ائتلاف سومی با عنوان »تشکل ها و 

کارآفرینان اقتصاد ملی« منتشر شد. 
در این فهرست »یحیی آل اسحاق«، »مسعود دانشمند«، »حمیدرضا سیفی«، 
»عبدالرضا رضایی هنجنی«، »ساقی باقری نیا«، »ویدا سینا«، »مریم سلطانی«، 
»نازنین فلاحتی«، »سیداحمد مقیمی«، »سید ضیاء الدین خرمشاهی«، »ایرج 
دفتری«،  »پیمان  نیا«،  بهمنش  »پرویز حسابی«، »سعدالله  زاده جبه«،  طهرانی 
»مرجان آقاجان زاده هوشیار« و »مهوش نیک پور نزهتی« به عنوان نامزدهای بازرگانی 

معرفی شدند. 
»محمد  راسخ«،  مهدی  »محمد  خاموشی«،  سید  نقی  علی  »سید  همچنین 
ترابی«، »محسن  »ایرج رهبر«، »سعید مهذب  احمدی«، »محمدرضا کمپانی«، 
صفایی«، »علیمردان شیبانی«، »غلامرضا امیر شقاقی«، »کیوان ارجمند حسابی«، 
»مهدی نجار دیسفانی«، »رویا دهقانی کهنگی«، »نازیلا نورفردی« و »فاطمه شعبانی« 
نامزدهای بخش صنعت در ائتلاف »تشکل ها و کارآفرینان اقتصاد ملی« حضور دارند. 
این جریان در حوزه کشاورزی »عوض محمدپارسا«، »ایرج حسابی«، »روشنعلی 
یکتای قرابایی«، »سید جلال الدین مقصودی«، »محمدعلی رضائی کمال آباد« 
و »سعید مقیسه« را به عنوان نامزد منتخب و در بخش معدن »سید موسی آقایی 

لنگرانی« تنها نامزد این گروه انتخاب شدند.
* جامعه آماری رأی دهندگان 

داده های واحد فناوری اطلاعات اتاق تهران نشان می دهد، تعداد 15 هزار و 135 
عضو اتاق تهران حائز شرایط رای دادن در نهمین دوره انتخابات هیات نمایندگان 
هستند که 12 هزار 346 نفر دارای کارت بازرگانی و 2 هزار 789 نفر نیز دارای کارت 

عضویت هستند. 
از تعداد کل دارندگان کارت بازرگانی مجاز برای حضور در انتخابات هفته آینده، 
10 هزار و 691 نفر دارای کارت بازرگانی حقوقی و یک هزار و 655 نیز دارای کارت 

بازرگانی حقیقی هستند. 
از تعداد کل 2 هزار و 789 کارت  عضویت مجاز به رای دادن در انتخابات، 2 هزار و 
350 کارت متعلق به اشخاص حقوقی و تنها 439 کارت متعلق به اشخاص حقیقی 

است. 
بازرگانی،  اتاق های  نمایندگان  فعالیت هیات  و نحوه  آیین نامه تشکیل  براساس 
دارندگان کارت های بازرگانی حقوقی و حقیقی و کارت عضویت حقوقی با حداقل 

یک سال سابقه و اعتبار، در این دوره اجازه حضور در انتخابات را خواهند داشت. 
همچنین کارت های عضویت حقیقی با سابقه حداقل 18 ماه و شرط اعتبار در روز 

انتخابات می توانند رای بدهند.

ایمان گزارش می دهد؛ 

صفر تا صد انتخابات پارلمان بخش خصوصی 

گزارش: میثم طاهری

معاون سابق مرکز پژوهش های مجلس گفت: »مردم نباید 
این  بدهند؛  را  پرمصرف  و  استاندارد  غیر  خودروهای  تاوان 

خودروها علاوه بر مصرف بالا دارای آلایندگی نیز هستند«. 
مصرف بالای سوخت در کشور و نگرانی از پیشی گرفتن تقاضا 
از عرضه، از چالش های مهم ماه های اخیر بوده است، بطوری 
که برای مدیریت مصرف بنزین، طرح ها و پیشنهادات مربوط 

به سهمیه بندی و حتی افزایش قیمت نیز مطرح شده است.
دولت و مجلس تاکنون هیچ طرحی را برای سهمیه بندی 
آنها،  جدی  اقدام  تنها  و  نکرده  تصویب  بنزین  و  سوخت 
بسترسازی برای استفاده اجباری از کارت های سوخت بوده 

است.
درباره چرایی رشد مصرف سوخت در کشور از عوامل مختلفی 
نام برده می شود که از مهم ترین آنها می توان به نرخ ارزان، 

مصرف بی رویه، قاچاق و کیفیت پایین خودروها اشاره کرد. 
در میان این عوامل، آنچه که تاکنون کمتر بدان پرداخته شده 
سهم خودروهای بی کیفیتی است که استانداردهای مصرف 
سوخت را رعایت نکرده و بیش از استانداردهای جهانی سوخت 

مصرف می کنند.
وضعیت خودروهای تولید داخل در مصرف سوخت به حدی 
است که در آخرین مرحله توزیع برچسب های انرژی که امسال 
کیفیت  نشان  بالاترین  نتوانست  خودرویی  هیچ  شد،  انجام 
یعنی برچسب )A( را دریافت کند و همچنین هشت خودرو نیز 

نتوانستند اصلا هیچ رتبه ای از برچسب انرژی را اخذ کنند.
* مردم نباید تاوان خودروهای بی کیفیت را بدهند

پژوهش های  معاون سابق مرکز  »محمدرضا محمدخانی« 
مجلس در گفت و گوییگفت: در بحث مصرف سوخت باید 
بر دوش مردم گذاشته شده است برداشته شود  بارهایی که 
که از جمله آنها می توان به هزینه های اضافی ناشی از عرضه 

خودروهای پرمصرف و بی کیفیت داخلی اشاره کرد.
گروگان  گذشته  های  سال  در  مردم  اینکه  بیان  با  وی 
خودروسازان بوده اند، افزود: خودروسازان باید ناچار شوند که 
خودروهای استاندارد تولید کنند، مردم نباید تاوان خودروهای 

بی کیفیت را بدهند.
* افزایش 40 درصدی مصرف بنزین توسط خودروهای 

بی کیفیت داخلی
بر  پژوهش های مجلس  معاون سابق مرکز  ارتباط،  این  در 
ضرورت افزایش استاندارد و کیفیت خودروهای داخلی اشاره 
کرد و اظهار داشت: اگر امروز همه خودروهای تولید داخل را 
جمع آوری و به جای آنها خودروهای استاندارد خارجی را وارد 
کنند، به یکباره 40 درصد از مصرف بنزین در کشور کاسته می 

شود.

وی تصریح کرد: این درست نیست که از یک سو مردم مجبور 
به استفاده از خودروهای بی کیفیت باشند و از سوی دیگر 
ناچار شوند که هزینه های مربوط به مصرف سوخت بالای این 

خودروها را بپردازند.
محمدخانی با انتقاد از خودروسازان گفت: خودروسازان با 
وجود کیفیت پایین تولیدات خود، هر وقت که دلشان بخواهد 

اقدام به افزایش قیمت خودروها می کنند.
* زنگنه: مشکل بنزین را باید در کارخانه های 

خودروسازی جستجو کرد
بی توجهی خودروسازان به کیفیت مصرف سوخت خودروها 
نیز چندی پیش توسط وزیر نفت مورد انتقاد قرار گرفت، بیژن 
زنگنه در نشست خبری 16 بهمن امسال گفت: بارها گفته ام 

مشکل بنزین را در کارخانه های خودروسازی دنبال کنید.
وزیر نفت با بیان اینکه مصرف بنزین در کشور بالاست، تصریح 
کرد: مشکل مصرف بالا، مردم نیستند زیرا مردم خودرویی را که 
به آنها عرضه شده است را استفاده می کنند؛ بنابراین روش های 

غیرقیمتی نیز برای ساماندهی و مدیریت مصرف وجود دارد.
* بی توجهی خودروسازان به استانداردهای مصرف 

سوخت
تولید و تردد خودروی غیراستاندارد، پرمصرف و آلاینده در 
کشورهای دیگر، قابل پذیرش نیست و برای آنها جریمه های 
سنگینی در نظر گرفته می شود؛ هدف از وضع جریمه و عوارض 

برای خودروهای غیر استاندارد این است که تولید و استفاده از 
آنها صرفه اقتصادی نداشته باشد.

اما در کشورمان به دلیل انحصارهای در نظر گرفته شده برای 
صنعت خودروسازی و حمایت های بی دریغ از این صنعت، 
خودروسازان توجهی به کیفیت تولیدات ندارند، بطوری که به 
دلیل فناوری پایین علاوه بر آلایندگی زیاد، سوخت زیادی نیز 

مصرف می کنند.
پیش از این، »مریم مهدی نژاد« رییس امور استاندارد و تدوین 
معیار در بخش حمل و نقل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت 
به خبرنگار ایرنا گفت: بیشتر خودروهای داخلی به دلیل کیفیت 
هستند؛  سوخت  بالای  مصرف  و  زیاد  آلودگی  دارای  پایین، 
بطوری که در سال 1396 میانگین مصرف سوخت خودروهای 

کشور 7.7 لیتر به ازای هر 100 کیلومتر بود.
 2015 سال  در  اروپا  اتحادیه  در  کرد:  اضافه  نژاد  مهدی 
میانگین مصرف سوخت 5.5 لیتر به ازای هر 100 کیلومتر 
بوده که قرار است در سال 2020 به 4.1 دهم لیتر در هر 100 

کیلومتر کاهش یابد.
وی گفت: در حالی میزان صرف سوخت خودروها در کشور 
بسیار بالاست که سرانه مالکیت خودرو در ایران نسبت به سایر 

کشورها در حد پایین قرار دارد.
مهدی نژاد یادآور شد: در ایران به ازای هر یک هزار نفر 200 
دستگاه خودرو وجود دارد؛ در حالی که این سرانه در آمریکا 

797 و در ایتالیا 679 است.
وی ادامه داد: مشکل دیگر خودروهای ما »پایداری پایین« 
آنهاست، یعنی اینکه پس از ورود به ناوگان جاده ای به سرعت و 
به راحتی مصرف سوخت آنها از حالت عادی خارج شده و بالا 

می رود.
* هیچ خودروی داخلی، استاندارد کامل مصرف سوخت 

را ندارد
برای خودروها نیز مانند لوازم برقی و خانگی، برچسب مصرف 
انرژی تعریف شده است که مرحله نخست آن در سال 1394 و 

مرحله دوم این طرح از اول تیر 1397 اجرا شد.
به  انرژی  برچسب های مصرف  واگذاری  در مرحله جدید 
امسال اجرا شد هیچ خودرویی  تولید داخل که  خودروهای 
نتوانست در زمینه مصرف انرژی، برچسب )A( را دریافت کند؛ 
در واقع بالاترین امتیاز کسب شده توسط خودروهای داخلی 

نشان )B( بود.
رییس امور استاندارد و تدوین معیار در بخش حمل و نقل 
رده  باره گفت:  این  در  بهینه سازی مصرف سوخت  شرکت 
بندی برچسب مصرف سوخت خودرو از )A( تا )G( است که 
هیچ خودرویی نتوانسته در مرحله جدید، برچسب A مصرف 

انرژی را دریافت کند.
وی یادآور شد: همچنین هشت محصول از 6 کارخانه تولید 
کننده خودرو در کشور نتوانسته اند هیچ یک از استانداردهای 
فاقد  کلی  به طور  و  کنند  را کسب  G مصرف سوخت  تا   A

استاندارد مصرف سوخت هستند.
مرحله جدید اعطای برچسب های انرژی به خودروها 2 سال 
دیگر انجام می شود بنابراین خودروسازان 2 سال وقت دارند تا 

کیفیت خودروهای خود در مصرف سوخت را افزایش دهند.
به گفته رئیس امور استاندارد و تدوین معیار در بخش حمل 
و نقل، با توجه به شرایط فعلی اگر خودروسازان اقدامی برای 
بهبود کیفیت خودروهای خود در مصرف سوخت انجام ندهند 
در 2 سال آینده حدود نیمی از خودروهای تولیدی کشور قادر به 

دریافت هیچ نوع از برچسب انرژی نخواهند بود.
* افزایش قیمت خودرو و ارتقای کیفیت

نکته قابل تامل این است که با وجود غیر استاندارد بودن 
برخی از خودروها و ناتوانی آنها در اخذ برچسب انرژی، شرکت 
های خودروسازی به صورت گسترده اقدام به پیش فروش و 
ثبت نام این خودروها کرده اند. از انتقاداتی که این روزها نسبت 
به خودروسازان مطرح می شود این است که چرا آنها قیمت 
بهای تولیدات خود را به شدت افزایش داده اند اما هیچ خبری 

از ارتقای کیفیت خودروهای تولیدی نیست. 
به نظر می رسد از این پس خودروسازان باید مسوولیت خود 
برای کاهش مصرف سوخت را بر عهده گرفته و اقدام جدی در 

این باره انجام دهند.

مردم نباید تاوان خودروهای غیر استاندارد و پرمصرف را بدهند 

مقصرافزایشمصرفبنزینکیست؛مردمیاخودروسازان؟

آگهی انحلال شرکت تعاونی توزیعی خدمات فنی مهندسی 
کارکنان نیروگاه سیکل ترکیبی قم به شماره ثبت 14942 و شناسه ملی 

14006862973 به استناد نامه شماره 23053 مورخه 13/11/97 اداره 
تعاون ، کار ورفاه اجتماعی شهرستان قم و صورتجلسه مجمع عمومی فوق 
العاده مورخ 19/10/1397 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : شرکت مذکور در 
تاریخ فوق منحل گردید اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت 

شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )394524(

سرپرست سازمان امور مالیاتی با بیان این که در حال حاضر مالیات شرکت های وابسته به 
نهادهای انقلابی و آستان قدس دریافت می شود، نحوه هزینه کرد این درآمدها را به قانون 
بودجه مربوط دانست و میزان درآمدهای مالیاتی اخذ شده از این طریق را متناسب با شرایط 

اقتصادی شناور ارزیابی کرد.
جمع  در  مالیاتی  و  مالی  سیاست های  همایش  حاشیه  در  دیروز  پناهی  قاسم  محمد 
خبرنگاران در پاسخ به خبرنگار ایسنا، درباره میزان درآمدهای مالیاتی حاصل شده از الزام 
آستان قدس رضوی و نهادهای انقلابی اظهار کرد: طبق قوانین فعلی تمام فعالیت های 
اقتصادی شرکت های وابسته به نهادهای انقلابی و آستان قدس رضوی توسط امور مالیاتی 
مطالبه می شود و به حساب خزانه واریز می شود. اما اینکه خزانه در توزیع آن چگونه تصمیم 

می گیرد و اینکه مبالغ برگردد یا نه مسئله مربوط به نحوه توزیع بودجه است.
پناهی همچنین با بیان اینکه تعداد محدود و جزئی از فعالیت های اقتصادی در حوزه های 
نظامی معافیت دارد ادامه داد: مابقی شرکت های وابسته به نهادی انقلابی و بنیادها در حال 

حاضر مالیات پرداخت می کند ما نیز به عنوان سازمان امور مالیاتی مالیات مشخص شده را 
دریافت می کنیم.

او همچنین با بیان اینکه کل مالیات پیش بینی شده در سال جاری 113 هزار میلیارد 
تومان است در مورد میزان مالیات اخذ شده از سوی شرکت های وابسته آستان قدس رضوی 
و نهادهای انقلابی نیز اظهار کرد: این رقم بستگی به تعداد شرکت ها و سهام های دارد که 
مربوط به این نهادها است. ممکن است در یک سال این درآمد کمتر یا بیشتر شود که ما نیز 
متناسب با این درآمدها مالیات می گیریم. در واقع هیچ شرکت مستقل به نام آستان قدس 
وجود ندارد. بلکه مالیات را از شرکت های وابسته دریافت می کنیم و در بودجه مشخص 

می شود که چقدر را از این مالیات به این نهادها بازگردد.
او در ادامه به آمارهای 11 ماهه وصول مالیات در سال جاری هم پرداخت و گفت: تاکنون 
از مالیات های پیش بینی شده در بودجه 97 معادل 86 هزار میلیارد تومان درآمد )بیش از 83 

درصد( محقق شده است.

او با اشاره به ماده 169 مقرر قانون مالیات های مستقیم که دستگاه ها را ملزم به ارائه 
اطلاعات به سازمان امور مالیاتی می کند نیز گفت که برخی دستگاه ها در این باره با ما 

همکاری می کنند.
پناهی همچنین به اخذ مالیات از بانک مرکزی هم اشاره کرد و گفت که از مبلغ 5 هزار 
میلیارد تومانی که باید به صورت علی الحساب دریافت می شد هنوز مبلغی دریافت نشده 

است.
پناهی همچنین با بیان اینکه تقوی نژاد به میل خود از سازمان امور مالیاتی استعفا داده 
است، ادامه داد: برنامه های توسعه مقرر کرده اند نسبت مالیات به تولید داخلی به 10 درصد 

برسد که این نسبت در سال گذشته به حدود 9 درصد رسیده است.
کرد:  اظهار  فروشگاهی  مالیاتی  پایانه  ایجاد  به  همچنین  مالیاتی  امور  سازمان  رئیس 
پایانه های مالیاتی فروشگاهی طرحی بزرگ تر از طرح جامع خواهد بود که از طریق آن 

می خواهیم تا از شیوه های برون سازمانی به جزئیات اطلاعات دسترسی پیدا کنیم.

سرپرست سازمان امور مالیاتی پاسخ داد

سازوکاردریافتمالیاتازآستانقدسونهادهایانقلابی
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غیبت مشکوک ۶ بازیکن؛

کودتای خاموش در تیم ملی فوتسال بانوان

کناره گیری مربی تیم ملی فوتسال بانوان در اعتراض به انتخاب یک مدیر فنی مرد و 
غیبت ۶ بازیکن تیم ملی در تمرینات این هفته، اتفاقی است که ابهاماتی را در مورد آینده 

این تیم ایجاد کرده است.
ترکیب جدید کادر فنی تیم ملی فوتسال بانوان هنوز کارش را به صورت جدی شروع 
نکرده که اختلافات پیش آمده به خاطر انتخاب علی رعدی به عنوان مدیر فنی این تیم 

بالا گرفته است.
شهناز یاری و زیور بابایی دو مربی زن تیم ملی بانوان به همراه علی رعدی به عنوان 
مدیر فنی این تیم کادر جدید مربیگری را تشکیل می دادند. یاری در اعتراض به انتخاب 
رعدی و آنچه که وی از آن به عنوان »تحقیر مربیان زن« یاد کرده است، در تمرینات این 

هفته حاضر نشد و کنار کشید.
یاری گفته بود: » متاسفانه ما فقط عنوان مربی را یدک می کشیم و در واقع همه 
اختیارات دست شخص دیگری است. من به عنوان عضو کوچکی از خانواده بزرگ 
فوتسال به دفاع از مربیان زن، این تحقیر را نمی پذیرم که بانوان توانایی هدایت تیم ملی 
را ندارند و علی رغم میل باطنی ام که همواره قصدم کمک به فوتسال دختران سرزمینم 

است، از همکاری در این شرایط معذورم.«
علی رعدی مدیرفنی تیم بانوان در واکنش به این صحبت ها به خبرنگار مهر، گفت: 
اینکه خانم یاری صحبت از تحقیر می کنند، دیدگاه خودشان است و من برای آن احترام 
قائلم ولی ایشان تشخیص نمی دهد که چه کسانی در تیم ملی کار کنند. کمیته فنی و 

توسعه فوتسال تصمیم می گیرد چه کسانی در تیم های ملی باشند.
وی تاکید کرد: خانم یاری از روز اول در اردوی تیم بانوان حاضر نشد و مشخص بود که 

نمی خواهد با ما همکاری کند.
رعدی در پاسخ به این سئوال که آیا با یاری به طور مستقیم گفتگو کرده اید؟ گفت: 
خیر، من در جایگاهی نیستم که با یک نفر دیگر در این خصوص صحبت کنم. این کار را 

باید فدراسیون و کمیته فنی انجام بدهد.
به گزارش خبرنگار مهر، علاوه بر یاری، ۶ بازیکن تیم فوتسال نامی نو اصفهان هم در 
تمرینات این هفته تیم ملی بانوان غایب بودند. گفته می شود غیبت این بازیکنان بی 

ارتباط با تصمیم یاری )که سرمربی تیم نامی نو بود( نیست.
مدیرفنی تیم ملی بانوان در خصوص غیبت این بازیکنان هم گفت: بازیکنان نامی نو 
چون اخیرا قهرمان شده و خسته بودند به تمرین تیم ملی نیامدند. البته یک نفر مصدوم 

بود و در واقع ۵ بازیکن غیبت داشتند.
رعدی در پاسخ به این سئوال که یعنی غیبت این بازیکنان ارتباطی به تصمیم یاری 
ندارد؟ تاکید کرد: بنده در جریان نیستم. تماسی با بازیکنان نداشته ام. من مدیر فنی 
هستم و وظیفه ام این است که کارهای فنی و تاکتیکی را در تمرین انجام دهم. اینکه چرا 
بازیکنان نیامدند در حیطه اختیارات من نیست. پوشیدن پیراهن تیم ملی یک افتخار 

است و شاید یک عده دوست ندارند این افتخار نصیب شان شود.

واکنش سرپرست باشگاه پرسپولیس به اظهارات 
مالک تراکتورسازی

تراکتورسازی  مدیرعامل باشگاه پرسپولیس نسبت به صحبت های مالک باشگاه 
واکنش نشان داد و گفت: پرسپولیس به فکر آرامش داوران در قضاوت هایشان است.

ایرج عرب  درخصوص صحبت های محمدرضا زنوزی مالک باشگاه تراکتورسازی تبریز 
که عنوان کرده است با چینش داوری و فشار به آنها کمک های غیر محسوسی از سوی 
وزارت ورزش و فدراسیون فوتبال به برخی تیم ها می شود گفت: من صحبت های آقای 
زنوزی را نخوانده ام. نمی دانم دقیقا درباره چه مساله ای صحبت کرده اند. به هر حال 

مالک باشگاه هستند و می توانند اظهار نظر کنند.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس افزود: نمی دانم مخاطب و منظور صحبت های او چه 
کسی است. تنها می توانم راجع به پرسپولیس و حیطه اختیارات خودم اظهار نظر کنم. 
تلاش کرده ایم در همین مدت کوتاه محیطی را برای آرامش داوران ایجاد کنیم تا از تنش 

فکری فاصله بگیرند و بتوانند قضاوت های خوب خود را ادامه دهند.
وی درباره جلسه اخیر خود با حیدر بهاروند رئیس سازمان لیگ نیز اظهار داشت: من 
در همان جلسه که مربوط به برنامه فشرده بازی های لیگ برتر بود هم اعلام کردم که 
تمام و کمال برای بهبود روند کیفی قضاوت ها آماده همکاری هستیم. درباره بازی های 
فشرده لیگ برتر از آنها خواستیم تا بازنگری صورت بگیرد تا تصمیم مناسبی برای باشگاه 

ها گرفته شود.

کیانی:

 امیدوارم هیچ تیمی ایران را اذیت نکند
یک بازیکن تیم ملی فوتبال ساحلی ایران می گوید اردوهای داخلی نتوانسته اند جای 

اردوی برزیل را برای این تیم پر کنند.
مصطفی کیانی، بازیکن تیم ملی فوتبال ساحلی ایران در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: 
تمرینات خوبی را پشت سر گذاشته ایم و هنوز تا مسابقات قهرمانی آسیا زمان داریم. 
ان شاءالله تا نزدیکی مسابقات کاملًا آماده می شویم. اردوی بندرعباس و بوشهر هم با 
توجه به شرایط آب و هوایی، اردوهای خیلی خوبی بودند. دست مسؤولان این شهرها 

درد نکند.
او در پاسخ به این که اردوهای داخلی توانستند جای اردوی برزیل را که لغو شد بگیرند 
یا خیر؟ بیان کرد: مطمئناً خیر. اگر برزیل می رفتیم بازی های دوستانه ای که با تیم های 
برزیلی برگزار می کردیم و شرایط اردوی برزیل، مطمئناً خیلی بهتر می شد و الان آماده 

بودیم.
او ادامه داد: فوتبال ساحلی غیرقابل پیش بینی است. امیدوارم هیچ تیمی نتواند ایران 
را در آسیا اذیت بکند. تیم های عراق و عمان که با ما هم گروه اند، تیم های خوبی هستند. 
مربی عراق یک ایرانی است و شناخت خوبی از ما دارد. بازی به بازی پیش می رویم و 
هر بازی برای ما یک فینال است. از بازی اول محکم شروع می کنیم و برای قهرمانی 
می جنگیم. ژاپن و امارات حریفان ما در این رقابت ها هستند. البته عمان هم تیم خوبی 

است. ان شاءالله که هیچ حریفی برای ما سخت نباشد.

امید ابراهیمی مصدوم است
 هافبک ایرانی الاهلی مصدومیت جزیی پیدا کرده و این احتمال زیاد است که دیدار 

حساس برابر الدحیل را از دست بدهد.
الاهلی در یکی از حساس ترین دیدارهای هفته هجدهم لیگ ستارگان قطر باید به 

مصاف الدحیل مدافع عنوان قهرمانی برود.
روزنامه الرای قبل از این دیدار حساس از آسیب دیدگی امید ابراهیمی و نایجل دی 

یانگ، دو بازیکن کلیدی و تأثیرگذار تیم فوتبال الاهلی سخن به میان آورد.
به نوشته این روزنامه آسیب دیدگی دی یانگ جدی است و او قطعاً به دیدار برابر الدحیل 
نخواهد رسید اما کادر پزشکی الاهلی سخت در تلاش است تا امید ابراهیمی را به این 
دیدار حساس برسانند. ابراهیمی که فصل نخست حضورش در لیگ ستارگان قطر را 
تجربه می کند، از بهترین و کلیدی ترین بازیکنان الاهلی به شمار می آید و به احتمال 

خیلی زیاد قرارداد او تمدید شود.

علیرضا فغانی داور ویدئویی 
پرسپولیس - صنعت نفت آبادان شد

سیدرضا مهدوی دیدار تیم های پرسپولیس و صنعت نفت آبادان را قضاوت خواهد کرد  
و علیرضا فغانی نیز به عنوان داور ویدئویی در این مسابقه حضور خواهد داشت.

 دیدار دو تیم فوتبال پرسپولیس و صنعت 
نفت آبادان روز پنج شنبه نهم اسفند ماه 
در ورزشگاه آزادی برگزار می شود و بنا بر 
به  فغانی  علیرضا  داوران،  کمیته  اعلام 
عنوان کمک داور ویدئویی برای این دیدار 
انتخاب شده است. سیدعلی میرغفاری و 
علی بای نیز به عنوان داوران پشت دروازه 

حضور خواهند داشت.
با اعلام کمیته داوران علی  همچنین 
دروازه  پشت  داور  عنوان  به  صفایی 
براقی در  امیر عرب  )اضافی( جایگزین 
تهران  استقلال  و  خوزستان  فولاد  بازی 

شد.

 1۵ ورزشگاه میزبان لیگ برتر زیر ذره بین

بدترین و بهترین زمین چمن لیگ برتر کدام است؟
کیفیت اکثر زمین چمن های لیگ برتر در فصل سرد بسیار 
پایین آمده و همین موضوع می تواند از سطح کیفی مسابقات 

لیگ برتر هم بکاهد.
ایران  فوتبال  از مصائبی که  یکی  "ورزش سه"،  به گزارش 
همواره با آن دست به گریبان بوده و مشکلات زیادی نیز به 
وجود آورده زمین چمن های نامساعد است. از سال های قبل 
بسیاری از اهالی فوتبال از کیفیت زمین ها انتقاد کرده اند و 
این قضیه حالا که هجدهمین دوره لیگ برتر نیمه خود را رد 
کرده هم وجود دارد. اگرچه در سال های اخیر با ساخت چند 
ورزشگاه جدید و بازسازی و ترمیم چمن برخی ورزشگاه ها 
مشکلات مربوط به زمین چمن کاهش یافته اما هنوز هم 
زمین هایی که شرایط خوبی ندارند در فوتبال ایران به وضوح 

مشاهده می شود.
البته کیفیت بد زمین ها در فصل زمستان همواره بیشتر به 
چشم آمده است؛ چمن هایی که خوب از آنها نگهداری نمی 
شود، روز به روز کیفیت شان پایین تر می آید و بارش ها نیز 
وضعیت را اسفناک می کند. همین مساله سبب می شود تا 
تیم های لیگ برتری نیز نتوانند بازی های خود را با کیفیت 
بالا به نمایش بگذارند و به طور کلی از سطح کیفی مسابقات 
هم کاسته می شود.در حال حاضر به غیر از چند ورزشگاه 
خوب در تهران، تبریز، مشهد و اصفهان، چمن سایر ورزشگاه 
ها شرایط خوبی ندارد و به نظر می رسد مسئولان فدراسیون 
فوتبال ، سازمان لیگ و هیات های فوتبال در شهرستان ها 

باید فکری اساسی به حال این موضوع کنند.
 در ادامه به وضعیت چمن ورزشگاه هایی که مسابقات لیگ 

برتر در آنها انجام می شود، اشاره شده است:
۶ ورزشگاه با چمن تقریبا استاندارد 

با بررسی ورزشگاه هایی که مسابقات لیگ برتر در آن ها 
برگزار می شود می توان به این نتیجه رسید که ۶ ورزشگاه 
چمن تقریبا مناسبی برای میزبانی از بازی ها دارند. ورزشگاه 
های آزادی تهران، یادگار امام و بنیان دیزل تبریز، نقش جهان 
ورزشگاهی   ۶ مشهد  رضا)ع(  امام  و  اصفهان  فولادشهر  و 
هستند که از نظر چمن شرایط ایده آلی دارند و تیم های 
لیگ برتری روی این چمن ها بازی های بهتری را به نمایش 
می گذارند. در این بین چمن آزادی طی 1۵ سال گذشته که 
از بازسازی اش می گذرد همواره شرایط خوبی داشته و اگرچه 
قبل از نیم فصل مسابقات امسال تاحدی از کیفیتش کاسته 

شده بود، اما مسئولان امر به خوبی از آن نگهداری کردند و 
اکنون آزادی شرایط خیلی خوبی دارد. چمن بنیان دیزل تبریز 
هم طی سال های گذشته شرایط مناسبی داشته و همواره 
جزو بهترین چمن ها بوده است.چمن  4 ورزشگاه دیگر هم 
در یکی، دو سال گذشته زیر کشت رفته و اکنون جزو مرغوب 
ترین ها هستند. نقش جهان و امام رضا)ع( که دو ورزشگاه تازه 
تاسیس محسوب می شوند و فولادشهر و یادگار امام تبریز هم 
سال گذشته چمن هایشان زیر کشت رفت و با گذشت زمان 
شرایط مناسبی برای میزبانی از مسابقات فوتبال پیدا کرده 

است.
وضعیت اسفناک در تهران و شهرستان ها

به غیر از ۶ ورزشگاهی که از آنها نام برده شد، سایر ورزشگاه 
ها از نظر چمن وضعیت چندان خوبی ندارند و مربیان تیم 
هایی که در این ورزشگاه ها بازی کردند، همواره به شرایط 

چمن انتقاد داشتند.
*با اینکه عمر ورزشگاه غدیر اهواز زیاد نیست و 4، ۵ سال از 
قدمت آن می گذرد اما چمن این ورزشگاه کیفیت قبل را ندارد 
. مشکل اصلی در خوزستان در فصل گرما است. با توجه به 
بالا رفتن بیش از حد دمای هوا در تابستان ها معمولا چمن در 

اهواز و سایر شهرستان های خوزستان وضعیت ایده آل ندارد 
و چمن غدیر هم حالا دستخوش اتفاقات عجیب شده است. 
این چمن اگرچه ظاهربدی ندارد اما بسیار فشرده است و به 
همین خاطر انتقادی که مربیان و بازیکنان به آن وارد می کنند 
این است که اصطلاحا توپ در آن گیر می کند و نمی شود 

رویش به طور طبیعی فوتبال بازی کرد.
*ورزشگاه شهدای شهرقدس در سال های اخیر از نظر چمن 
تقریبا دومین ورزشگاه پراستفاده تهران بوده است؛ چمن این 
ورزشگاه معمولا کیفیت خوبی هم داشته اما به مرور زمان از 
کیفیت آن کاسته شده و حالا همه از شرایطش ناراضی اند. 
آخرین بازی ای که روی این چمن برگزار شد مسابقه سایپا و 
تراکتورسازی بود که بازیکنان دو تیم نسبت به وضعیت چمن 

گلایه مند بودند.
 *دستگردی و تختی دو ورزشگاه دیگر پایتخت بودند که 
در سال های گذشته میزبانی مسابقات لیگ برتر را برعهده 
داشتند اما کیفیت چمن این دو ورزشگاه به قدری بد شده 
که دیگر حتی سایپا و پیکان هم قبول نمی کنند بازی های 
خانگی شان را در این دو ورزشگاه انجام بدهند و به ورزشگاه 

شهر قدس روی آورده اند.

*چمن ورزشگاه تختی جم بعد از اینکه ابتدای لیگ هفدهم 
مورد ترمیم و بازسازی قرار گرفت، یکی از بهترین چمن های 
لیگ برتر بود. تا همین چند ماه پیش هم همه مربیانی که به 
شهرستان جم می رفتند از کیفیت این چمن رضایت داشتند 
و از آن به عنوان یکی از بهترین ها یاد می کردند اما بارش های 
اخیر و پرتعداد در استان بوشهر و شهرستان جم از کیفیت این 
چمن کاست و آخرین بازی ای که روی آن انجام شد)پارس 
جنوبی و نساجی( به یک زمین باتلاقی شباهت داشت. حالا 
اما ظاهرا با کاهش بارش ها چمن تختی شرایط بهتری پیدا 
کرده و باید دید در بازی با سایپا وضعیت این زمین چگونه 

شده است.
*چمن ورزشگاه تختی آبادان با وجود اینکه در فصل گرما 
شرایط سختی را تجربه می کند، اما در فصل زمستان می تواند 
بهتر قابل استفاده باشد. با این حال چمن ورزشگاه آبادان هم 
استانداردهای لازم برای میزبانی از لیگ برتر را ندارد و به همین 

خاطر نمی توان خیلی روی آن حساب باز کرد.
*چمن ورزشگاه شهید بهنام محمدی مسجدسلیمان هم 
جزو چمن های بد است. بیشتر قسمت های این زمین دیگر 
چمن ندارد و به زمین های خاکی شباهت پیدا کرده است. 
با نفت  بازی  انجام  از  بعد  همین است که پرسپولیسی ها 
بشدت نسبت به شرایط این زمین گلایه داشتند و این مساله را 

یکی از عوامل توقف مقابل نفت دانستند. 
دو چمن مصنوعی با کیفیت متوسط

در بین ورزشگاه هایی که میزبان لیگ برتر هستند دو تیم 
شمالی کشور بازی های خانگی شان روی چمن مصنوعی 
برگزار می شود. ورزشگاه سردار جنگل رشت و ورزشگاه وطنی 
قائمشهر به خاطر وضعیت جغرافیایی این دو شهرستان چمن 
مصنوعی دارند. در این بین ورزشگاه سردار جنگل به خاطر 
تازه بودن، چمن مصنوعی بهتری دارد و تیم ها راضی ترند 
اما ورزشگاه قائمشهر هم کیفیتش متوسط است و وضعیتش 
طوری نیست که نتواند میزبان مسابقات لیگ برتر باشد. با 
این وجود اما بازی در چمن مصنوعی اتفاقی نیست که بشود 
بابتش خشنود بود. احتمال بالای مصدومیت بازیکنان و عدم 
توانایی اجرای دستورات تاکتیکی همیشگی در این زمین 
باعث می شود تا مربیان همواره از بازی در چمن مصنوعی 
فرار کنند و به همین خاطر نمی شود زمین های قائمشهر و 

رشت را هم جزو زمین های خوب دانست. 

علی کریمی، مالک و سرمربی تیم سپیدرود در صحبت هایی برای 
این تیم آرزوی موفقیت کرد و از هواداران خواست او را حلال کنند.
رسانه رسمی باشگاه سپیدرود رشت در واکنش به اتفاقات چند روز 
اخیر در مورد کناره گیری علی کریمی از مالکیت باشگاه سپیدرود 
رشت صحبت هایی را به نقل از علی کریمی منتشر کرده است که 
متن آن را در زیر می خوانید:»از روز اول می دانستم که کار سختی 
در پیش داریم. به همین دلیل جدا از بحث مالی همه تلاشم را 
در حد توان و بضاعتم برای تأمین امکانات سخت افزاری مناسب 
جهت برگزاری تمرین و اردوها انجام دادم که همه آنها را جزو وظایفم 

می دانم و منتی بر کسی نیست، اما زمانی می رسد که احساس 
می کنید تلاش ها و داشته های فنی تان نتیجه نمی دهد پس رفتن 
بهتر از ماندن است تا شخص جدید با تفکرات جدید بیاید و شرایط 
تیم را بهبود بخشد.به همین دلیل قبل از بازی با ماشین سازی تبریز 
در هفته هجدهم لیگ برتر خانم بخشی، مدیریت محترم اداره کل 
ورزش و جوانان استان و آقای صادقی معاونت این اداره را در جریان 
تصمیمم قرار دادم. بعداز بازی با پدیده هم بلافاصله مدیریت باشگاه 
با این عزیزان در همین مورد صحبت کرد. طی چند روز گذشته هم 
وکیل باشگاه جلساتی را با مسئولان اداره کل ورزش و جوانان استان 
گیلان برگزار کرد و خودم هم با خانم بخشی تلفنی صحبت کردم تا 
مراحل تفویض اختیار و اداره امور تیم به این اداره انجام شود.در پایان 
هم از مردم استان گیلان و هواداران سپیدرود نهایت تشکر و سپاس 
را دارم که همیشه مرا مورد حمایت و لطف شان قرار دادند. امیدوارم 
بهترین نتایج برای این تیم مردمی رقم بخورد و از آنها می خواهم 
بازیکنان تیم و مجموعه  از  حلالم کنند. همچنین ضمن تشکر 
باشگاه به خاطر زحمات شان انتظار دارم همه ی تلاش شان را برای 

موفقیت تیم با مالک و کادر جدید به کار گیرند«.

برگزاری برخی از دیدارهای لیگ برتر فوتبال در ساعتی که معمولا 
زمان »یخ زدن« شامگاهی در فصل زمستان است ابهامات در مورد 

تصمیم های عجیب سازمان لیگ را افزایش داده است.
سازمان لیگ برتر که در دو سال اخیر با تصمیمات گاه و بیگاه 
خود ابهامات در مورد »سلامت« برنامه ریزی برگزاری مسابقات لیگ 
برتر را افزایش داده، در هفته های اخیر تصمیمی گرفته که تردیدها 

را بیشتر از قبل کرده است.
درحالی که فصل زمستان را پشت سر می گذاریم و طبق روال 
سالهای گذشته باید بازیهای لیگ بین ساعت 1۵ تا 1۶ آغاز شود، 
سازمان لیگ برتر در تازه ترین اقدام شائبه برانگیز خود که چند 
هفته است اجرایی هم می شود، آغاز برخی دیدارها - که یک 
طرف آن استقلال یا پرسپولیس هستند - را به ساعت 1۸:۳۰ 

دقیقه منتقل کرده است!
برگزاری بازی در این ساعت با توجه به تاریکی و سرمای هوا به نفع 
هیچکس نیست. چه بسا باعث فراری شدن تماشاگران از ورزشگاه 
هم می شود چرا که دیدارهایی که در ورزشگاه آزادی برگزار می 

شود، معمولا سرمای بیشتری را نصیب تماشاگران می کند.
این ساعت هیچ تداخلی هم  بازی در  برگزاری  از سوی دیگر 
با اذان مغرب ندارد و تماشاگران هم قطعا مخالف حضور در این 
ساعت هستند چرا که هم سرمای شدید را باید تحمل کنند و هم 

رفت و آمد برایشان سخت است.
با این شرایط پرسش این است که چرا سازمان لیگ تصمیم گرفته 

برخی بازیها را در این ساعت برگزار کند؟ 
در این مورد گفته می شود برخی عوامل این سازمان به دنبال 
پیاده کردن افکار یک نهاد خاص برای خالی کردن ورزشگاه ها از 
حضور تماشاگران و کاهش قیمت کلی بلیت فروشی هستند تا آن 
شرکت با قیمت کمتر از آنچه هست بلیت فروشی لیگ برتر را در 

اختیار بگیرد!
البته ابهامات دیگری هم در این مورد وجود دارد که بهتر است 
سازمان لیگ دلیل اصلی تغییر ساعت برخی دیدارها را اعلام کند 
تا این شائبه ها هم از بین برود و در مورد برخی افراد تصمیم گیر 

حرف و حدیث ها به صفر برسد نه اینکه هر روز بیشتر شود.

برانکو ایوانکوویچ سرمربی پرسپولیس در گفتگو با ورزش سه 
اخبار مربوط به گفتگو و مذاکره با زلاتکو دالیچ سرمربی تیم ملی 

کرواسی را کاملا تکذیب می کند.
برانکو که تیمش را آماده دیدار مقابل صنعت نفت آبادان می 
پی  در  به گفتگو  خواهد نشست  با خبرنگاران  فردا هم  و  کند 
انتشار خبری که امروز او در برخی صفحات مجازی منتشر شده 
بود واکنشی همراه با خنده دارد و می گوید: قبل از هر چیز باید 
بگویم آقای دالیچ دوست خوب من از تیم فوتبال الهلال پیشنهادی 
بالغ بر ۹ میلیون یورو داشت اما ایشان سرمربی تیم ملی فوتبال 
کرواسی هستند.تا آنجایی هم که می دانم تیم های دیگری هم 
قصد کار با دالیچ را دارند که نمی دانم او در نهایت چه تصمیمی 
خواهد گرفت اما تا امروز همه در کرواسی دالیچ را سرمربی تیم ملی 

صدا می کنند.
برانکوادامه داد: من و دالیچ دوستان قدیمی هستیم و اگر قرار بر 
گفتگو هم باشد لازم نیست که من حتما برای این کار تا دوبی بروم و 
می توانم از تهران با او تلفنی صحبت کنم. اگر من به دبی مسافرت 
کرده بودم علتش تماشای بازی پاختاکوربود که یک هفته دیگر در 

لیگ قهرمانان آسیا با آنها مسابقه داریم .دیدار من با دالیچ چند 
چیز خاصی نبود و با هم بازی را تماشا کردیم و عکاسان هم از ما 

عکس گرفتند و چیز پنهانی هم وجود نداشت.
سرمربی پرسپولیس درباره منشاء این اخبار هم می گوید: به 
هر حال فوتبال ایران در تدارک انتخاب یک سرمربی است و شاید 
اخباری مثل این در این زمان خاص باورپذیر هم باشد اما بهتر است 
آن را با خود برانکو که در ایران هم هست و مترجم هم دارد چک 

کنند)با خنده( .
او در ادامه گفت :ماموریت و وظیفه من  من به سرمربیگری 
پرسپولیس است و من با این تیم قرارداد دارم و هیچ خبر دیگری 
مورد قبول نیست چون من حتما به قراردادم احترام می گذارم، 
ضمن اینکه هیچ مذاکره ای نیز با من در مورد حضور در تیم ملی 
انجام نشده است .همانطور که می دانید سه ماه سخت پیش روی 
ماست و باید با تمرکز کافی روی این زمان فقط به مبارزه و قهرمانی 
فکر کنیم چون چالش پیش روی تیم قرار است به اصطلاح عرق 
مان را در بیاورد.البته ما نه با چالش و نه با این شایعات نا آشنا 

نیستیم و اجازه نمی دهیم این مسائل ذهن ما را به هم بزنند.

 رئیس فدراسیون فوتبال از انتخاب و معرفی سرمربی تیم ملی 
فوتبال ایران در آینده ای نزدیک خبر داد.

مهدی تاج که برای انتخابات هیات فوتبال کهگیلویه و بویراحمد 
به مرکز استان سفر کرده بود، ظهر سه شنبه در جمع خبرنگاران، 
افزود: فدراسیون فوتبال در حال انجام پروسه انتخاب سرمربی تیم 
ملی فوتبال است و با طی کردن مراحل مورد نیاز، سرمربی تیم ملی 

به زودی انتخاب و معرفی می شود.
تاج به مسابقات فوتبال کشور اشاره کرد و ابراز داست: ورزش 
فوتبال ظرفیت بسیار بالایی در نشاط بخشی به جامعه داشته و به 

پر کردن اوقات فراغت جامعه  کمک شایانی می کند.
تاج با اشاره به برخی از موارد موجود در فوتبال کشور ابراز داشت، 
اعتراض به داوری ها افزایش یافته و باید تلاش کنیم که اعتراض 

به داوری ها کمتر شده و مخاطبین لذت مناسبی از فوتبال ببرند.
وی افزود: باید اعتراضات به داوری ها را به حداقل برسانیم.

رئیس فدراسیون فوتبال با تاکید بر اینکه فوتبال، فوتسال و فوتبال 
ساحلی کشور رتبه های مناسبی در جدول جهانی با رده های ۲۲، 

سوم و دوم دارند، ابراز داشت: این رتبه ها نشان از تلاش بخش 
های مختلف متولی و ورزشکاران کشور بوده و مایه افتخار است.

انتخابات هیات فوتبال کهگیلویه و بویراحمد با انتخاب خداداد 
داوران  از  افشاریان  رسید.  پایان  به  رای  کسب ۲۰  با  افشاریان 
پیشکسوت و مطرح کشور بوده و سابقه قضاوت های بین المللی و 

سطح اول فوتبال کشور را در کارنامه خود دارد.

 علی کریمی: 

رفتن بهتر از ماندن است

پشت پرده بازیهای 1۸:۳۰ چیست؟

 تغییر مسابقات به زمان »یخ زدگی«!

 برانکو:

 برای مذاکره با دالیچ لازم نیست تا دبی بروم

مهدی تاج مطرح کرد:

سرمربی تیم ملی بزودی معرفی می شود

باشگاه استقلال که پیش از این عملکرد پرنوسانی در جذب 
که  پاتوسی«  »آیاندا  حفظ  برای  داشت،  خارجی  بازیکنان 
نمایش خوبی داشته است باید مبلغ شگفت انگیزی را پرداخت 

کند.
ستاره این روزهای تیم فوتبال استقلال آیاندا پاتوسی هافبک 
آفریقایی است که در نقل و انتقالات زمستانی از تیم »کیپ تاون 

سیتی« آفریقای جنوبی به جمع آبی پوشان تهران پیوست.
راهی  آفریقایی  تیم  از  ماهه  و ۶  قرارداد قرضی  با  پاتوسی 
استقلال شد و درخشش او در دو بازی با دو گل و دو پاس گل، 
باعث شده است تا هواداران این باشگاه از همین حالا خواهان 

تمدید قراردادش شوند.
تجربه حضور مامه تیام مهاجم سنگالی در استقلال و نحوه 
را  آن  هنوز  استقلال  هواداران  که  بود  تلخ  آنقدر  او  جدایی 

به  مدت  کوتاه  قرارداد  با  حالی  در  تیام  نکرده اند.  فراموش 
استقلال آمد که در همان مدت کوتاه عملکرد خیره کننده ای 
داشت اما بعد از چند ماه و با اتمام قراردادش، استقلال را به 

مقصد عجمان امارات ترک کرد.
نگرانی هواداران و شاید مسئولان باشگاه استقلال درباره 
پاتوسی همین مسئله است چرا که ممکن است این بازیکن هم 
با ادامه این روند در پایان فصل از جمع آبی پوشان جدا شود؛ 
هرچند که در قراردادش قید شده در صورت توافق طرفین، 

پاتوسی فصل آینده هم در استقلال بازی می کند.
هزینه  پاتوسی  ماهه   ۶ جذب  که  است  شرایطی  در  این 
سنگینی برای باشگاه استقلال در پی داشته است و برای 
حفظ او در سال آینده باید رقم سنگین و قابل توجهی پرداخت 

شود.

سایت »کیک آف« آفریقای جنوبی در گزارشی درباره مبلغ 
انتقال پاتوسی به استقلال نوشت: »توافق باشگاه کیپ تاون 
با استقلال برای انتقال قرضی پاتوسی تا پایان این فصل مبلغ 
۵ میلیون رند )واحد پول آفریقای جنوبی - حدود ۳۶۰ هزار 

دلار( بوده است. 
در صورتی که پاتوسی سال آینده هم در استقلال بماند، این 
باشگاه ایرانی باید مبلغ 1۰ میلیون رند )حدود ۷۲1 هزار دلار( 
علاوه بر مبلغ این فصل، بپردازد.« با احتساب دلار 14 هزار 
تومانی، خرید این بازیکن آفریقایی حدود ۵ میلیارد تومان برای 
استقلال آب خورده است و اگر این بازیکن سال آینده برای 
ماندن در استقلال به توافق برسد، این باشگاه مجبور است 
در مجموع برای پاتوسی بیش از 1۵ میلیارد تومان هزینه کند؛ 

البته در صورتی که قیمت دلار بالاتر نرود!

رقم سرسام آور جذب بازیکن استقلال
برای ماندن ۱۵ میلیارد می خواهد!

مدیرعامل باشگاه ذوب آهن گفت: تیم ما ۲ بازی نسبت به سایر تیم ها کمتر انجام داده و 
جوسازی برخی مبنی بر بحرانی بودن شرایط ذوب  آهن درست نیست.

سعید آذری درباره دیدار ذوب آهن مقابل استقلال که به شکست سه بر صفر تیمش 
منجر شد, گفت: پیش از بازی استقلال دو بازی سخت در پلی آف لیگ قهرمانان آسیا 
برگزار کرده بودیم, بازی هایی که بار روانی بسیار بالایی داشت  و تیم ما علاوه بر اینکه تخلیه 
انرژی شده بود از لحاظ روانی نیز تحت فشار قرار گرفته بود؛ چون در این بازی ها هر لحظه 

احساس می شود که ممکن است تیم حذف شود.
وی ادامه داد: فکر می کنم که تیم ما برای دیدار با استقلال این دو عارضه را داشت. 

در آن سو استقلال فوق العاده خوب از این شرایط استفاده و بازی را به نفع خودش تمام 
کرد. در این بازی عضله مسعود ابراهیم زاده از دقیقه ۲۵ با برخورد استوک پاره شده بود و 
این بازیکن با این وضعیت به بازی ادامه داد. اگر نگاه کنید هر سه گل مان را از یک سمت 

دریافت کردیم.
مدیرعامل باشگاه ذوب آهن درباره حضور این تیم در انتهای جدول رده بندی و اینکه 
برخی  اوضاع ذوب آهن را وخیم می دانند, تصریح کرد: ما به بازیکنان و منصوریان ایمان 
داریم. تیم ما هنوز ۲ بازی نسبت به سایر تیم ها کمتر انجام داده و اینکه یکسری جو سازی 
می کنند که ذوب آهن در بحران قرار گرفته, اینطور نیست و این حرف افراد غیر متخصص 
است. مطمئن باشید ذوب آهن در لیگ سرِ پا خواهد شد و نماینده شایسته ای برای 

فوتبال ایران در آسیا خواهد بود. بهتر است عده ای نگران نباشند!
آذری درباره دیدار ذوب آهن مقابل ماشین سازی در هفته بیستم لیگ برتر, عنوان کرد: 
دو روز دیگر )پنجشنبه( با ماشین سازی بازی دشوار دیگری خواهیم داشت. این تیم مربی 

فهیمی دارد )رضا مهاجری( و تیم خوبی را درست کرده است.
وی راجع به فحاشی هواداران استقلال علیه رشید مظاهری گفت: این روز ها اگر این 
مسائل را در ورزشگاه ها نبینیم باید تعجب کنیم. با این حال وقتی این رفتار ها را از سوی 
هواداران فرهیخته استقلال دیدیم تعجب کردیم, واقعاً نفهمیدیم در بازی چه اتفاقی 
افتاد اما مسلماً به آدم های بزرگ توهین می شود. رشید بازیکن بزرگ و شایسته ای است و 

همیشه در موفقیت های ذوب آهن نقش بزرگی داشته است.

مدیرعامل باشگاه ذوب آهن درخصوص اینکه گفته می شود رشید مظاهری بعد از پایان 
فصل از ذوب آهن جدا خواهد شد, یادآور شد: رشید دیروز مصاحبه و این  موضوع را 
تکذیب کرد, اما بازیکن وقتی آزاد می شود می تواند هرجا که دلش می خواهد و دوست 
دارد برود. همیشه به بازیکنانم قدرت انتخاب می دهم اما همانطور که دیروز هم گفتم از 
رشید می خواهم قبل از اینکه به جدایی از ذوب آهن فکر کند, سرنوشت بازیکنانی که از 
این تیم جدا شده اند را نگاه کند. ذوب  آهن خانه رشید است, جایی که او در آنجا بزرگ,  

معروف و تبدیل به یک بازیکن فوق العاده شده است.
آذری درباره وضعیت ساخت سکو های ورزشگاه فولادشهر و اینکه آیا این ورزشگاه برای 
میزبانی از رقابت های لیگ قهرمانان آسیا,آماده خواهد شد به تسنیم گفت: پیمانکار این 
پروژه کار را تعطیل کرده است چون با توجه به بارندگی و سردی هوا دیگر این سکوها به 
این زودی آماده نمی شدند, اما کار ساخت این سکو ها را تمام می کنیم و الان هم مشکلی 
برای میزبانی در رقابت های آسیایی نخواهیم داشت و برای این بازی ها این قسمت سکو ها 

را می پوشانیم.
وی در رابطه با عملکرد کریستین اوساگوآنا, بازیکن خارجی جدید ذوب آهن, گفت: 
از عملکرد این بازیکن راضی هستیم. اندازه پولی که داریم باید خرج کنیم, هرچند این 
هزینه ها در این وضعیت با بازیکنانی که برخی باشگاه ها جذب کرده اند قابل قیاس 
نیست. اوساگوآنا هم مانند سایر بازیکنان در بازی مقابل استقلال خسته بود, وگرنه 

می توانست قابلیت های بیشتری از خودش به نمایش بگذارد.

 آذری: 

 اگر در ورزشگاه ها فحاشی نباشد باید تعجب کنیم



5 چهار شنبه -هشتم اسفند ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4759



»انر جایزر« موبایلی با باتری ۱۸ هزار میلی آمپری در کنگره جهانی موبایل به نمایش 
گذاشته است که کاربر می تواند به وسیله آن بدون نیاز به شارژ، ۲ روز ویدئو تماشا کند یا 

۱۰۰ ساعت موسیقی گوش کند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از مک رومرز، شرکت »انرجایزر« که برای تولید باتری 
مشهور است، در این اواخر اعلام کرده بود انبوهی از موبایل ها را رونمایی می کند که 

یکی از آنها باتری ۱۸ هزار میلی آمپری دارد.
 درهمین راستا این شرکت اکنون موبایل های خود را کنگره جهانی موبایل به نمایش 

گذاشته است.
موبایل  Energizer Power Max P۱۸K Pop   بسیار حجیم است و به نظر می رسد 
پاوربانکی با یک نمایشگر باشد!  به هرحال باتری ۱۸ هزار میلی آمپری این دستگاه ۵ 

برابر باتری ۳۱۷۴ میلی آمپری  آیفون XS Max است.
 طبق اطلاعات موبایل مذکور مجهز به سیستم عامل اندروید ۹.۰ است  و ۱۸ میلی 
متر ضخامت دارد. اما در تصاویر به نظر می رسد ضخامت آن بسیار بیشتر از ۱۸ میلی 

متر باشد. وزن دستگاه نیز اعلام نشده اما تصور می شود حدود یک پوند باشد.
به هرحال  Energizer Power Max P۱۸K Pop با چنین باتری را می توان چند روز 
بدون شارژ استفاده کرد. از سوی دیگر عمر باتری آن نیز با موبایل های موجود در بازار 

قابل مقایسه نیست.   
شرکت تولید کننده ادعا می کند کاربر بدون نیاز به شارژ می تواند ۲ روز ویدئو تماشا 
کند، به مدت ۱۰۰ ساعت موسیقی گوش کند یا ۹۰ ساعت با تلفن مکالمه انجام دهد.

 Energizer Power Max   .اما بقیه مشخصات این دستگاه چندان  جالب نیستند
P۱۸K Pop مجهز به یک تراشه مدیاکور ۲ گیگاهرتزی است اما ضد آب و ضد ضربه 

نیست.

خودروهایآیندهمسیرنگاهرانندهرا
رصدمیکنند

یک شرکت خودروسازی قابلیت شناسایی نگاه راننده را رونمایی کرده است. این قابلیت 
مسیر نگاه راننده را در داخل یا خارج خودرو رصد می کند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیلی میل، شرکت »بی ام دبلیو« در کنگره بین المللی 
موبایل از  فناوری شناسایی نگاه افراد رونمایی کرده است. این فناوری به رانندگان اجازه می 

دهد فقط با کمک چشمان خود وضعیت درون خودرو را کنترل کنند.
برای این منظور یک دوربین با وضوح بالا روی داشبورد خودرو نصب  می شود و سر و 
چشمان راننده را به دقت رصد می کند تا  مسیر نگاه او را در داخل یا خارج خودرو تعیین کند.

»بی ام دبلیو« ادعا می کند رانندگان می توانند هنگام سفر از شیشه جلویی خودرو 
رستورانی را در مسیر خود برانداز کنند و منو و ساعت سرویس دهی آن را دریابند و حتی 

یک میز رزرو کنند.
فناوری  شناسایی نگاه برای نخستین بار در BMW iNEXT  در ۲۰۲۱ عرضه می شود. 
همراه این فناوری قابلیت های بهبود یافته شناسایی حرکات  و صوت نیز در بسته ای به نام 

Natural interaction عرضه خواهند شد.
»کریستف گروت« نایب رییس ارشد BMW Group Electronics در این باره می گوید: 
مشتریان این شرکت می توانند با خودروی هوشمندشان به شیوه ای کاملا طبیعی ارتباط 
برقرار کنند.   این سیستم گامی بسیار مهم در آینده خودروهای خودران به حساب می آید. 

کوالکومبرایتولیدانواعرباتپلتفرمتولیدکرد

شرکت کوالکوم که مدتی است به تولید ربات علاقمند شده، اولین پلتفرم خود را برای 
تولید انواع ربات با کارکردهای گوناگون عرضه کرد.

پلتفرم یادشده RB۳ نام دارد که مجهز به پردازنده اسنپ دراگون ۸۴۵ است. این تراشه به 
منظور سازگار شدن با نیازهای رباتیک به طور جدی تغییر کرده است.

پلتفرم RB۳ برای تولید انواع ربات و حتی ربات های پرنده و پهپاد و برخی ربات های 
اتوماسیون قابل استفاده است. تولید ربات های هوش مصنوعی و دارای حسگرهای متعدد 

نیز با این پلتفرم قابل انجام است.
از این پلتفرم می توان برای تولید محصولاتی به منظور پشتیبانی از شبکه های ال تی ای 
و نیز ارتقای امنیت استفاده کرد. قابلیت بالای اعمال تغییرات و شخصی سازی مزیت دیگر 
این ربات است. RB۳ علاوه بر قابلیت ایجاد تغییرات سخت افزاری با طیف گسترده ای از 

سیستم عامل ها و حتی لینوکس نیز سازگاری دارد.
دسترسی عمومی به این پلتفرم ظرف ماه های آینده ممکن می شود و گفته می شود 
شرکت هایی مانند ال جی و Naver از کره جنوبی و برخی شرکت های دیگر نیز درصدد 
استفاده از آن هستند. همچنین نسخه سازگار با استاندارد مخابراتی نسل پنجم این پلتفرم 

هم در اواخر سال ۲۰۱۹ عرضه می شود.

شنیدن۱۰۰ساعتموسیقیباموبایلبدوننیازبهشارژ

علمیوسلامت

اگرهرروزیکپیازخامبخوریدچهاتفاقاتی
دربدنشمامیافتد؟

 پیاز یکی از مواد غذایی پر مصرف است که تقریبا در تمام غذاها مورد استفاده قرار 
می گیرد، اما همیشه توصیه می شود که پیاز خام مصرف شود، در ادامه به خواص پیاز 

خام اشاره می شود
همه می دانیم که پیاز خام تند و تیز است و مصرف ان باعث آبریزش چشم می شود، 
اما با تمام این احوال بهتر است بدانید پیاز خام یک ماده غذایی سالم با خواص فراوان 
است. پیاز در کنار مواد مغذی مانند انار و چای سبز قرار می گیرد و مزیت های فوق 
العاده ای برای سلامت دارد. پیاز به عنوان یک طعم دهنده در بسیاری از غذاها مورد 
استفاده قرار می گیرد، به همین دلیل در این مطلب قرار است جزئیات بیشتتری از این 

ماده غذایی ارزشمند را بیان کنیم.
پیاز خام و سلامت بهتر قلب و عروق

پیاز حاوی مواد مغذی زیاد از جمله میزان بالایی ویتامین C، فیبر فولیک اسید، 
کلسیم و همچنین آهن است. اما آنچه واقعا پیاز را خاص کرده وجود آنتی اکسیدان 
کورستین* antioxidant quercetin در آن است که این آنتی اکسیدانسرعت پیشروی 

آسیب های ناشی از اکسیداتیو را در سلول ها کم می کند.
گیاهی  رنگدانه  یک   :  antioxidant quercetin کورستین  اکسیدان  انتی   *
)فلاونوئید( است که در غذاها و گیاهان زیادی یافت می شود، از جمله پیاز، چای سبز، 

سیب، انواع توت ها و غیره.
در مورد قلب آنتی اکسیدان کورستین در پیاز به حفظ فشار خون سالم و نرمی و 
انعطاف پذیری عروق کمک می کند. به علاوه به نظر می رسد این آنتی اکسیدان به 
کاهش کلسترول بد LDL در افرادی که در معرض خطر بیماری های قلبی و عروقی 
هستند، کمک می کند. تمام این ویژگی ها در کنار هم به حفظ سلامت قلب کمک 

می کنند.
کاهش خطر سرطان

مصرف منظم پیاز به پاکسازی عوامل سرطانزا که در طول روز مصرف می کنیم، 
کمک می کند. ترکیبات ارگانوسولفور بیشتر از سایر ترکیبات مانع سوخت و ساز عوامل 
سرطانزا به شکل خطرناک می شوند. بررسی هایی که در این زمینه انجام شده اند، 
نشان داده اند ترکیب پیاز با زردچوبه دارای تاثیرات ضد سرطان است که میزان احتمال 
پیدایش سرطان در روده را کاهش داده و به میزان قابل توجهی خطر بروز سرطان روده 
بزرگ را کاهش می دهد. حتی مصرف پیاز به میزان متوسط هم دارای مزایای زیادی 
است، اما دانشمندان معتقدند هر چه بیشتر پیاز خام بخورید مزایای آن بیشتر است. 
خوشبختانه سیر هم دارای ویژگی های مشابه است، بنابراین توصیه می کنیم پیاز و سیر 

هر دو را به رژیم غذایی خود اضافه کنید.
کاهش خطر بروز مسمومیت غذایی

این شایعه وجود دارد که بریدن پیاز و نگهداری آن خطرناک است زیرا پیاز به شدت 
مستعد رشد باکتری است. اما واقعیت خلاف این شایعه را نشان می دهد، پیاز دارای 
ترکیبات خاصی است که آنتی باکتریال هستند. در حقیقت بعد از بریدن پیاز آب آن 
خارج شده و بسیاری از انواع میکروارگانیسم هایی که باعث مسمومیت غذایی می شوند 

را از بین برده یا سرعت رشد آنها را کم می کند.
بنابراین خوردن پیاز همراه با وعده های غذایی باعث می شود کمتر دچار بیماری و 
مسمومیت شوید. به علاوه نگران پیاز مانده در یخچال نباشید. پیاز اگر به درستی در 

یخچال نگهداری شود تا ۷ روز قابل مصرف خواهد بود.
بهبود عملکرد سیستم ایمنی بدن

کورستین یک ترکیب فوق العاده برای رفع التهاب است. اما زمانی که مسئله نقش آن 
بر سیستم ایمنی مطرح می شود، کورستین در پیاز باعث افزایش محتوای سلنیوم می 
شود. سلنیوم یک ماده معدنی است که میزان آن در پیاز بیش از سایر مواد غذایی است. 
سلنیوم به کاهش التهاب کمک کرده و عملکرد ایمنی را تحریک می کند و از واکنش 

های ایمنی پیشگیری می کند.

کاهشوزنسهسوتهبایکفنجانازاین
دمنوشجادویی

احتمالا در مورد خواص زنجبیل زیاد شنیده اید. زنجبیل یک معجون فوق العاده و 
جادویی برای درمان انواع بیماری ها است که می تواند به عنوان ادویه و یک نوشیدنی 

پرخاصیت و بدون کافئین، جایگزین چای سیاه و قهوه باشد. 
تومور، ضد  دارای خواص ضد  اکسیدان  ها  آنتی  دلیل وجود  به  زنجبیل  دمنوش 
التهاب، ضد میکروب، مسکن درد است و برای درمان سرماخوردگی و سلامت گوارش 

استفاده می شود. 
در ادامه با خواص دمنوش زنجبیل و طرز تهیه آن بیشتر آشنا شوید.

خواص دمنوش زنجبیل
زنجبیل فواید زیادی برای دستگاه گوارش دارد. زنجبیل پاک کننده قوی کولون و از 
بین برنده گاز های آن است. همچنین باعث افزایش آب و حرکات روده می شود. همه 

این خواص باعث راحت تر هضم شدن غذا می شود.
خواص ضد ویروسی، ضد قارچی و ضد عفونی زنجفیل می تواند در پیشگیری و 
درمان سرفه و عطسه کمک کند. بنابراین در مواقع سرماخوردگی یک فنجان چای داغ 

زنجبیل همراه با آبلیمو و عسل می تواند حالتان را جا بیاورد.
اگر معده درد دارید، زنجبیل برای شما مفید است. چون این گیاه خواص ضد درد و 
آرام بخش است که برای درمان درد های شدید معده مانند دیسپپسی یا کولیک و اسهال 

استفاده می شود.
اگر کلسترول بد خون بالا باشد، احتمال ابتلا به بیماری های قلبی افزایش پیدا 
می کند. غذایی که روزانه می خورید تاثیر زیادی روی میزان کلسترول بد خون دارد. 
بر اساس مطالعات مصرف ۳ گرم پودر زنجبیل تاثیر چشمگیری روی کاهش میزان 

کلسترول دارد.
زنجبیل با کاهش درد و التهاب در رگ های خونی به تسکین میگرن کمک می کند. 
استفاده موضعی از این گیاه رقیق شده روی پیشانی دردهای شدید میگرنی را بهبود 

می بخشد.
یکی از خواص زنجبیل درمان درد های قاعدگی است. بر اساس مطالعات مصرف 
روزانه یک گرم زنجبیل در روز های اول قاعدگی به اندازه مفنامیک اسید و ایبوپروفن 

موفق عمل می کند.
زنجبیل به طور قابل توجهی قند خون را کاهش می دهد. بر اساس مطالعات مصرف 

روزانه ۲ گرم پودر زنجبیل قند ناشتا را تا ۱۲ درصد کاهش می دهد.
زنجبیل یک ضدالتهاب قوی است که به آرام شدن پوست آسیب دیده کمک می کند. 
از طرفی آنتی اکسیدان های فوق العاده موجود در زنجبیل از بین برنده جای زخم و 

لکه های ناشی از بالا رفتن سن است.
استرس های اکسیداتیو و التهابات مزمن، بیماری هایی مثل آلزایمر و پارکینسون را به 
همراه دارد. زنجبیل به دلیل خواص آنتی اکسیدانی و ضدالتهابی قوی نقش مهمی در 

حفظ سلامت مغز و پیشگیری از بیماری های مغزی ایفا می کند.
زنجفیل در کاهش وزن مثل معجزه عمل می کند. دمنوش زنجبیل هضم را بهبود 
بخشیده، اشتها را کاهش داده و به کاهش قند و چربی خون کمک می کند که همگی 

از عوامل موثر در پیشگیری از چاقی است.

خوراکیشگفتانگیزیکهخونتانرا
رقیقمیکند

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی یزد به افرادی که با مصرف سیر دچار تپش 
قلب می شوند، توصیه کرد: طبع سیر با پختن از بین نمی رود لذا این افراد باید در 

مصرف سیر پخته نیز احتیاط کنند .
این گیاه علاوه بر جایگاه خوبی که در غذاهای ایرانی دارد به دلیل خواص و ویژگی های 

قابل اهمیت خود، در طب سنتی نیز از ارزش و اهمیت زیادی برخوردار است .
 دکتر »سید کاظم کاظمینی« متخصص طب ایرانی در مورد خواص سیر اظهار 
می کند: سیر، بادشکن و ضد عفونی کننده قابلی است و طبعی به شدت گرم و خشک 

دارد که شدت این طبع در هنگام پخت کم می شود .
 وی افزود: یکی از خواص سیر تاثیرگذاری آن در کاهش چربی خون و رقت خون است 

و علاوه بر آن به کاهش فشار خون نیز منجر می شود .
 این متخصص با اشاره به تاثیر سیر در تسهیل هضم غذا، بیان کرد: مصرف سیر تازه 

از سیر خشک بهتر است و خواص بیشتری را در بردارد .
 کاظیمنی از تاثیر سرکه در کاهش مضرات سیر برای برخی افراد که در اثر مصرف ان 

دچار تپش قلب و افت فشار می شوند، خبر داد.
 وی افزود: از نظر طب ایرانی درجه گرمی و خشکی سیر بسیار بالا است و برخی از 
افراد پس از خوردن آن دچار تپش قلب می شوند و این در حالی است که طبع سیر با 

پختن از بین نمی رود و این افراد باید در مصرف سیر پخته نیز احتیاط کنند .

محققان یک ردیاب الکترون ابداع کرده اند که می تواند تصاویر را در مقیاس اتمی 
۶۰ بار سریع تر از هر ردیاب مشابهی ثبت کند. این سریعترین ردیاب الکترون در حال 
حاضر است.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از انگجت، محققان بخش انرژی آزمایشگاه 
»لارنس برکلی« در آمریکا، یک ردیاب الکترون جدید ابداع کرده اند که می تواند تصاویر را 
در سطح اتمی با سرعتی بسیار بیشتر از قبل ثبت کند.یکی از موارد استفاده احتمالا این 
فناوری درک بهتر از اتفاقاتی است که در مقیاس بسیار کوچک در باتری ها و میکروتراشه 
ها می افتد. به این ترتیب می توان از ایجاد خسارات جلوگیری کرد. از سوی دیگر یک 
میکروسکوپ الکترونی می تواند اختلالات در سطح اتمی را ردیابی کند.در حال حاضر 
این سریع ترین ردیاب موجود است و می تواند راهگشای  اکتشافات جدیدی باشد. 
ردیاب مذکور تصاویر را  در مقیاس اتمی ۶۰ بار سریع تر از هر نمونه ردیاب مشابهی ثبت 
می کند. دانشمندان با کمک این فناوری می توانند کل یک آزمایش را فیلمبرداری کنند.
ردیاب الکترون که ۴D Camera نیز نامیده می شود مقدار انبوهی داده )حدود ۴ ترابایت 
در دقیقه( تولید می کند.  »پیتر اریکس« یکی از محققان فعال در این آزمایشگاه می 

گوید:  مقدار داده تولید معادل تماشای ۶۰ هزار فیلم با کیفیتHD به طور همزمان 
است.برای این منظور محققان شبکه ای میان  میکروسکوپ و ابررایانه ایجاد کردند تا این 

اطلاعات را به طور مرتب کنترل کنند.

واقعیت مجازی خود  از هدست  اچ تی سی  شرکت 

در کنگره جهانی موبایل در بارسلونای اسپانیا رونمایی 
کرده است. این هدست کنترل کامل دنیای مجازی را با 
حرکات دست ممکن می کند. به گزارش خبرگزاری مهر 
به نقل از انگجت، هدست یادشده Vive Focus Plus نام 
 Vive دارد و نمونه تکمیل شده یک هدست دیگر به نام
Focus محسوب می شود که اولین بار در سال ۲۰۱۷ 
عرضه شده بود. سیستم کنترلی این هدست کاملا ارتقا 
از کندی و اشتباهات کمتری برخوردار است.  یافته و 
کاربر با استفاده از این هدست می تواند از دست خود 
برای حرکت در دنیای مجازی و حرکت در شش جهت 
مختلف استفاده کند. این حرکات عبارتند از بالا، پایین، 
چپ و راست و عقب و جلو. هدست تازه اچ تی سی، 
دارای یک تراک پد برای ردگیری حرکات دست، دو دکمه 

برای ردگیری وضعیت صورت و ماشه هایی برای بررسی 
میزان فشار وارده توسط دست است. این هدست نه تنها 
برای اجرای بازی های مختلف قابل استفاده است، بلکه 
می تواند کاربردهای پزشکی نیز پیدا کند. به عنوان مثال، 
یک نرم افزار پزشکی به نام شبیه ساز جراحی که برای 
این هدست طراحی شده به پزشکان، پرستاران و دیگر 
متخصصان درمانی امکان می دهد تا آموزش های لازم 
برای جراحی را بدون ایجاد مشکل برای دیگران و آسیب 
زدن به بیماران واقعی فرا بگیرند. هدست یادشده ۶۰۰ 
دلار قیمت خواهد داشت و انتظار می رود در نیمه دوم 
سال ۲۰۱۹ روانه بازار شود. این هدست رقیبی جدی 
برای هولولنز ۲ مایکروسافت که به تازگی تولید شده، 

محسوب می شود.

شرکت زیرو موتورسیکلت برقی جدیدی تولید کرده که 
می تواند با سرعت ۲۰۰ کیلومتر در ساعت حرکت کند و 

برخی اجزای آن نیز هوشمند شده اند.
این  نیواطلس،  از  نقل  به  به گزارش خبرگزاری مهر 
تولید  زمینه  در  سو  این  به  سال ۲۰۰۶  از  که  شرکت 
خودروهای برقی فعالیت می کند، این بار موتوری به 
نام Zero SR/F تولید کرده که دارای موتور محرکی با 
قدرت ۱۱۰ اسب بخار است. تولید چنین موتورسیکلت 

قدرتمند برقی تا به حال سابقه نداشته است.
کننده  خنک  سیستم  دارای  یادشده  موتورسیکلت 
منحصر به فردی نیز هست که با گردش هوا در اجزای 
میزان  یادشده  سیستم  کند.  می  خنک  را  آن  موتور 
سرمایش را با سرعت حرکت موتورسیکلت تنظیم می 

کند.
باتری این موتورسیکلت با یک بار شارژ حرکت آن را 
برای طی کردن حداکثر ۲۶۰ کیلومتر ممکن می کند 

که این رقم نیز در موتورسیکلت های برقی کمتر سابقه 
داشته است. البته با نصب یک باتری کوچک اضافی می 
توان حداکثر میزان حرکت موتورسیکلت یاد شده با یک 

بار شارژ را تا ۳۲۰ کیلومتر افزایش داد.
تعداد  بر اساس  این موتورسیکلت  باتری های  شارژ 
باتری نصب شده بر روی آن، بین ۲.۵ تا ۴.۵ ساعت به 
طول می انجامد. این موتورسیکلت ۲۲۰ کیلوگرم وزن 
دارد و قیمت آن در حدود ۲۰ هزار دلار اعلام شده است.

سریعترینردیابالکترونابداعشد

رونماییازهدستواقعیتمجازیجدیداچتیسی

تولیدموتورسیکلتبرقیباسرعت۲۰۰کیلومتردرساعت

درمان مشکلات مو 
آلوئه ورا درمان بسیار مؤثری برای ریزش موها است. این گیاه 
حاوی آنزیم هایی است که سلول های مرده ی پوست کف سر را 

ترمیم می کنند و باعث رشد موهای جدید می شوند.
 نحوه ی استفاده:

 برگ آلوئه ورا را از درازا با چاقو برش بزنید.
 ۲ قاشق چایخوری از ژل شفاف درون آن را بردارید.

ژل را با ۲ تا ۳ قاشق غذاخوری روغن نارگیل مخلوط کنید.
 ۱ تا ۲ قاشق غذاخوری عسل به آن اضافه کنید.

 ترکیب مواد را به کف سر و موهایتان بمالید و ۴۰ دقیقه بگذارید تا 
بماند.  سپس موهایتان را آب بکشید و مطابق معمول بشویید.

درمان بریدگی ها و زخم ها
قرن ها است که آلوئه ورا را به عنوان یک گیاه شفا بخش برای انواع 
صدمات پوستی مثل بریدگی می شناسند. این گیاه رشد پوست و 

سلول های بافتی جدید را بیشتر می کند و به کار احیاء بافت سرعت 
می بخشد.

 نحوه ی استفاده: برگ گیاه را از درازا، با چاقو دو نیم کنید.
 گیاه را از قسمت برش خورده، روی بریدگی پوست تان قرار دهید.

درمان سوختگی 
گیاه آلوئه ورا,اخبار پزشکی,خبرهای پزشکی,مشاوره پزشکی 

از گذشته در درمان سوختگی های جزئی کاربرد  آلوئه ورا 
داشته است. این گیاه تأثیر خنک کننده ای مثل ماده ی منتول 

دارد، التهاب را کاهش می دهد و باعث احیاء بافت و پوست می شود. 
نحوه ی استفاده: همه ی تیغ های برگ آلوئه ورا را ببرید.

 برگ را از درازا، با چاقو برش دهید.
 ژل شفاف داخل برگ را درآورید. 

ژل را مستقیماً روی سوختگی قرار دهید.

اسکراب بدن
 آلوئه ورا خواص ضد باکتری و ضد التهاب بسیار قوی ای دارد 
که آن را به یک شوینده ی مؤثر و ملایم برای بدن تبدیل می 
کند. برای تهیه ی اسکراب بدن از آلوئه ورا، علاوه بر این گیاه، 
به ویتامین E و اسانس های روغنی هم نیاز داریم. هم آلوئه ورا و 

هم ویتامین E برای ترمیم سلول های پوستی بسیار مفید هستند و 
اسانس های روغنی هم پوست را نرم و لطیف می کنند.
 نحوه ی استفاده:  برگ آلوئه ورا را از درازا برش بزنید.

اندازه ی یک چهارم فنجان  به  با چاقو  را   ژل شفاف درون برگ 
بردارید.  ژل را با صابون مایع به اندازه ی سه چهارم فنجان مخلوط 

کنید.  ۱ قاشق چایخوری ویتامین E به ترکیب اضافه کنید.
 چند قطره اسانس روغنی درون آن بریزید- این روغن می تواند 
اسطوخودوس، شمعدانی، علف لیمو یا بابونه باشد. تمامی این روغن 

ها برای پوست بسیار مفید هستند.

جلوگیری از جوش و درمان آن
 آلوئه ورا علاوه بر ترمیم سلول های پوستی، خواص ضد قارچ و 
ضد باکتری هم دارد. این ویژگی ها آلوئه ورا را به گیاهی بسیار مؤثر 
در جلوگیری از جوش و درمان جوش و روزاسه تبدیل کرده. آلوئه ورا 
همچنین به لطف خواص شفا بخشش، به رفع لکه های پوستی، زخم 

های بعد از جوش و صدمات پوستی کمک می کند.
 نحوه ی استفاده:

 برگ آلوئه ورا را از درازا با چاقو ببرید.
 ژل شفاف درون برگ را روی ناحیه ی مورد نظر بمالید.

درمان نیش حشرات
 گیاه آلوئه ورا,اخبار پزشکی,خبرهای پزشکی,مشاوره پزشکی

 خارش جای نیش حشرات به دلیل بزاق حشرات است که 
می تواند حاوی مواد سمی یا آلرژی زای مختلفی باشد و باعث 

خارش، متورم یا تحریک شدن پوست به درجات مختلف می شود. 
آلوئه ورا تأثیر خنک کننده دارد، درد و خارش را تسکین می دهد و 

التهاب را کم می کند.
 نحوه ی استفاده: 

برگ آلوئه ورا را از درازا ببرید.
 ژل شفاف آن را روی جای نیش بمالید.

آلوئه ورا صدها سال است که به خواص درمانی فراوانش مشهور است. حدود ۹۹ درصد از این گیاه را آب تشکیل می دهد و باقی آن هم سراسر خاصیت است. آلوئه ورا این روزها جایگاه ویژه ای در ترکیبات محصولات بهداشتی 
و آرایشی پیدا کرده و اسم آن را زیاد می شنویم.

اما کمتر کسی از خواص مختلف این سوپر گیاه باخبر است. محققان معتقدند آلوئه ورا یکی از رازهای زیبای کلئوپاترا، فرمانروای مشهور مصر باستان بوده که به زیبایی خیره کننده اش معروف است. در ادامه با کاربردهای 
درمانی و زیبایی گیاه آلوئه ورا و نحوه ی استفاده از آن می پردازیم.

درمان سرمازدگی
از آلوئه ورا برای درمان سرمازدگی متوسط و کاهش صدمه ی 
ناشی از آن می توان استفاده کرد. این گیاه حاوی مقادیر زیادی 
ویتامین E است که تأثیر بسیار زیادی در ترمیم پوست دارد. به 
خاطر داشته باشید که سرمازدگی، مشکل بسیار جدی ای است و 
اگر فکر می کنید که سرمازده شده اید، بهتر است ابتدا توسط یک 

پزشک معاینه شوید.
 نحوه ی استفاده:

 برگ های آلوئه ورا را از درازا برش دهید.
 لایه ی زرد رنگی که زیر پوسته ی آن وجود دارد را بتراشید.

 ژل شفاف داخل برگ را روی قسمت سرمازده قرار دهید.

مرطوب کننده ای برای پوست 
آلوئه ورا یک مرطوب کننده ی طبیعی بسیار خوب محسوب 
می شود. این گیاه به ویژه برای پوست های خشک یا حساس 
مفید است چون به سرعت جذب پوست می شود و برخلاف 
دیگر محصولات مرطوب کننده ی موجود در بازار، بدون مسدود 

کردن منافذ پوست، آن را مرطوب می کند.
 نحوه ی استفاده: 

برگ آلوئه ورا را از درازا با چاقو برش دهید.
 ۲ قاشق چایخوری از ژل شفاف درون برگ را بردارید.

 ژل آلوئه ورا را با ۲ تا ۳ قاشق غذاخوری روغن نارگیل مخلوط کنید.

لایه برداری
 آلوئه ورا به شما کمک می کند با این اسکراب لایه بردار به 
پوست خود احساس تازگی دهید. این اسکراب سلول های مرده 
ی پوست را از بین می برد و به قدری ملایم است که حتی برای 
پوست های حساس هم قابل استفاده است. این روزها اسکراب و لایه 
بردارهای زیادی در بازار وجود دارد که حاوی آلوئه ورا هستند، اما اگر 
گیاه آن را در دسترس داشته باشید، می توانید خودتان با آن اسکراب 
درست کنید. روش های مختلفی برای تهیه ی اسکراب از آلوئه ورا 

وجود دارد و این فقط یکی از آن ها است:
 مواد لازم: ۲ قاشق غذاخوری ژل آلوئه ورا- ۲ قاشق غذاخوری 

شکر قهوه ای اورگانیک- ۱ قاشق چایخوری آب لیموترش
 همه ی مواد را با هم مخلوط کنید و روی پوست تان بگذارید. سپس 

پوست تان را به آرامی مالش دهید.
در آخر، صورت خود را آب بکشید.

اینفوگرافیک:محسن عبداللهی *

کاربردهای 
درمانی گیاه 
»آلوئه ورا« 
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گزارش از ناهید حاجی خانی

با تحول مواجه می شوند،  زمان  با گذشت  جوامع 
و گاهی موجب  این تحولات موجب پیشرفت  گاهی 
زوال است، با برنامه ریزی صحیح و پاک نکردن صورت 
مسئله، می شود از عوارض منفی تحولات جلوگیری 
کرد، به خصوص مسائلی که به آینده نسل نو مربوط 

می شود.
ازدواج سفید یا همباشی مانند برخی تحولات نوظهور 
دیگر چند دهه ای است که برخی جوامع و جامعه ما را 
هم درگیر کرده است، واقعیتی که هست و قابل کتمان 
هم نیست، اما باید شدت و ضعف آن را سنجید و با 
کار کارشناسی و مطالعات بر اساس واقعیت ها جلوی 
البته  و  برخی  بین  را گرفت. همباشی که در  ضررها 
فرهنگ  با  البته  و  دیده می شود  از جوانان  معدوتی 
جامعه ما همخوانی ندارد، شاید برخی موانع ازدواج 
موجب گرایش برخی جوانان به این سبک زندگی شده 
باشد بنابراین با برنامه ریزی در جهت رفع علل به وجود 
آورنده آن مانند فقر، بیکاری، کاهش موانع ازدواج و 
البته گفت و گو با جوانان می توان با این پدیده جدید 

برخورد منطقی داشت. 
* از مجردی زندگی کردن پسرم نگرانم

مادری حدود 60ساله می گوید: پسرم چند سالی 
است به صورت مجردی زندگی می کند. هر از گاهی 
به او سری می زنم، اما تا حالا نشده است که بدون 
هماهنگی قبلی به خانه او رفته باشم، گاهی که به خانه 
او می روم احساسم بر این است که خانه او خانه یک فرد 
مجرد نیست و به نظر رد پای یک زن در آن احساس می 
شود، گاهی با گوشه و کنایه به او می فهمانم که خبری 
از یک زن در زندگی او هست یا نه؟ او کتمان می کند، 
اما من دلواپسم، از مجردی زندگی کردن پسرم نگرانم، 
نمی دانم چه کار کنم، او را نصیحت می کنم که ازدواج 
کند تا حالا هم چند دختر برای ازدواج به او پیشنهاد 

داده ام، اما او بهانه هایی می آورد و زیر بار نمی رود.
او می افزاید: نمی دانم. هر بار چیزی را بهانه می 
کند و دلیل می آورد، اما من نگرانم، حالا که درآمد او 
هم بهتر هم شده نگرانی من برای آینده او و گاهی هم 
را درگیر  او  برای مشکلات احتمالی که ممکن است 
کند بیشتر می شود. از سویی هم راضی نمی شود با 
ما زندگی کند، می گوید این زندگی برایش بهتر است 
و بیشتر به کارهایش می رسد، اما همه اینها برای من 

نگران کننده است موجب قانع شدن من نمی شود.
* پای یک پسر درمیان است

مادری که برای دیدن دخترش چند روزی است به 
تهران آمده است، می گوید: دخترم دانشجوی مقطع 
کارشناسی ارشد در یکی از دانشگاه های تهران است، 
به ما گفته با پولی که به او داده ایم با یکی از هم رشته 
ای هایش آپارتمانی را اجاره کرده است، هر وقت من 
مانم  او می  آییم و چند روزی که پیش  تهران می  به 
دوستش نزد اقوامش می رود و در اتاق دوستش هم 
در تمام این مدت بسته است، چند باری دوستش را 
دیده ام دخترخوبی است، از خانواده خوبی است، اما 
وقتی دخترم به شهرستان پیش ما می آید تلفن هایش 
مشکوک است، نمی دانم دقیقا با چه کسی صحبت 
می کند و همین تلفن های مشکوک موجب می شود 
که گاهی احساس می کنم، پای یک پسر درمیان است.
این مادر دلواپس می گوید دنیای بدی شده است 
و نمی شود به کسی اعتماد کرد و از طرفی طرز فکر و 
نحوه زندگی جوانان این نسل با ماها خیلی فرق دارد، از 
طرفی هم نمی شود خیلی به آنها سخت گرفت. بالاخره 
باید درس بخوانند و به جایی برسند، اما نگرش ها تغییر 
کرده، جوانان راه خودشان را می روند، خیلی دلم می 
خواهد که دخترم هر چه زودتر ازدواج کند و سر و سامان 
بگیرد و من هم از این افکار پلید رها شوم و با خیال 

آسوده زندگی کنم. 
* ازدواج سفید یا همباشی 

مددکاری  علمی  انجمن  رئیس  اقلیما،  مصطفی 
اجتماعی ایران می گوید: ازدواج سفید در اصل یک 
لغت فرانسویی است و ما از آن به عنوان همباشی یا باهم 

بودن یاد می کنیم.
از  از قدیم ترین زمان ها قبل  وی اضافه می کند: 
اسلام هم این موضوع بوده است. بعد از اسلام شاید 
عنوان صیغه معادل آن است که در آن دوطرف توافق 

می کنند با هم باشند یا اینکه یک نوع معامله است.
اقلیما می افزاید: در صیغه که مختص به مردانی است 
که همسر دارند و زن هم بیوه است. دو طرف زن و مرد 
با هم توافق می کنند و نیازی هم به وجود یک روحانی 
برای انجام و خواندن صیغه نیست. در صورتی که ازدواج 
سفید بیشتر در بین جوانان مجرد وجود دارد. وی در 
گفت و گو با ایرنا  افزود: در ازدواج سفید یا همباشی 
باید توجه داشت که دختر و پسر تا زمانی که عقدنامه 
نداشته باشند و ازدواج دائمی نکرده باشتد دختر و پسر 
هستند و بیشتر هم ازدواج سفید شامل این نوع دختران 
و پسران است. این مسئله در ایران در 10 تا 15 سال 

گذشته بیشتر دیده شده است.
اقلیما در پاسخ به این پرسش که امروز چرا به اینجا 
زیر  و  وضعیت  از  شرایط  این  گوید:  ایم،می  رسیده 
مانند،  ناشی می شود مسائلی  ساخت های جامعه 
بیکاری و بالا رفتن سن ازدواج به این پدیده مربوط است 
و اگر بخواهیم که این نوع مسائل حل شود، باید علل آن 
مشخص شود. صرفا نمی شود فقط روی ازدواج سفید 
صحبت کرد و چرایی اینکه یک جوان ازدواج سفید می 

کند، باید بررسی شود.
استاد مددکاری اجتماعی می افزاید: در حال حاضر 
ازدواج سفید هم صیغه هر دو غیر  ما، هم  در کشور 
رسمی است و صیغه هم بیشتر در افراد پولدار انجام می 
شود البته گاهی برای برخی موارد مانند اقامت در هتل 

ها باید کاغذی برای ثبت صیغه داشته باشند.
وی می گوید: در جامعه ما اگر افراد متوجه شوند که 
دختری قبلا ازدواج سفید داشته است، دیگر کسی 
راضی به ازدواج با او نمی شود و این در حالی است که 
اگر  برای مردان دارای همسر است که  ازدواج موقت 
کودکی از آن حاصل شود عقد دائم خواهد شد. اما در 
ازدواج سفید هر دو طرف مجرد هستند و اگر بخواهند 

از هم جدا می شوند.
* ازدواج سفید بیشتر در کلانشهرهاست

ایران  اجتماعی  مددکاری  علمی  انجمن  رئیس 
اضافه می کند: ازدواج سفید بیشتر در کلانشهرها و 
شهرهای بزرگ دیده می شود و کمتر شاهد این پدیده 
در شهرهای کوچکتر هستیم. عموما افرادی که در محل 
زندگی اصلی خود نیستند. به دلیل برخی از موارد برای 
زندگی مشترک توافق می کنند که با هم در یک خانه 
باشند. گاهی با هم هیچگونه ارتباط جنسی هم ندارند. 
وی ادامه داد: در برخی کشورها مانند فرانسه افراد در 
این نوع رابطه به شهرداری می روند و ثبت نام می کنند و 
از تمام مزایای یک زن و شوهر برخوردار می شوند و این 
در حالی است که در کشور ما یک زن و مرد نمی توانند 

رابطه صیغه ای خود را اعلام کنند.
  *  90درصد از پسران دوست دختر خود را برای 

ازدواج انتخاب نمی کنند
ما  کشور  در  کند:  می  تصریح  دانشگاه  استاد  این 
90درصد از پسران که با دختران دوست هستند ترجیح 
می دهند که همسر خود را از بین دوست دختران خود 

انتخاب نکنند.
وی معتقد است: در دیدگاه اسلامی وقتی انسان ها 
به بلوغ می رسند، زندگی شخصی شان به خودشان 
مربوط است و دیگر به ما ربطی ندارد. در حال حاضر در 
فرهنگ جامعه ما، اگر دختری ازدواج سفید یا همباشی 
او  با  و حتی صیغه هم باشد کسی راضی نمی شود 
ازدواج کند شاید 100سال دیگر این موضوع را بپذیرند 

ولی در حال حاضر نه.
وی افزود: تنها 10درصد از پسران راضی می شوند 
که با دوست دختر خود ازدواج دائم کنند و آن هم در 
صورتی است که دختر دارای شرایط برتر مانند پول دارتر 

بودن باشد.
* آماری در مورد ازدواج سفید نداریم 

این استاد دانشگاه تاکید می کند: مشکل در اینجا 
مردان هستند، مردی که به دختر 13 تا 14 سال محبت 
از او سوء استفاده می کند،  بی مورد می کند و بعد 
مشکل اینجاست که هم قانونگذار و هم مجری قانون 
هر دو مرد هستند و حتی اگر زنی در خانه ای مورد تجاوز 
قرا بگیرد او را محکوم می کنند که چرا به آنجا رفته است 
تا اینکه مرد را مقصر و عامل اصلی این تجاوز بدانند، اگر 
می گوییم زن خیابانی، این زن به اصطلاح خیابانی در 
کنار یک مرد است که او هم خیابانی است، پس باید آن 
مرد را هم خیابانی بدانیم نه اینکه فقط از زن به عنوان 

خیابانی یاد شود.
وی تاکید کرد: ما برنامه ای برای حمایت از این گونه 
زنان نداریم و به علت های آن توجه نمی کنیم و هیچگاه 
سفید  ازدواج  علت  که  کنیم  نمی  سوال  خود  از  هم 

چیست؟
* دختران در 98درصد موارد به دلیل نیاز روحی 

دوست می شوند
که  دهد  می  نشان  ها  بررسی  کرد:  اعلام  اقلیما 
دختران در 98درصد موارد به دلیل نیاز روحی با پسران 
دوست می شوند و دو درصد موارد فقط شامل رابطه 

جنسی می شود.
* انتخاب مسئولان متخصص و پاسخگو راه حل 

بیشتر مشکلات است 
وی خاطرنشان می کند: اگر بخواهیم آسیب های 
اجتماعی را حل کنیم، می بایست مسئولان از بین 
افراد متخصص و کارشناس انتخاب شوند و عین حال 
هم پاسخگو باشند، چرا که اگر مسئول حتی در رده 
های کلان درست انتخاب شود به عنوان مثال اولین 
کار و وظیفه خود را ایجاد کار و اشتغال می داند، چرا که 
جوانانی که دارای کار باشند و مستقل باشند می توانند 

ازدواج کنند و بسیاری از مشکلات کاسته می شود.
از  التحصیلی  فارغ  از  بعد  جوانان  *70درصد 

دانشگاه ازدواج می کردند
اقلیما می گوید: در زمانی که ما در دانشگاه مشغول 
تحصیل بودیم، 70درصد جوانان بعد از فارغ التحصیلی 
از دانشنگاه ازدواج می کردند، چرا که می توانستند وام 
بگیرند با آن خانه بخرند و کار داشتند و به راحتی زندگی 

خود و همسراشان را تامین می کردند.
جوانان  بیشتر  حاضر  حال  در  افزاید:  می  وی 
تحصیلکرده بیکار هستند و بناب این در بخش های 
خصوصی با 400 تا 500 هزار تومان از روی ناچاری 
مشغول می شوند و این در حالی است که در برخی 
موارد در همین بخش خصوصی به آنها پیشنهادهایی 
برای برقراری روابط جنسی برای دوام همین کار بی 
اهیمت داده می شود و جوان هم اگر با این نوع پیشنهاد 
همراه نشود همین کار ناچیز را هم از دست خواهد داد.

* وام دادن برای ازدواج مسخره است 
این استاد دانشگاه اضافه می کند: می گویند طلاق 
تبدیل به یک فاجعه شده است. چرا که ازدواج پایه اش 
برای  دولت  که  است  مسخره  این  است،  شده  پولی 
ازدواج وام می دهد، جوانی که کار ندارد وام بگیرد که 
ازدواج کند، خوب، بعد از ازدواج حالا کار هم ندارد و آن 
وام را هم می خورد، قسط های وام که شروع می شود 
باید برای پس دادن آن چه کار کند؟ باید دزدی کند؟ 
این روندی است که حتی در کشورهایی ضعیف مثل 

بنگلادش یا پیشرفته مثل آمریکا هم دیده نمی شود.
وی ادامه می دهد: حتی می گویند برخی جوانان با 
تکیه بر پدر و مادر ازدواج می کنند، این امر هم درست 
نیست، مگر چند درصد می توانند از سوی خانواده 
هایشان تامین شوند یا در کنار آنها زندگی کنند و در کل 
شروع زندگی فقط با اتکا به پدر و مارد هم درست نیست، 
بلکه جوان باید خودش کار کنند، خودش درآمد داشته 
باشد، روی پایش باشد، اتکای زیاد باعث طلاق می 
شود. رئیس انجمن علمی مددکاری اجتماعی ایران 
می گوید: انتخاب برخی شاخص ها درست نیست، به 
عنوان مثال وقتی از آمار بیکاری می گوییم اگر کسی که 
یک ساعت در ماه را کار داشته باشند، شاغل محسوب 
می شوند. با یک ساعت کار در ماه می شود چه کار 

کرد؟ و در عمل فرد شاغل محسوب نمی شود.
از  وی ادامه می دهد: در مبحث طلاق هم برخی 
شاخص ها درست به نظر نمی رسد. 70درصد از طلاق 
ها در سنین زیر 25 سال انجام می شود و 28سال به بالا 

شامل 6درصد طلاق ها می شود و این نشان می دهد 
که افراد دیگر بچه نیستند.

ایجاد  وام، نیست  ازدواج دادن  افزایش  *راهکار 
کار است 

این استاد دانشگاه تاکید می کند: راهکار افزایش 
ازدواج فراهم کردن شرایط برای پرداخت وام نیست، 
بلکه باید کار برای جوانان ایجاد شود، با این روش ها 
مسئولان مشکل را گردن چیزهای دیگر می اندازند، در 

صورتی که پایه اول زندگی اقتصاد است.
زندگی  استانداردهای  به حداقل  وی در عین حال 
در دنیا اشاره کرد و گفت: حداقل استاندارد تعریف 
شده برای زندگی شامل 25درصد از درآمد باید صرف 
مسکن، 25درصد صرف خوراک و پوشاک، 25درصد 
هم صرف تفریحات و بیماری و 25 در هم پس انداز 

شود.
* گرانی عامل افزایش طلاق 

اقلیما تصریح می کند: در حال حاضر شاهد هستیم 
که قیمت برخی کالاها 75 تا 80درصد افزایش می یابد 
در صورتی که فقط با این همه کار کارشناسی و با حضور 
افراد متخصص، فقط 10درصد حقوق اضافه می شود. 
هیچ تناسب و تعادلی بین حقوق ها و افزایش قیمت 
وجود ندارد و طبیعی است که مردمی که دچار فقر می 
شوند به آسیب های اجتماعی از جمله طلاق کشیده 

می شوند.
وی تاکید کرد: متاسفانه باید گفت، کسی پاسخگو 
نیست، اقتصاددان و حتی روانشناس ما جهان سومی 
می اندیشند و این طبیعی است که کسی که کار و درآمد 
ندارد دیگر حوصله ندارد و آن وقت او را یک فرد افسرده 
قلمداد می کنند، نباید او افسرده تلقی کرد، بلکه باید 
مشکل بیکاری حل شود تا فرد تحرک، پویایی نشاط و 

داشته باشد با اتکا به خودش زندگی کند.
این استاد دانشگاه تاکید کرد: در جامعه آسیب های 
قابل تبدیل به هم هستند و اگر بخواهیم آسیب هایی 
مثل اعتیاد، طلاق ،دزدی و برخی دیگر را حل کنیم و 
یا کاهش دهیم باید زیر ساخت ها درست شود و افراد 
متخصص در سر کار باشند و شایسته سالاران در مسند 

امور باشند.
*یک دهه است که شاهد ازدواج سفید هستیم 

مددکاری  انجمن  رئیس  چلک  موسوی  حسن 
اجتماعی ایران نیز معتقد است: یکی از موضوعاتی که 
یک دهه است با آن مواجه هستیم ازدواج سفید است 

که ما به آن هم باشی اطلاق می کنیم.
سبک  این  اکنون  هم  ایران  جامعه  گوید:  می  وی 
پدیده  این  در  مختلفی  عوامل  پذیرد  نمی  را  زندگی 
برای  جدی  مسئله  زندگی  نوع  این  هستند.  دخیل 
جامعه ما نخواهد بود، چرا که موارد آن کم است و چون 
با بسترهای جامعه ما همخوانی ندارد. این سبک از 
به  و  بزرگ  شهرهای  برخی  در  فقط  ایران  در  زندگی 

صورت معدود دیده می شود.
وی اضافه می کند: این پدیده یا این سبک از زندگی 
که  اقتصاد است  آن  از  دارد، بخشی  دلایل مختلفی 
موجب انتخاب این سبک از زندگی برای برخی افراد 
خواهند  می  که  نفری  دو  موارد  این  در  است،  شده 
زندگی مستقل را تجربه کنند و خودشان آن را مدیریت 

کنند تن به این نوع زندگی می دهند.
هم  همیشه  البته  کند:  می  تاکید  چلک  موسوی 
اقتصاد در این سبک از زندگی دخیل نیست، چرا که در 
این بین افرادی هستند که دارای زندگی مرفه هستند، 

اما باز هم آن را انتخاب می کنند.
* برخی می خواهند مسئولیت زندگی دائمی را 

نداشته باشند 
رئیس انجمن مددکاری اجتماعی ادامه می دهد: از 
دیگر دلایل این سبک زندگی این است که برخی افراد 
نمی خواهند مسئولیت پذیری یک زندگی دائم را داشته 
باشند و هر وقت بخواهند بتوانند قطع رابطه کنند هر 
چند زندگی در کنار هم به مرور وابستگی ایجاد می کند، 

اما این افراد از مسئولیت دائم فرار می کنند.
* بالا رفتن سن ازدواج یکی از دلایل ازدواج سفید 

است 
موسوی چلک می گوید: به دلایل مختلفی شرایط 
رفتن سن  بالا  و  است  دائم سخت شده  ازدواج  برای 
ازدواج هم یکی از دلایل ازدواج سفید است، چرا که 
نمی شود، غرایز را سرکوب کرد. برخی از جوانان برای 
رفع نیازهای عاطفی خود به ازدواج سفید رو می آورند 
ازدواج ها  نوع  این  موارد حاصل  از  برخی  در  و شاید 

بارداری های ناخواسته باشد.
*برخی به نادرست ازدواج سفید را همان دوران 

نامزدی قلمداد می کنند
رئیس انجمن مددکاری اجتماعی ایران می گوید: 
ازدواج سفید  نادرست  استدلال های  در  افراد  برخی 
را همان دوران نامزدی قلمداد می کنند که در حال 
حاضر شکل آن تغییرکرده است، در صورتی که این طور 
نیست، چرا که بر اساس فرهنگ ما نامزدی بر اساس 
چارچوب خانوادگی و به صورت رسمی شکل می گیرد 
و هم در بین اقوام و خانواده اعلام می شود. اما ازدواج 
سفید چون هنوز پذیرش اجتماعی ندارد، در اغلب 

موارد پنهان می شود.
وی خاطرنشان می کند: برخی از کسانی که تن به 
ازدواج سفید یا همباشی می دهند آن را برای خود یک 
نوع کلاس و یک نوع سبک زندگی می دانند و به دلیل 
اینکه خاستگاه این پدیده غرب است. اما باید توجه کرد 
که هر حرکتی بر خلاف هنجارهای جامعه تبعات منفی 
دارد و شانس را برای ازدواج دائم جوانان را کم می کند. 
هر چند که برخی از این ازدواج های سفید شاید منجر 

به ازدواج دائم هم بشود.
موسوی چلک ادامه می دهد: معمولا در این گونه 
روابط زنان و دختران آسیب پذیرتر هستند، چرا که این 
سبک زندگی در چارچوب قوانین نیست و در عمل هیچ 
حمایتی مطرح نیست. وی تاکید می کند: زمانی که 
شرایط برای ازدواج سخت می شود و معاش هم سخت 
تر، باید شاهد تحولاتی در زندگی باشیم، اما آنچه مسلم 
است این است که با توجه به فرهنگ ما، برای جامعه ما 
این سبک از زندگی قابل قبول نیست و آن را پس می 
زند و در جاهایی که بیشتر در آنها گمنامی هست مثل 

شهرهای بزرگ بیشتر شاهد این نوع پدیده ها هستیم.
موسوی چلک تاکید می کند: در حال حاضر بیش 
از اینکه این نوع موضوعات در محافل علمی مطرح 
شود در رسانه ها مطرح می شود. چنین موضوعاتی از 
اولویت های مهم جامعه نیست و حداقل در بین موارد 
مهم آسیب های اجتماعی نیست. وی با بیان اینکه 
هیچ کس آمار دقیقی از این نوع ازدواج ها یا همباشی 
ها ندارد، می گوید: سیاستگزاری های درست کمک 
می کند که شرایط اقتصادی و اجتماعی بهتر شود و 
تاثیرگذاری بر روی این پدیده داشته باشد و جوانان هم 
با اطمینان از آینده خود در مسیر زندگی خود حرکت 
می  ایران  اجتماعی  مددکاری  انجمن  رئیس  کنند.  
گوید: آموزش های پیامدهای این سبک از زندگی برای 
جوانان در مکان های مختلف مانند دانشگاه ها می 
توانند اطمینان و امید جوانان به زندگی را افزایش دهد 
و به همراه آن از گسترش آسیب ها هم کاسته خواهد 
شد، اما غفلت به هر طریقی از اطمینان جوانان می 
کاهد و به دنبال آن شاهد پدیده ها و آسیب های نوظهور 

اجتماعی خواهیم شد.

آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری:

ریشه کنی فقر نیازمند کار شبانه روزی است
عضو مجلس خبرگان رهبری با تاکید بر این که ریشه کنی فقر نیازمند کار شبانه روزی 
است گفت: جمهوری اسلامی خدمات بسیار زیادی در راستای محرومیت زدایی انجام 
داده است ولی سنگ اندازی دشمنان، کشور را در این زمینه با مشکل مواجه کرده است.

آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری روز سه شنبه در آیین افتتاح 98 طرح عمرانی 
و اهدای 84 جهیزیه به نوعروسان استان توسط سپاه امام علی ابن ابی طالب)ع(، با 
قدردانی از خدمات محرومیت زدایی سپاه پاسداران افزود: رفع مشکلات و گره گشایی از 
فقرا دارای اجری بزرگ است وتا زمانی که به برادارن مومن خود کمک می کنیم، نصرت، 
یاری و رضایت خداوند با ما همراه خواهد بود. وی با بیان اینکه در شرایط کنونی، جوانان 
برای ازدواج با مشکل مواجه شده اند گفت: متاسفانه شاهد تجمل گرایی در برخی از 
خانواده ها هستیم و این باعث شده تا ازدواج جوانان با مشکل مواجه شود که باید با کم 
کردن تجمل گرایی، زمینه تسهیل ازدواج جوانان فراهم شود. حسینی بوشهری با تاکید 
بر اینکه سپاه پاسداران در تمام عرصه ها سرافراز است افزود: سپاه در عرصه سازندگی 
در دورترین نقاط کشور، براساس رسالت سنگین خود برای خدمت رسانی حضور دارد 
که این تلاش جهادی قابل قدردانی است. وی ادامه داد: دشمنان به صورت مستمر در 
حال توطئه علیه ملت ایران هستند ولی به اعتراف وزیر امور خارجه سابق آمریکا، رهبر 
معظم انقلاب اسلامی با هوشیاری، تدبیر و درایت خود این توطئه ها را خنثی می کنند. 
امام جمعه موقت قم در ادامه با اشاره به اهمیت محبت به ائمه معصومین)ع( اظهار کرد: 
براساس روایات محبت و دلبستگی به اهل بیت)ع(، اساس اسلام است و اگر این محبت از 
اسلام جدا شود، چیزی از این دین باقی نمی ماند. حسینی بوشهری همچنین با اشاره به 
سالروز میلاد با سعادت حضرت فاطمه)س( افزود: زهرای مرضیه)س( الگوی رفتاری امام 
زمان)عج(، شبیه ترین فرد به رسول اکرم)ص( در رفتار و چهره و حجت خدا بر خلق است. 
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با تاکید بر اینکه حضرت زهرا)س( در اوج ایمان بود 
گفت: حضرت صدیقه کبری)س( مدافع رسول اکرم)ص( و ولایت بود و باید بانوان جامعه، 

همسرداری را از این بانوی بزرگ اسلام بیاموزند.

مشاور فرمانده کل و دبیر قرارگاه محرومیت زدایی سپاه پاسداران :

اشتغال و مسکن از اولویت های 
محرومیت زدایی سپاه است

    مشاور فرمانده کل و دبیر قرارگاه محرومیت زدایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
گفت: مسکن مددجویی، آب و اشتغال اولویت های اصلی این قرارگاه در سال 98 است و 

در این زمینه هماهنگی کامل میان دولت و سپاه وجود دارد.
سردار سید ضیاء الدین حزنی روز سه شنبه در آیین افتتاح 98 طرح عمرانی و اهدای 
84 جهیزیه به نوعروسان استان توسط سپاه امام علی ابن ابی طالب)ع( با بیان اینکه 75 
درصد طرح های محرومیت زدایی سپاه شامل طرح های کوچک و زودبازده است افزود: 
این طرح ها دارای ویژگی عام المنفعه بوده و فاقد پیچیدگی های فنی و مهندسی است و 

توسط ساکنان بومی قابل اجرا می باشد.
وی هدف از اجرای طرح های محرومیت زدایی توسط سپاه پاسداران را برقراری امنیت 
پایدار و ارتقای کارآمدی نظام اسلامی دانست و گفت: نقاط محروم، دور افتاده، مرزی و 
صعب العبور از مکان های دارای اولویت قرارگاه محرومیت زدایی سپاه است که در این طرح 

ها، اقتصادی بودن و توجه به کیفیت در ساخت و سازها همواره مورد توجه بوده است.
حزنی با بیان این که برای محرومیت زدایی در قم باید تلاش های بیشتری صورت بگیرد، 
به وجود 980 مسجد و 356 حسینیه در این استان اشاره کرد و گفت: قم به عنوان استانی 
مذهبی نیازمند 2 هزار و 585 مسجد است. وی افزود: سپاه پاسداران یک هزار و 606 
طرح با اعتبار 201 میلیارد ریال در استان قم در دستور کار دارد که این رقم کمتر از سایر 
استان هاست و برای جبران این موضوع، یگان های مختلف سپاه اعلام آمادگی کرده اند. 
حزنی تاکید کرد: به منظور جبران کمبودهای صورت گرفته 500 تا یک هزار جهیزیه در 
سال 98 توسط قرارگاه سازندگی سپاه پاسداران به نوعروسان اهدا می شود. وی ادامه 
داد: نیروهای دریایی، هوافضا، زمینی، استانی، بسیج سازندگی و قرارگاه های سازندگی 
سپاه برای محرومیت زدایی در کشور فعال هستند، ولی هنوز تا نقطه مطلوب و ریشه کنی 
محرومیت فاصله داریم. وی تاکید کرد: اولویت اصلی سپاه مقابله با جنگ نرم دشمن است 

و در نظام اسلامی همه مسئولان موظف به خدمت شبانه روز به مردم هستند.
حزنی، مردمی بودن را ویژگی برجسته سپاه پاسداران برشمرد و گفت: قدرت نهادهای 
مختلف به واسطه مردمی بودن آنهاست و هر چه ارتباط با مردم بیشتر باشد، توفیق ها و 
محرومیت زدایی در کشور زودتر به نتیجه می رسد. وی اضافه کرد: در تمام استان ها دست 

کم 2 هزار مسکن مددجویی اجرایی و 2 هزار مسکن مددجویی تعمیر شده است.
وی گفت: قرارگاه محرومیت زدایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی آمادگی دارد تا نسبت 

به تامین مسکن خانواده های دارای چند معلول در استان قم ورود کند.

فرمانده سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع( قم :

سپاه وظیفه ای جز خدمت به مردم ندارد
  فرمانده سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع( قم گفت: وظیفه سپاه پاسداران خدمت به مردم 

در ابعاد مختلف است و پاسداران نیز خدمت به مردم را افتخار خود می دانند.
سردار سید محمد تقی شاهچراغی روز سه شنبه در آیین افتتاح 98 طرح عمرانی و 
اهدای 84 جهیزیه به نوعروسان استان توسط سپاه امام علی ابن ابی طالب)ع( افزود: 
رهبر معظم انقلاب بر خدمت به مردم توسط سپاه پاسداران تاکید کرده اند و سپاه در این 
راستا کمک به محرومیت زدایی در کشور را وظیفه خود می داند. وی با تاکید بر نگاه ویژه 
رهبر معظم انقلاب به قم افزود: در سه ماه اخیر معظم له نسبت به مسائل مختلف قم 
در جلسات خصوصی و عمومی تذکر دادند و بر این اساس نیازمند توجه بیشتر قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیا)ص( به این استان هستیم. شاهچراغی تاکید کرد: امروز سپاه علی 
ابن ابی طالب)ع( میزبان تیمی از دفتر رهبر معظم انقلاب با موضوع پیگیری محرومیت 

زدایی در استان بود که این نشان از توجه رهبری نسبت به محرویت زدایی در قم است.
وی با تاکید بر لزوم تلاش جدی تر برای محرومیت زدایی در این استان افزود: موضوع 
حاشیه نشینی و برخی نیازمندی ها در روستاهای قم وجود دارد که در این زمینه نیازمند 

توجه جدی تر قرارگاه محرومیت زدایی سپاه هستیم.
فرمانده سپاه علی ابن ابی طالب)ع( گفت: قم خاستگاه انقلاب اسلامی است و باید 

برای محرومیت زدایی این استان تمام امکانات به کار گرفته شود.
 

همزمان با میلاد حضرت زهرا)س(؛

نخسین همایش »زن و رسانه« در قم برگزار شد
نخستین همایش زن و رسانه همزمان با میلاد حضرت فاطمه زهرا)س(، به منظور تجلیل 

از خبرنگاران زن استان قم برگزار شد.
نخستین همایش زن و رسانه به مناسب میلاد حضرت زهرا)س( ظهر سه شنبه به مناسبت 
تجلیل از خبرنگاران زن استان قم و همسران خبرنگاران مرد، توسط خانه مطبوعات قم 
با حضور حسین انتظامی معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و بهرام سرمست استاندار 
قم در سالن شهید آوینی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم برگزار شد. مدیرکل 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم در این همایش با ابراز قدردانی از تلاش های 
خبرنگاران زن در استان، اظهار کرد: ویژگی های خاصی در استان قم مخصوصاً در بخش 
رسانه وجود دارد، استان قم هر هفته میزبان مسئولان کشوری است و این مسئله اهمیت 
اطلاع رسانی و کارخبری را در قم بیشتر می کند. سید موسی حسینی کاشانی با تأکید بر 
اینکه بسیاری از اخباری که در استان قم تولید می شود جنبه کشوری و بین المللی دارد، 
افزود: مجموعه رسانه قم وظیفه سنگینی را برعهده دارد و باید ممنون کسانی باشیم که در 
این عرصه گام برمی دارند. وی عنوان کرد: لازمه اصلی کار خبرنگاری عشق و علاقه به این 
حرفه است چرا که با سختی های بسیاری همراه است و قطعاً این سختی ها برای خانم ها 
بیشتر جلوه می کند و باید ابراز خوشحالی کنیم که در عرصه رسانه قم بار سنگینی از خبر 
استان قم برعهده خانم هاست. حسینی کاشانی با قدردانی از فعالیت ها و اقدامات خانه 
مطبوعات استان قم، تأکید کرد: امیدواریم با همت خانه مطبوعات و همکاری همه اهالی 

رسانه شاهد اتفاقات خوبی در عرصه رسانه و خبر استان قم باشیم.
*98 درصد گزارش نویسان قم زن هستند

مدیر خانه مطبوعات استان قم نیز در ادامه این همایش با تأکید بر اینکه خبرنگاری شغلی 
بدون زمان و مکان است، اظهار کرد: سختی این شغل علاوه بر خود خبرنگاران متحمل 
خانواده ها و همسران فعالان عرصه خبر و رسانه نیز هست. مرتضی داستانی با اشاره به 
رشد کمی و کیفی خبرنگاران خانم در استان قم، افزود: بیش از 98 درصد گزارش های 
رسانه های استان قم را خانم ها تهیه می کنند، گزارش نویسی سخت ترین کار بخش خبر 
است و این کار در استان قم بیشتر بر عهده خبرنگاران زن است. وی با اشاره به اینکه 
خبرنگاران تحصیل کرده در حوزه تخصصی نیز در استان قم بیشتر از بین خانم ها هستند، 
تصریح کرد: با اطمینان می گویم که اگر خانم های خبرنگار نباشد همه خبرگزاری ها 
و رسانه های استان قم تعطیل می شوند. وی با بیان اینکه تلاش خانم هاست که امروز 
رسانه های ما را پویاتر از گذشته کرده است، عنوان کرد: در مدیریت رسانه در استان هم 
خانم ها ورود کرده اند و نکته مهم این است که این تلاش در حالی صورت گرفته است که 

کار خبرنگاری سخت است و کار زنان خبرنگار به ویژه در استان قم بسیار سخت تر است.
*خبرنگاران باید از حقوق خود آگاه باشند

نماینده مدیران مسئول در هیئت نظارت بر مطبوعات نیز در این مراسم ، بر لزوم اهمیت 
آگاهی خبرنگاران از قانون مطبوعات و قانون انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات تأکید 
کرد. حسین انتظامی اظهار کرد: خبرنگاران باید به مواد اصلی قانون مطبوعات تسلط 
کامل داشته باشند، ماده 4 قانون مطبوعات که ذکر می کند هیچ کسی نمیتواند و نباید 
نشر اطلاعات را سانسور کند یک ابزار مهم برای همه خبرنگاران است که باید از آن آگاهی 
داشته باشند. وی با تأکید بر اینکه هر مقام دولتی که نشر خبر را سانسور کند در صورتی که 
شاکی خصوصی داشته باشد به انفصال از خدمت محکوم می شود، افزود: دراین سال ها 
حتی یک مورد هم این مسئله را شاهد نبوده ایم که بخش عمده آن ناشی از بی اطلاعی 

خبرنگاران از حقوق خود است.

رئیس ستاد مرکزی اعتکاف قم :

16هزار تن در آیین اعتکاف قم پذیرش می شوند 
 رئیس ستاد مرکزی اعتکاف قم گفت: آیین معنوی اعتکاف امسال در 18 مسجد این 

استان برگزار می شود و ظرفیت پذیرش به بیش از 16 هزار تن افزایش یافته است. 
حجت الاسلام والمسلمین علیرضا تکیه ای روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگاران اظهار 
داشت: هفت مسجد برای اعتکاف برادران و 11 مسجد نیز ویژه خواهران معتکف پیش 
بینی شده است. وی بیان داشت: مصلای قدس قم نیز میزبان دانشجویان کشور برای 
مراسم اعتکاف است.  وی اعتکاف طلیعه خودسازی، جامعه پردازی و تمدن سازی را شعار 
امسال مراسم اعتکاف عنوان کرد و افزود: با توجه به همزمان شدن اعتکاف با تعطیلات 
نوروز و آغاز سال نو، دانش آموزان، دانشجویان و کارمندان می توانند از بستر معنوی 
اعتکاف بهره بیشتری داشته باشند. وی با اشاره به اینکه ثبت نام برای شرکت در اعتکاف 
فقط از طریق فضای مجازی و سامانه www.etekafqom.com امکان پذیر است، گفت: 
علاقه مندان به شرکت در این مراسم پرفیض معنوی می توانند از هفتم اسفندماه با مراجعه 
به پایگاه اطلاع رسانی ستاد اعتکاف قم اقدام به ثبت نام کنند. سال گذشته 19 هزار و 
800 تن برای شرکت در اعتکاف ثبت نام کردند. رئیس ستاد اعتکاف قم همچنین رشد 
معنویت و اخلاق را از آثار و برکت های انقلاب اسلامی توصیف و یادآور شد: مصادیق رشد 
اخلاق و معنویت در جامعه، متفاوت و متکثر است ولی معتکف شدن و شرکت در اعتکاف 
یکی از بارزترین آن ها به شمار می آید. تکیه ای در بخش دیگری از سخنان خود با بیان 
اینکه جریان اعتکاف ریشه در قرآن و ادیان الهی دارد، تصریح کرد: اعتکاف در همه ادیان 
آسمانی وجود داشته و کامل ترین آن مربوط به اسلام می باشد. وی فضاسازی و دعوت 
مردم به اعتکاف را از کارهای پیامبران برشمرد و گفت: هر کس در این راه حرکتی انجام 
دهد رسالت اولیای خداوند را دنبال کرده است. ایام البیض ماه رجب، روزهای سیزدهم، 
چهاردهم و پانزدهم ماه می باشد که اعتکاف مورد توجه سالکان طریقت و اصحاب معرفت 
بوده است. شرکت کنندگان در مراسم اعتکاف با حضور در مساجد سراسر کشور، این سه 
روز را روزه گرفته، با تلاوت قرآن کریم و انجام فریضه نماز با خدای خود راز و نیاز می کنند.  
وی همچنین با بیان اینکه اعتکاف در قم از حدود یک قرن پیش توسط آیت الله حائری 
موسس حوزه علمیه قم شکل گرفت افزود این شمع متبرک تا  پیروزی انقلاب روشن ماند و 
پس از آن بویژه از زمان آغاز رهبری معظم انقلاب بیش از پیش گسترش چشمگیری پیدا 
کرد. رییس ستاد اعتکاف قم با اشاره به تهیه و تدوین 40 عنوان کتاب غنی و مرجع پیرامون 
اعتکاف خاطرنشان کرد: برخی از این کتاب ها از درون جشنواره ها و تعدادی نیز توسط 
بزرگان و علما انتشار یافته است. وی اذعان داشت: به همت مراکز حوزوی بویژه جامعه 
المصطفی العالمیه، اعتکاف از مرزهای کشور فراتر رفته و سال گذشته در 69 کشور جهان 
شاهد برگزاری آن در اجتماع سه هزاره نفره در لندن و همچنین جمع های30 نفره و40 
نفره در برخی کشورهای آفریقایی و آسیایی بودیم. تکیه ای همچنین با اشاره به پیشرفت 
اعتکاف از جنبه های علمی، ادبی و هنری گفت: تاکنون پنج جشنواره اعتکاف در سطح 
جهانی برگزار شده و آثار ارایه شده در آن نیز بالاترین رقم در بین جشنواره های گوناگون 
بوده است.  رئیس ستاد اقامه نمار قم نیز در این نشست خبری با اشاره به فعالیت های 
مسجدسازی استان در نقاط مختلف کشور گفت: در یکی از روستاهای محروم از توابع 
شهرستان قصر شیرین در استان کرمانشاه یک باب مسجد در حال احداث است که از 
طرف خیران مسجدساز قمی برای این طرح بالغ بر پنج میلیارد ریال کمک شده است. 
محمد خامه یار بیان کرد: اهالی روستای یاد شده علاقه زیادی به روحانیت دارند، ولی 
تاکنون از نعمت داشتن مسجد محروم بودند. وی آورده خیران استان برای احداث مسجد 
را در کل 60 میلیارد ریال دانست و یادآور شد: در مناطق مختلف قم نیز چند مسجد 
توسط خیران در حال حال احداث است که یک مسجد در شهرک فاطمیه در زمینی به 
مساحت یک هزار و 600 متر از جمله آن ها می باشد . وی افزود: با مذاکره انجام شده با 
یکی از خیران خارج از کشور که در کشورهای مختلف اقدام به ساخت مسجد کرده نیز قول 
مساعد برای ساخت پنچ باب مسجد در قم گرفته شده است. قم دارای یک هزار و 200 

مسجد و حسینیه می باشد.

شهردار اصفهان خبرداد

شهرداری اصفهان اولین شهرداری کشور در 
کسب جایزه ملی تعالی سازمانی

شهرداری اصفهان به عنوان اولین شهرداری کشور، تقدیرنامه شانزدهمین جایزه ملی 
تعالی سازمانی را دریافت کرد. 

قدرت الله نوروزی شهردار اصفهان در شانزدهمین همایش ملی تعالی سازمانی با حضور 
مقامات، مدیران ارشد سازمان ها و متخصصان در مرکز همایش های بین المللی صدا و 
سیمای جمهوری اسلامی ایران اظهار کرد: شهرداری اصفهان تعالی سازمانی را با یك 
نگاه جامع در همه سازمان ها دنبال کرده و آن را به بدنه وسیع شهرداری تعمیم داده است. 
شهرداری اصفهان موفق شد خود را در معرض قضاوت علمی کارشناسان مبرز قرار دهد. ما 
از ابتدا با برنامه وارد میدان ارزیابی تعالی سازمانی شدیم و این کار، گام مهمی برای ارزیابی 
سازمان ها و موسسات عمومی غیردولتی که مسئول ارائه خدمات عمومی هستند، به 
شمار می رود.  وی تصریح کرد: شهرداری ها دارای وظایف متعددی هستند به نحوی که 
هیچ شهروندی از دایره شمول خدمت شهرداری ها خارج نیست. شهرداری ها در ارائده 
خدمات نمی توانند هیچ تبعیضی قائل شده و هیچ مسئله اجتماعی نمی تواند، مانع 
خدمت رسانی شهرداری به توده مردم شود.   شهردار اصفهان با اشاره به موضوع بهره وری، 
ادامه داد: با وجود اینکه همیشه از واژه "بهره وری" استفاده بسیاری می شود بهره وری 
یکی از مظلوم ترین واژه هاست. بهره وری مبتنی بر اثربخشی و کارایی اما در عین حال یك 
حلقه گمشده در سازمان ها و مدیریت هاست؛ بنابراین ما با شعار "اداره ارزان شهر" آمدیم 
که برای این موضوع ناگزیریم به اثربخشی و کارایی اتکا کنیم؛ به همین دلیل تحقق "تعالی 
سازمانی" یک نیاز برای ما به حساب می آید.  وی با بیان اینکه شهرداری اصفهان تعالی 
سازمانی را با یك نگاه جامع در همه سازمان ها دنبال کرد، گفت: در اصفهان شهرداری 
شامل مناطق و سازمان های بسیاری است و ما موضوع "تعالی سازمانی" را به همه بدنه 
وسیع شهرداری تعمیم دادیم.    نوروزی بیان کرد: مشتری های شهرداری، مردم هستند 
از این رو برنامه ریزی برای شهروندان با نگاه "شهروند محور" و "برنامه محور" صورت گرفته 
است. از آنجا که هر حرکت و اقدام شهرداری برای مردم ملموس است بنابراین ما در 
اقدامات خود "شهروند محور" حرکت کرده و به دنبال کسب نتیجه مثبت بودیم زیرا چنانچه 
اقدامات نتیجه گرا نباشد به سوی تعالی حرکت نشده و سازمان دارای بهره وری نمی شود. 

مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان  مطرح کرد

توسعه تجهیزات ابزار دقیق در حوزه پایش 
کمی و کیفی  آب شرب

مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان گفت: توسعه تجهیزات ابزار دقیق در 
حوزه پایش کمی و کیفی  آب شرب با هدف تامین پایدار در دستور کارقرارگرفت چرا که در 
حال حاضر آب شرب بیش از 4 میلیون نفر در استان اصفهان از طریق یک سامانه آبرسانی 
انجام می شود  مهندس هاشم امینی به توسعه تجهیزات و استفاده از تکنولوژی در امر 
آبرسانی در استان اصفهان اشاره کرد و بیان داشت: 126 باب شیرخانه روی خطوط اصلی  

انتقال با هدف کنترل بیشتر بر توزیع آب  احداث شد.
این در حالیست که توسعه و تکمیل سیستم  تله متری تاسیسات آبرسانی عملیاتی گردید 
وی ادامه داد:راه اندازی 60 ایستگاه دارای قابلیت مانیتورینگ و صدور فرمان مرکزی و 
40انشعاب دارای: عملگر برقی با قابلیت فرمان اتوماتیک دبی، فشار یا هر دو پارامتر به 
منظور تله متری شبکه توزیع آب شهر اصفهان در دستور کار قرار گرفت .رئیس هیات مدیره 
و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان با بیان اینکه  تحلیل شبکه های توزیع و 
استخراج مدلهای بهسازی هیدرولیکی و زون بندی شبکه های توزیع ، ارتقای بهره وری 
را در بر دارد تصریح کرد: با بهسازی هیدرولیکی و زون بندی شبکه های توزیع راند مان 
تولید آب افزایش می یابد که در نهایت موجب افزایش بهره وری در تامین آب میشود که 
در این زمینه  برروی 200 حوضچه کنترل فشار مطالعات جامع هیدرولیک انجام شد وی 
ادامه داد: 68 ایستگاه  کنترل و مانیتورینگ تاسیسات آبرسانی در شهرهای تحت پوشش 
طرح آبرسانی اصفهان بزرگ راه اندازی شد . تا توزیع آب در سطح استان عادلانه توزیع 
شودمهندس هاشم امینی اعلام کرد: طراحی و تجهیز 4دستگاه دیزل ژنراتور پرتابل به 
 27771 KVA 2400  به منظور ایجاد امکان استفاده سیار ، ایجاد ظرفیت KVA  ظرفیت
پتانسیل برق اضطراری در سطح استان از طریق تجهیز 75 دستگاه دیزل ژنراتور از دیگر 
اقدامات در راستای تامین آب شرب در مواقع اضطراری می باشد.رئیس هیات مدیره 
و مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان گفت: پایش کیفی شبکه توزیع آب با 
استقرار ایستگاه های کنترل کیفی برای چهار پارامتر اساسی کلر ، کدورت ، هدایت 

الکتریکی ، پی اچ انجام می شود .

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی قم :

شرکت فنی مهندسی قم در طرح پهنه بندی 
کشاورزی فعالیت دارند 

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی قم گفت: 154 شرکت فنی 
مهندسی عضو این سازمان هستند که از این تعداد، 12 شرکت در بخش های مختلف در 

طرح پهنه بندی کشاورزی فعال می باشند. 
ترویج  نوین  نظام  قالب   بندی کشاورزی در  پهنه  عباس خرمی اظهار داشت: طرح 
کشاورزی از سال 94 و با هدف تقویت و توسعه ترویج در بخش کشاورزی از طریق به 
کارگیری 68 تن از ناظران و کارشناسان آغاز شد. خرمی در بخش دیگری از سخنان خود 
با بیان اینکه حدود 2 هزار و 500 تن در نظام مهندسی کشاورزی، منابع طبیعی و محیط 
زیست استان عضویت دارند، اذعان کرد: نیمی از این افراد هیچ شغلی نداشته و یا در 
مشاغلی غیر مرتبط با کشاورزی فعالیت می کنند. وی گفت: با توجه به وجود این نیروی 
انسانی کارشناس و آگاه از علم روز کشاورزی و همچنین ظرفیت های فراوان کشاورزی قم، 
موضوع کارآفرینی برای آنها توسط دولت و بخش خصوصی به صورت جدی پیگیری شود.

ایمان گزارش می دهد

پیدا و پنهان ازدواج سفید
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تعابیر رهبر انقلاب
 درباره ظریف

وزیر امور خارجه در نظام جمهوری اسلامی، یکی از وزرایی است که طبق رویه ای 
مرسوم، پیش از معرفی به مجلس برای کسب رای اعتماد، مورد تایید مقام معظم 
رهبری قرار می گیرد.در ادامه، مروری کوتاه داریم بر تعابیری که رهبر انقلاب درباره 

محمدجواد ظریف به کار برده اند:
* فرزند انقلاب

»هیچ کس نباید این مجموعه ی مذاکره کنندگان ما را با مجموعه ی شامل آمریکا 
- همان شش دولت، به اصطلاح پنج بعلاوه ی یک - سازش کار بداند؛ این غلط است؛ 
اینها مأموران دولت جمهوری اسلامی ایران هستند، اینها بچه های خودمان هستند، 
بچه های انقلابند؛ یک مأموریتی را دارند انجام می دهند. کار سختی هم هست ]که [ 
بر عهده ی اینهاست؛ دارند با تلاش فراوان آن کاری را که بر عهده ی آنهاست انجام 
می دهند. بنابراین نباید مأموری را که مشغول یک کاری است و مسئول یک فرایندی 
است مورد تضعیف یا توهین یا بعضی از تعبیراتی که گاهی شنیده می شود - که اینها 
سازش کارند و مانند اینها - قرار داد؛ نه، این حرف ها نیست.« )دیدار دانش آموزان و 

دانشجویان با رهبر انقلاب - ۱۲/۸/۹۲(
* امین، غیور، شجاع و متدین

»بنده هیئت مذاکره کننده را - همین دوستانی که این مدّت این زحمات را بر 
دوش گرفته اند - هم امین می دانم، هم غیور می دانم، هم شجاع می دانم، هم متدین 
می دانم؛ این را همه بدانند. اکثر حضاری که اینجا تشریف دارید، از محتوای مذاکرات 
خبر ندارید؛ اگر شما هم از محتوای مذاکرات و جزئیات مذاکرات و آنچه در مجالس 
می گذرد مطلع بودید، به بخشی از آنچه بنده گفتم، حتماً اذعان می کردید. من البته 
علاوه ی بر اینها، بعضی از این دوستان را از نزدیک می شناسم، بعضی را از دور با 
سوابقشان می شناسم؛ اینها مردمانی هستند متدین و امین؛ اینها امینند؛ قصدشان 
این است که کار کشور را پیش ببرند، گره را باز کنند و دارند تلاش می کنند برای 
این کار. انصافاً غیرت ملی هم دارند، شجاعت هم دارند، در مقابل یک تعداد کثیری از 
کسانی قرار می گیرند - که حالا نمی خواهم تعبیر متناسب واقعی را بکنم، چون گاهی 
تعبیرهایی هست که واقعاً شایسته ی آن تعبیرند امّا خب، مناسب نیست که ما به 
زبان بیاوریم - و انصافاً در مقابل آنها با شجاعت کامل، با دقت کامل مواضع خودشان 
را بیان می کنند، دنبال می کنند و تعقیب می کنند.« )دیدار مسئولان نظام با رهبر 

انقلاب - ۲/۴/۹۴(
* خستگی ناپذیر

»خرسندی خود را از اینکه مقاومت ملت بزرگ ایران در برابر تحریم های ظالمانه 
و تلاش دانشمندان هسته ئی در پیشبرد این صنعت مهم و کوشش خستگی ناپذیر 
مذاکره کنندگان، سرانجام طرف های مقابل را که برخی از آنان به دشمنی با ملت 
ایران شهره اند، وادار به عقب نشینی و رفع بخشی از آن تحریم های زورگویانه کرد، ابراز 

می دارم.« )پاسخ به نامه رئیس جمهوری - ۲۹/۱۰/۹۴(
* مدافع اهداف

»آقای دکتر ظریف و همکارانشان آزمون خوبی از سر گذراندند. احساس قدرت 
و نشستن در مقابل ۶ قدرت جهانی، دفاع از اهداف و تثبیت حضور و وجود خود به 
طرف های مقابل، از جمله نقاط قوت مذاکره کنندگان کشورمان در مذاکرات هسته ای 
بود. تدین، مهم ترین نقطه ی قوت آقای ظریف  است و بنده مکرر برای شما عزیزان دعا 
می کنم.« )دیدار وزیر امور خارجه، سفیران و مسئولان نمایندگی های ایران در خارج از 

کشور با رهبر انقلاب - ۱۰/۸/۹۴(
* باوجدان و صاحب احساس مسئولیت

»وزیر محترم خارجه ی ما، آقای دکتر ظریف، یک نامه ی گویایی به مسئول اروپایی 
می نویسند - البته این بارِ چندم است - و موارد نقض روح برجام و جسم برجام ]را 
مطرح می کند[. گاهی می گفتند روح برجام نقض شده، ایشان می گوید که فقط روح 
برجام نیست، ]بلکه[ یک جاهایی هم خود برجام - یعنی جسم برجام - هم نقض شده 
به¬ وسیله ی آمریکایی ها؛ ایشان فهرست کردند فرستادند برای آنها. یعنی این ]شخص[ 
دیگر کسی نیست که بگویند مخالفین این مذاکرات هستند که این حرف را می زنند؛ 
نه، خود وزیر محترم خارجه، چون انسان متدینی است، انسان باوجدانی است و انسان 
صاحب احساس مسئولیت است، خود ایشان هم این اعتراض را دارد می کند.« )دیدار 

مسئولان نظام با رهبر انقلاب - ۲۲/۳/۹۶(
* دوست عزیز

»... آقای ظریف - دوست عزیز ما - هم اینجا تشریف دارند«. )دیدار اعضای هیات 
دولت با رهبر انقلاب - ۷/۶/۹۷(

در پی ادعای شکایت دادستان و اهوازی ها از آذری جهرمی؛ 

وزیر جوان
 در توفان سلسله حواشی مخالفان 

وزیر ارتباطات دولت دوازدهم در حالی با چالش شکایت و تهدید به انفصال از 
خدمت دولتی دست و پنجه نرم می کند که طی یک سال گذشته، دو حاشیه بزرگ 
استعفای دروغین، عدم همکاری با اپلیکیشن های داخلی و نگهداری از سرور های 
نسخه های ایرانی تلگرام را از سرگذرانده است. باز هم حاشیه تازه ای برای وزیر جوان 
دولت دوازدهم. این بار ماجرا کمی بیش از گذشته جدی شده و از فضاسازی رسانه ای 
فراتر رفته است. یک شنبه شب، جواد جاویدنیا، معاون امور فضای مجازی دادستان 
کشور از شکایت دادستانی و دو هزار نفر از مردم اهواز علیه محمدجواد آذری جهرمی، 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، خبر و احتمال داد این شکایت منجر به حکم انفصال 

از خدمات دولتی شود. 

* فیلترینگ و استعفایی که پوچ بود
البته این شکایت، سومین بخش از سلسله حواشی است که وزیر جوان طی یک 
سال و نیم دوره وزارتش تجربه کرده است. مهم ترین چالش او به حوادث دی ماه 
گذشته و زمزمه های مخالفان جریان آزاد اطلاعات برای فیلتر تلگرام بود. البته 
فیلترینگ شبکه های اجتماعی غیر ایرانی از ماه های نخست وزارت دامن گیرش شده 
بود. بعد از حوادث دی ماه سال گذشته و فیلتر موقت تلگرام، آذری جهرمی اولین 
مقامی بود که لب به سخن گشود و گفت: »این تصمیم در شورای امنیت کشور گرفته 
شده و موقتی  است. مرجعی که تصمیم گرفته، اعلام رفع نیز خواهد کرد.« هرچند 
تلگرام مدتی بعد از آن با دستور رئیس جمهوری رفع فیلتر شد، اما اظهارات وزیر جوان 
کابینه طی این مدت و حتی توییت انتقادی اش به پاول دورف، مدیرعامل تلگرام برای 
مسدود نکردن یکی از کانال های ضدانقلاب، گواهی بر این بود که بنای محدود کردن 

شبکه های اجتماعی را ندارد.
ماجرا به اینجا ختم نشد و اردیبهشت ماه امسال، دوباره تلگرام و مقاومت آذری 
جهرمی برای دفاع از حق مردم دردسرساز شد. تا آنجا که یک روز صبح رسانه های 
مختلف اعلام کردند وزیر جوان کابینه برای تقدیم استعفای خود به پاستور رفته 
است. آذری جهرمی ماند و خبر استعفا هم تکذیب شد، اما او تأکید کرد که فیلتر 
مؤثر نیست. با این حال، گروهی از کاربران تلگرامی و خبرنگاران همچنان او را مقصر 
می دانستند تا مدتی بعد از فیلتر تلگرام و مختل شدن سرعت اینترنت کشور به او 

حمله می کردند.

* حمله رئیس پدافند غیرعامل به وزیر جوان 
همین موضع گیری ها کافی بود تا موافقان فیلترینگ، آتش توپخانه را علیه 
و حاشیه سازی  بزرگ  دومین چالش  این گونه  و  کنند  روشن  آذری جهرمی 

علیه او آغاز شد.
مدیرعامل اپلیکیشن سروش که مدعی جایگزینی تلگرام در ایران است، وزیر 
روحانی را متهم به عدم همکاری با پیام رسان های داخلی و تخصیص سرورها به تلگرام 
کرد. مردادماه سال جاری، چهره هایی چون سردار محمدحسین جلالی، رئیس پدافند 
غیرعامل نیز اعلام کردند سرورهای هاتگرام و طلاگرام که نسخه های داخلی تلگرام 
است، در طبقه نهم ساختمان اصلی شرکت ارتباطات زیرساخت قرار دارد. پاسخ وزیر 
ارتباطات اما همچنان شفاف سازی بود. او یک گام به جلو برداشت و برای اثبات پاسخ 
خود از رسانه ها کمک گرفت. او اهالی رسانه را به طبقه نهم وزارتخانه اش فراخواند تا با 

دوربین های خود بین او و مخالفان قضاوت کنند.

* دفاع روحانی از وزیر جوانش
حالا رئیس جمهوری در واکنش به سومین حاشیه سازی علیه آذری جهرمی 
می گوید: »قوه قضاییه می گوید از وزیر جوان دولت شکایت می کند، در حالی که وزیر 
کار خودش را با قدرت انجام می دهد. او به نفع مردم کار می کند و به دستورات بی ربط 
اعتنا ندارد. یک نفر در قوه قضاییه می گوید از او شکایت می کند، خب شکایت کنید.« 
حتی در دفاع از وزیر جوانش تأکید می کند:» سن که بالا می رود احتیاط و توجه به 
دستگاه های نظارتی و دادگاه به ذهن می آید، اما وقتی که جوان هستی اصلًا دادگاه را 
قبول نداری و می روی کار خود را انجام می دهی؛ وزیر جوان ما هم کار خودش را با 
قدرت انجام می دهد. این وزیر می شود نه این که کسی که حساب می کند که پس از 

پایان دولت به کجا می رود.«
به این ترتیب، به نظر می رسد این پایان قصه های جنجالی وزیر جوان دولت دوازدهم 

نباشد. هرچند پایان تهدید او به »انفصال از خدمت« همچنان مشخص نشده است.

نکتـه

دریــچه

مردم  به  را  واقعیات  اینکه  به  اشاره  با  جمهور  رییس 
نمی گویندگفت : تا مشکلی پیش می آید می گویند مدیریت 
دولت. آیا مدیریت دولت مشکل ایجاد کرده است؟ چرا امروز فردا 
می کنید؟ تصمیم گیر در کشور یا دولت است یا مجلس یا رهبری، 
رهبری چندین بار به من گفته اند با این لوایح چهارگانه مخالفتی 
ندارند. دولت هم که لایحه را داده، مجلس آن را تصویب کرده 

است. پس چه کسی مخالف است؟ می خواهید چه کار کنید؟
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی پیش از ظهر دیروز 
در جمع مدیران بانک مرکزی در پنجاه و هشتمین مجمع 
عمومی این بانک سخن می گفت،  با اشاره به این که گزارشی که 
امروز به من داده شد، امیدوار کننده بود، اظهار کرد: آمریکا تمام 
توان خود را در تحریم سیستم بانکی ما گذاشته است. امروز خط 
مقدم ما در برابر آمریکا وزارت امور خارجه، بانک مرکزی و وزارت 
نفت است. سایر وزرای اقتصادی هم در خط دوم قرار دارند. اما 

خط اول مربوط به این سه نفر می شود.
وی افزود: از وزیر امور خارجه، وزیر نفت و رییس بانک مرکزی 
به خاطر ایستادگی و توانمندی شان تشکر می کنم.ظریف ، همتی 
و زنگنه نیروهایی بودند که در خط مقدم ایستاده اند. عمدتا 

فشارها هم بر این سه بخش است.
سختی ها  تحمل  وجود  با  که  این  به  اشاره  با  روحانی 
موفقیت های بسیار خوبی هم داشته ایم، خاطر نشان کرد: هم 
سختی ها و هم موفقیت ها را باید در کنار هم قرار دهیم. ما هم 
سختی داریم و مردم هم توقعات درستی از ما دارند، اما پیشرفت 
هایی هم داشته ایم و باید مردم در جریان این پیشرفت ها قرار 
امور خارجه کاری می کند، نماینده مردم  اگر وزارت  بگیرند. 
است. دولت در کل منتخب مردم است. همه تلاش ها در واقع 
تلاش ملت ایران است،  ولی هر کسی در حد مسئولیت خود بار 

سنگینی را بر دوش دارد.
روحانی با اشاره به توفیق دولت در حوزه واردات و صادرات 
گفت: بر اساس آمار واردات و صادرات تراز ما مثبتِ یک و نیم 
است. در کالاهای اساسی وارداتمان بیش تر شده است. در برخی 

موارد هم کمتر شده است.
وی با بیان اینکه "جزء مباحث امروز موفقیت های حقوقی و 
بانکی ما در برابر آمریکا بوده است" تصریح کرد: درست است که 
آمریکا بر ما فشار آورده اما سه بار در دادگاه بین المللی موفق شدیم 
آمریکا را شکست دهیم؛ یک بار برای اینکه دادگاه صلاحیت 
خودش را در زمینه خروج آمریکا از برجام، تأیید کند، بود که 
صلاحیتش تأیید شد. این موفقیت اولمان بود. بعد خواستیم قرار 
موقت صادر کند، علا رغم تلاش آنها موفق شدیم و این قرار موقت 

به نفع ما صادر شد.
رئیس جمهور ادامه داد: سومی اش صلاحیت دادگاه در مورد 
در حدود دو میلیاردی بود که برای مردم ایران بود. این را هم 
دادگاه تأیید کرد که برای بررسی اش صلاحیت دارد. دو بار هم در 

همین ماه های اخیر در دادگاه های اروپایی موفق شدیم.
وی تاکید کرد: ما در صحنه سیاسی و صحنه بین المللی موفق 
هستیم. ما در منطقه کار بزرگی انجام دادیم. این کار بزرگ بر 
دوش همه نیروهای مخلص بوده است. بخشی از این بار را سپاه بر 
دوش داشته است. بخشی از این بار بر دوش وزارت خارجه بوده و 

بخشی از این بار را اقتصاد کشور بر دوش داشته است.

* سفر بشار اسد برای تشکر بود 
روحانی خاطرنشان کرد: روز دوشنبه رئیس جمهور سوریه، 
آقای بشار اسد از دمشق پرواز می کند و به دیدار مقام معظم 
رهبری می رود و ما هم با هم دیدار داشتیم. او گفت برای تشکر 
از ملت و رهبر ایران آمده است. اتفاقاً در بحث هایش از وزارت 
خارجه تشکر کرد؛ این کارها را همه ما با هم در منطقه انجام 

می دهیم.
رییس جمهور با اشاره به آمار ارائه شده در این جلسه از سوی 
مدیران بانک مرکزی، اظهار کرد: بر اساس آماری که اعلام شد 
دیدیم که رشد نقدینگی تا ابتدای دولت یازدهم به طور متوسط 
۲۷ درصد بود، اما از ابتدای دولت یازدهم تا امروز این رقم به 

۲۳ درصد رسیده است. ما توانسته ایم نقدینگی را کنترل کنیم.

* افزایش پایه پولی به خاطر بدهی بانک ها به بانک 
مرکزی است 

وی با تاکید بر این که دولت در پایه پولی حرف های بسیار 
مهمی برای گفتن دارد، خاطرنشان کرد: پیش از دولت یازدهم 
بخش بزرگی از پایه پولی بر مبنای استقراض دولت و طلب بانک 
مرکزی از دولت بود، اما امروز اگر پایه پولی افزایش می یابد به 
دلیل بدهکاری بانکها به بانک مرکزی است نه دولت؛ امروز بانک 
ها باید تلاش کنند که از این پایه پولی استفاده نکنند؛ چرا که 
وقتی به بانک مرکزی فشار وارد می شود به کل اقتصاد این فشار 

وارد می شود.
روحانی با اشاره به این که روند مطالبه بانک ها از بانک مرکزی 
در ماه های اخیر کاهشی بوده است، تصریح کرد: بر اساس آمار 
وضع بانک های دولتی از این نظر بهتر از بانک های خصوصی و 
بانک های اصل "۴۴" است. با این حال بانکها باید یاری کنند تا 

اضافه برداشت شان از بانک مرکزی را کنترل نمایند.

* مساله موسسات اعتباری بلایی بود که حل کردیم 
رییس جمهور در بخش دیگری از صحبت های خود  رسیدگی 
به حل و فصل مشکلات ایجاد شده در پی فعالیت موسسات 
اعتباری غیر مجاز را یکی از دیگر از موفقیت های بانک مرکزی 
عنوان کرد که با کمک دولت و قوای دیگر انجام شده است و 
در این باره گفت : در زمانی که آقای سیف به عنوان رییس بانک 
مرکزی وقت به مصاف آمد، مشاهده کردیم که چه فشارهایی 
روی او وجود داشت؛ همه بر او فشار وارد می کردند، اما کار بزرگی 

انجام شد و این کار بزرگ هنوز هم ادامه  دارد.
وی ادامه  داد: اگر چه در این موضوع بار سنگینی بر دوش 
دولت قرار گرفته است و این موسسات غیر مجاز مقداری پایه 
پولی بانک مرکزی را بالا بردند، اما این موضوع هیچ ارتباطی به 

دولت ما نداشت.

* چند بانک متعلق به نیروهای مسلح ادغام می شوند
رییس جمهور با اشاره به این که در جلسه شورای عالی 
هماهنگی سران سه قوه نیازهای بانک مرکزی در زمانی کوتاه 
حل و فصل می شود ، خاطر نشان کرد: در زمینه  حل و فصل 
نیازهای بانک مرکزی مصوبات خوبی در شورای عالی هماهنگی 
سران سه قوه داشته ایم. آن چه که مهم است این است که بانک 

مرکزی نظارت خود بر کلیه بانکها را افزایش دهند.
روحانی با اشاره به اقدامات صورت گرفته شده از سوی دولت 
در زمینه اصلاح ساختار بانک ها، اضافه کرد: در حین اعمال 
فشارهای اقتصادی دشمن بر دولت، اصلاح بانک ها همزمان با 
روندی سریع تر از قبل ادامه  دارد و این کار برای اقتصاد امروز و 

آینده کشور و همچنین سالم سازی بانکها بسیار اهمیت دارد و 
ان شاء الله به زودی چند بانک متعلق به نیروهای مسلح در هم 
ادغام خواهند شد و این اقدام به اصلاح روند اصلاحات کلی در 

زمینه بانکها کمک خواهد کرد.

* دور دولت دیوار نکشید
روحانی با تاکید بر این که دولت و بانک مرکزی بار سنگینی بر 
عهده دارند، گفت : اگر عده ای بخواهند دور  کشور را دیوار بکشند، 
کار دولت را سخت می کند؛ ما از همه با هر ایده ، خط و جناحی 
که هستند خواهش می کنیم دور دولت را دیوار نکشید، چرا که 
این به نفع مردم نیست؛ بگذارید دولت کار خود را انجام دهد. یک 
دفعه هیاتی با ماشین پر سرعتی با عجله به سمت مرز می روند 
به مرز که می رسند تماس می گیرند و می گویند که این جا دیوار 
کشیده اند؛ مگر می شود ما در تهران تصمیمی بگیریم و کسی 
که باید آن را اجرایی کند، لب مرز با دیوار مواجه شود؟ نمی شود.

رییس جمهور تصریح کرد: این دیوار باید برداشته شود؛ برخی 
جاها دیوار نیست و تاکنون نیز نتوانسته اند دیوار بسازند،  ولی 

جاهایی که دیوار است باید برداشته شود.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه در این شرایط بانک ها چگونه 
می توانند راحت تر کار کنند، گفت: اگر شما بانک ها بتوانید رابطه 
راحت تری با دنیا داشته باشید آیا مسائل اقتصادی راحت تر شکل 

نمی گیرد. شما باید در این باره صحبت کنید.
وی ادامه داد: چرا ما در مجامع پولی و مالی دنیا شرکت 
می کنیم؟ چون می خواهیم تحولات پولی و سیستمی را دیده و 
با بانک های دنیا ارتباط مالی برقرار کنیم تا بتوانیم نفت فروخته 
و واردات داشته باشیم. با چمدان که نمی توانیم تجارت کنیم. 
نمی شود میلیون تن نهاده های دامی را با پول چمدانی جابجا کرد. 
بانک ها باید فعال شوند. اگر رابطه ما با گروه اقدام مالی قطع شود، 
فعالیت بانکی ما در سطح دنیا با مشکل مواجه می شود. اگر یک  

بانکی در حرف من تردید دارد حتماً مصاحبه کند و بگوید.

* نمی شود کشور را دست 20-10 نفر داد! 
رئیس جمهور ادامه داد: درست نیست که گفته می شود اگر 
لوایح باقیمانده تصویب شود هم هیچ تأثیری ندارد. ذره ای برای 
دنیا عقل و تدبیر قائل شویم. تمام کشورهای دنیا در گروه مالی 
شرکت کرده اند. یعنی هیچ کدامشان عقل و تدبیر ندارند. دولت 
و مجلس و شورای نگهبان ایران تدبیر نداشته است. نمی شود 
کشور را دست ۱۰، ۲۰ نفر داد و گفت که هر تصمیمی گرفتند 
ما تابع آنیم. نخیر، ملت ایران صاحب این کشور است. حتماً ملت، 
بانک مرکزی و بانک های ما حرف می زنند.روحانی همچنین بیان 
کرد: در دو سه هفته گذشته در نقل و انتقال مشکلی پیش آمد 
و مشکل گوشت ایجاد شد. ۹۰ درصد گوشت ما از داخل تأمین 

می شود، اما همان ۱۰ درصد وقتی نمی آید در بازار تأثیر می گذارد. 
گوشت به گمرک رسیده بود اما سیستم بانکی نمی تواند مشکل 
را حل کرده و آن را ترخیص کند. می گویند دولت چه بی انصاف 
است. در حالیکه یک شرکت خصوصی گوشت را وارد کرده بود و 

مشکل مالی اش باید حل می شد.

* همه حرف حق را به گوش مردم برسانند 
روحانی با اشاره به اینکه واقعیات را به مردم نمی گویند ادامه 
داد: تا مشکلی پیش می آید می گویند مدیریت دولت. آیا مدیریت 
دولت مشکل ایجاد کرده است؟ چرا امروز فردا می کنید؟ تصمیم 
گیر در کشور یا دولت است یا مجلس یا رهبری، رهبری چندین 
بار به من گفته اند با این لوایح چهارگانه مخالفتی ندارند. دولت هم 
که لایحه را داده، مجلس آن را تصویب کرده است. پس چه کسی 

مخالف است؟ می خواهید چه کار کنید؟
روحانی در ادامه گفت: همین قدر که من حرف می زنم، اگر 
شماها به این حرف ها معتقد هستید باید حرف بزنید و مصاحبه 
کنید. یک تحریم را آمریکا درست کرده و یک تحریم را سلیقه 
ما درست کرده است؛ این نمی شود، به نفع کشور و مردم نیست.

وی ادامه داد: اگر در داخل، خودمان خودمان را تحریم نکنیم، 
احترام خودمان را نگه داریم و بدانیم صاحب کشور مردم هستند 
از این وضعیت عبور می کنیم . تقاضای من این است که همه 

حرف حق را به گوش مردم برسانند.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود تلاش بانک 
مرکزی در حوزه تولید و اشتغال را مورد تأکید قرار داد و گفت: 
بدون تردید اگر فعالیت و مشارکت بانک ها وجود نداشته باشد، 
تولید و اشتغال با مشکل مواجه خواهد بود. لذا در این زمینه 
اقدامات و تصمیمات خوبی در راستای تأمین اعتبار و حمایت 
از مؤسسات اقتصادی انجام شده است و این روند باید با نظارت 

دقیق ادامه یابد.
دکتر روحانی با اشاره به لزوم افزایش اشتغال، گفت: بخش 
تولید، صنعت، کشاورزی، خدمات و مسکن زمینه فراوانی برای 
اشتغال زایی دارند، لذا دولت در همه این زمینه ها بویژه مسکن 
مصمم است، تحولی بوجود بیاورد تا ضمن تأمین مسکن مناسب 

برای مردم، شاهد اشتغال نیز باشیم.
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: بانک مرکزی و سایر بانک ها 
باید برای سال آینده تلاش مضاعفی در زمینه افزایش اشتغال، 
رونق تولید و صادرات داشته باشند و معتقدیم رقم ۴۰ میلیارد 
صادرات غیرنفتی با توجه به ظرفیت های موجود در کشورمان 
اندک است و لازم است ساز و کارهای صادرات را بیابیم و با 
تسهیل روند صادرات، رقم آن را افزایش دهیم.دکتر روحانی گفت: 
دولت از فعالیت بانک مرکزی و بخش اقتصادی کشور در شرایط 

مشکلاتی که با آن مواجه هستیم، راضی است.

* هیچ بانکی نباید از نظارت بانک مرکزی مستثنی 
باشد 

رئیس جمهور وظیفه اصلی بانک مرکزی را مهار تورم و ایجاد 
شرایط مناسب برای رشد اقتصادی دانست و گفت: شاخص ها و 
روند اقتصادی کشور در ۴ سال گذشته بهتر شده است و افتخار 
دولت یازدهم و دوازدهم این است که سال ۹5 و ۹۶، تورم بعد از 
۲۶ سال تک رقمی شد و امسال نیز با توجه به مشکلات بوجود 
آمده تورم به حدود ۲۳ درصد رسیده است، لذا امسال امتیاز 
تک رقمی را از دست داده ایم، اما سال آینده، سال مهار تورم و 
کاهش آن است و با آنچه در چند ماه گذشته اتفاق افتاده، این کار 
امکان پذیر است.دکتر روحانی گفت: وظیفه بانک مرکزی افزایش 
نظارت بر بانک ها است و هیچ بانکی نباید از نظارت بانک مرکزی 
مستثنی باشد.رئیس جمهور خاطر نشان کرد: رشد اقتصادی در ۲ 
سال گذشته خوب بوده است و باید برای سال آینده نیز در زمینه 

رشد اقتصادی گام های بلندی برداریم.
دکتر روحانی همچنین ایجاد تعادل قیمت ارز در بازار را حائز 
اهمیت توصیف کرد و گفت: همه باید در این راه به بانک مرکزی 
کمک کنند تا نرخ ارز به قیمت منطقی، متعادل و قابل قبول 

برسد.

رئیس جمهور در جمع مدیران بانکی کشور :

رهبری چندین بار به من گفته اند با لوایح چهارگانه مخالفتی ندارند

انتشـار خبر اسـتعفای محمد جواد ظریف از نیمه شـب دوشـنبه در کانون تحلیلها 
و اظهارنظرهای کارشناسـان شـخصیت های سیاسـی و نمایندگان مجلس قرار گرفته 
اسـت؛برآیند ایـن اظهـار نظرهـا در فضای مجاری و رسـمی این اسـت کـه رفتن ظریف 
از وزارت امور خارجه به صلاح نیسـت و او باید بماند. انتشـار خبر اسـتعفای محمد جواد 
ظریف در صفحه اینسـتاگرام وی در همان نیمه شـب دوشنبه  به سرعت تبدیل به تیتر 
یک رسانه های داخلی و بین المللی شد و در کانون تحلیل ها و اظهارنظرهای نمایندگان 
مجلس، کارشناسـان و شـخصیت های سیاسـی قرار گرفت.پیرو استعفاي دکتر محمد 
جواد ظریف وزیر امور خارجه ایران در گفت وگویی دلیل این اسـتعفا گفتک»اسـتعفاي 
مـن صرفـا بـه منظور دفـاع از شـان و جایـگاه وزارت امور خارجـه در روابـط خارجي بوده 
اسـت کـه آن را در کنـار سـایر توانمندي ها بـراي امنیت ملي ایران حیاتي مـي دانم. من 
ناراحتـي و دلخـوري شـخصي نـدارم و نیـازي به دلجویـي نـدارم. به عنـوان وزیر خارجه 
وظیفـه داشـتم بخاطر منافع ملـي و اقتدار کشـور در برابر رعایت نشـدن جایـگاه وزارت 
خارجه واکنش نشـان دهم. بقیه گمانه زني ها صرفا زاییده تخیلات افراد اسـت.«هر چند 
تاکنون خبری مبنی بر پذیرش این استعفا از سوی رییس جمهوری منتشر نشده است 
و حتی حسـین جابری انصاری دسـتیار ارشـد وزیر امور خارجه که در صفحه اینستاگرام 
خـود در پاسـخ به یکـی از کاربران که از او پرسـیده بود »آیا رئیس جمهوری با اسـتعفای 
ظریف موافقت خواهد کرد؟«، نوشـت:»خیر«.فارغ از علل و انگیزه های اسـتعفای رییس 
دستگاه دیپلماسی، قاطبه نمایندگان مجلس خواهان باقی ماندن دکتر ظریف در سکان 
هدایت دستگاه دیپلماسی هستند و دیدگاههای خود را هم در صفحات اجتماعی و هم 
در راهرو مجلس بیان کردند.به طوری که طبق گفته علی نجفی خوشـرودی سـخنگوی 
کمیسیون امنیت ملی مجلس، ۱۶۰ نماینده در نامه ای به رییس جمهور خواستار باقی 
ماندن ظریف در وزارت امور خارجه شـدند. با وجود اینکه هنوز بزرگان اصولگرا واکنشـی 
نسـبت به این اسـتعفا نشـان نداده اند، برخی از چهره های تندرو این جریان سیاسـی از 
این اتفاق اسـتقبال کردند. بعضی از آنها هم اعتقاد دارند ظریف باید پاسـخگوی عملکرد 
خـود در شـش سـال اخیر باشد.شـخصیت هـا و فعالان سیاسـی احزاب اصـلاح طلب و 
اعتدال گرا از این اتفاق ابراز ناخرسـندی کرده و خواسـتار باقی ماندن محمد جواد ظریف 

در وزارت امور خارجه شـدند. 
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس :
برخی ناهماهنگی ها تاثیر منفی در پیگیری امور می گذارد 

در همیـن خصـوص » نجفـی خوشـرودی « در گفـت و گـو بـا خبرنـگاران در ایـن 
خصـوص گفـت: عصر روز دوشـنبه با آقای ظریـف دیدار و گفت وگوی مفصلی داشـتم، 
برخـی ناهماهنگی ها تاثیر منفی در پیگیـری امور می گذارد، همچنان که خود ایشـان 
هـم واکنـش کوتاهـی داشـت و از این ناهماهنگی ها ناراحت و نگران اسـت. سـخنگوی 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در عین حال گفت: با توجه به حمایت 
های رهبری از فعالیت های ایشان، شخصا امیدوار و علاقمند هستم که استعفای ظریف 
مـورد پذیرش قـرار نگیرد و وی همچنان بتواند در این مسـوولیت فعالیت کند.»علیرضا 
رحیمی« عضو هیات رییسـه مجلس در جلسـه علنی روزسه شنبه در اخطاری با استناد 
به اصل سـوم و ۱۳5 قانون اساسـی اظهارداشـت: مخالفان از اسـتعفای ظریف ذوق مرگ 
نشـوند، هنوز استعفای ایشان پذیرفته نشده اسـت و آقای روحانی شهامت داشته باشد و 

ظرف ۲۴ سـاعت این اسـتعفا را با کمال قاطعیت رد کند.
فرج الله رجبی :

ظریف برند سیاست خارجی ما است
»فـرج اللـه رجبی« طـی تذکـری در واکنش به اسـتعفای وزیر امـور خارجه گفت: 
تمام شـبکه های بین المللی نسـبت به اسـتعفای ظریف واکنش نشـان دادند اما این 
طور تلقی شـد که مجلس شـورای اسـلامی به این مسـاله بی تفاوت اسـت.وی خطاب 
بـه رییـس جمهـوری تاکید کـرد: ظریـف برند سیاسـت خارجی ما اسـت، توقـع این 
اسـت کـه از او بـه عنـوان یـک چهـره زحمت کـش، ملـی و قهرمان حمایـت کنند و 
اکثریـت نماینـدگان مجلس پای این مسـاله خواهند ماند و حتمـا بی تفاوت نخواهیم 
بود.نماینـده مردم شـیراز در مجلس اظهار داشـت: مـردم بدانند که اکثریت نمایندگان 
مجلس نسـبت به این مساله حتما واکنش نشـان خواهند داد و رییس جمهوری بداند 
که توقع ما این اسـت که باید قدر زحمات این چهره ارزشـمند خدمتگزار دیپلماسـی 
را که رهبر معظم انقلاب از وی تقدیر کردند، بداند.»محسـن هاشـمی« رییس شـورای 
شـهر تهران هم در نطق پیش از دسـتور جلسـه دیروز شـورای شهر گفت: آقای ظریف 

از وزرای موفـق دولـت هسـتند و امیـدوارم که ایشـان با تلاش آقای روحانـی و دولت به 
کارشـان ادامه دهندوی در صفحه توئیتر خود هم نوشـت: انتشـارخبر اسـتعفای دکتر 
ظریـف ،وزیر توانمند خارجه،موجب نگرانی افکارعمومی شـد.او که طی۳دهه گذشـته 
یکـی ازموفـق تریـن دیپلماتهای نظام محسـوب می شـود،مورد اعتماد ویـژه آیت الله 
هاشـمی بـود و رهبرمعظم انقلاب نیزبارها ازایشـان تقدیـر کردند.امیـدوارم با حمایت 

رییس جمهور وسـایر مسـئولان،به خدمـت ادامه دهند.
امیر محبیان: 

استعفای  ظریف ربطی به اف ای تی اف و امثالهم ندارد
»عبـاس عبـدی« تحلیلگر سیاسـی از اسـتعفای ظریف اسـتقبال کـرد و در کانال 
تلگرامـی خود نوشـت:اگر اسـتعفای ظریف قطعـی باشـد کار خوبی کـرده، احتمالا با 
هماهنگی قبلی اسـت.»امیر محبیان« تحلیلگر سیاسـی اصولگرا هم در صفحه توئیتر 
خود نوشـت: »دلیل اسـتعفای دکتر ظریف را می دانم. با ایشـان صحبت کردم ربطی 
بـه اف ای تـی اف و امثالهـم نـدارد. مجاز نیسـتم بگویم ولی روحانی بی نقش نیسـت. 

روحانـی بـا بـی توجهی به پـای خود شـلیک کرد.«
علی شکوری راد :

بازگشت به کار پس از اعلام کناره گیری پایان کار ظریف است
»علـی شـکوری راد«، دبیـرکل حزب اتحـاد ملت ایـران، در حسـاب توییتری خود 
 ظریـف یـک دیپلمـات تمـام عیار عنـوان کـرد کـه ظرایف سیاسـت را می شناسـد و 
پیامدهـای هـر اقدامی را می داند.به گفته دبیـر کل حزب اتحاد ملت ایـران »او)ظریف( 
بخوبـی می دانسـته اسـت یا نباید  اسـتعفا بدهد یـا اگر اسـتعفا داد ناگزیـر باید پایش 
بایسـتد چرا که می فهمد اسـتعفا  پایان کار ظریف نیست. بازگشـت به کار پس از اعلام 
کناره گیری پایان کار ظریف اسـت«.»الهام فخاری « عضو شـورای شهر هم گفت: یکی 
از دلایـل رای مـردم در سـال ۹۶ امیـد بـه همکاری کسـانی مانند محمدجـواد ظریف 
بـا دولـت بـود. آقای رییس جمهـور! باید به مـردم درباره  آن چـه دکتر ظریـف را به این 
تصمیم رسـانده، توضیح دهید.»حجت نظری« دیگر عضو شـورای شـهر تهران در این 
خصـوص گفت:اگـر خبر اسـتعفای دکتـر ظریف تایید شـود، فـارغ از نحوه اسـتعفا، او 
را تحسـین می کنم که شـهامت داشـت وقتـی نمی تواند کارهـای مدنظـرش را انجام 
دهـد و دیگـر بازیگـران، خلاف آنچه لازم اسـت می گویند و عمل می کنند، از سـمتش 
کناره می گیرد و عطای پسـت را به لقایش می بخشـد! کاش همه ما شـهامت داشـته 
باشیم.»نادر انتصار« استاد دانشگاه آلابامای جنوبی هم در توئیتر خود نوشت: ظریف با 
استعفای اینستاگرامی مستقیما تصمیمش را به مردم اطلاع داد. این استعفا در دستگاه 

دیپلماسـی ایران و برجـام خلاء جدی ایجـاد می  کند.
آذر منصوری :

ظریف نشان داده، هیچ دغدغه ای جز منافع ملی ایران ندارد
»آذر منصوری« فعال سیاسی اصلاح طلب و عضو حزب اتحاد ملت اظهارداشت:برای 
منافـع ملـی یـک جاهایی باید با صدای بلند ایسـتاد و بدون لکنت از مردم و  کشـور دفاع 
کـرد، یـک جاهایـی بایـد با اقتـدارو صبر مذاکـره کرد حتـی اگر۲۲ماه طول بکشـد.بک 
جاهایی هم باید استعفا داد.وی تصریح کرد:ظریف نشان داده، هیچ دغدغه ای جز منافع 
ملـی ایـران ندارد.امـا قدر زر، زرگر شناسـد قدر گوهر، گوهری.»عماد الدیـن باقی« هم در 
واکنش به اسـتعفای وزیر امور خارجه گفت:پیام اسـتعفای ظریف روشـن اسـت:مردم در 
انتخابـات باشـنیدن همه دیدگاه ها به برنامـه و دیدگاهی رأی می دهند تا کشـور نجات 
یابـد امـا بخش مـوازی کار وغیرانتخابی حکومت کـه قوای قهریـه را دراختیـار دارد آرای 
مـردم را بـه سـود خود مصادره وهمان سیاسـت هایی را به کشـور تحمیـل می کند که 
اکثریـت ،مـردود اعلام کرده اند.»محمد مهاجری« فعال سیاسـی اصولگـرا هم در توئیتر 
خـود نوشـت:ظریف همـه تـوان و حیثیتـش را گذاشـت و کمترین توقـع آن بـود که با 
برخورد غیرحرفه ای،او و اعتبارجهانی اش را مخدوش نکنند.مخالفت با استعفا و دلجویی 
روحانـی از ظریف،روش حرفه ای اسـت برای جبـران رفتار غیرحرفه ای. حتی اگر ظریف 
برنگردد.»سید فرید موسوی« نماینده مردم تهران و عضو فراکسیون امید مجلس شورای 
اسـلامی خطـاب به رییـس جمهور نوشـت: آقای رییـس جمهور! وقـت تصمیم گیری 

دربـاره اسـتعفای ظریف بـه ته مانده امیدها بـه وجود تدبیـر در دولتتان هم فکر کنید.
محمد رضا تابش :

به برخی موازی کاری ها در عرصه دیپلماسی خاتمه داده شود
»محمـد رضـا تابش« نایب رییس فراکسـیون امید با ابراز امیدواری نسـبت به ادامه 

همـکاری محمدجـواد ظریف با دولـت گفت: ضروری اسـت به برخی مـوازی کاری ها 
در عرصـه دیپلماسـی خاتمـه داده شـود نظـام و دولـت نباید این شـخصیت ارزنـده را 
از بـه سـادگی از دسـت بدهنـد انتظارداریم رییس جمهو این اسـتعفا را نپذیرد.»سـید 
حسین نقوی حسینی«نماینده اصولگرای ورامین در مجلس در توئیتر خود نوشت: اگر 
دیپلماسـی شـش سـاله روحانی و ظریف یعنی مذاکره با آمریکا و اروپا به نفع کشـور و 
منافـع ملـی بـوده و موجب عزت ملی شـده که باید ظریف بـا قدرت به کار خـود ادامه 
دهد.اسـتعفا و فرار از زیر بار مسـئولیت که در دولت روحانی رواج یافته درسـت نیسـت 
و ظریـف بایـد بماند اگر مسـیر غلطی بـوده و موجب خسـارت به سیاسـت خارجی و 
منافع و عزت ملی شـده باید با شـجاعت به اشـتباه خود اعتراف و مسـیر خود را تغییر 
دهـد نـه اینکه فرار کند و اسـتعفا دهد.»حشـمت اللله فلاحت پیشـه« از ناکامی خود 
در تمـاس بـا ظریـف گفت و اظهارداشـت: بنده با آقای ظریف تمـاس گرفتم که موفق 
نشـدم، ایشـان جوابگوی تلفن نیسـت. تماسـی با شـورای معاونان امور خارجه داشـتم 
که امور سیاسـت خارجی و شـرایط کشـور ادامه  دارد اما ما هنوز نتوانسـتیم با ایشـان 
ملاقاتی داشـته باشیم. وی یادآورشد: اگر ناهماهنگی وجود داشته اسـت در درون دولت 
بوده اسـت، طبق پروتکل باید آقای ظریف در دیدار بشـار اسـد با رییس جمهور حضور 
پیـدا می کـرد کـه به هر دلیل موضـوع بین آقای ظریف و دولت اسـت. موضـوع فراتر از 
این حرف ها اسـت و نباید موضوع ناهماهنگی را به سیاسـت ایران در سـوریه ربط داد. 
رییس کمیسـیون امنیت ملی مجلس خاطرنشـان کرد: ظریف هم از لحاظ موضوعی 
و شـکلی بـا تغییر سـاختاری کـه در وزارت خارجه شـکل داد خـودش می توانـد آن را 
بـه سـرانجام برسـاند. با آقـای لاریجانی صحبت کـردم. قرار شـد ابتدا مـا از کم و کیف 
موضوع اطلاع پیدا کنیم و بعد در باره جلسـه تصمیم گیری شـود.این در حالی اسـت 
که »احمد امیر آبادی فراهانی« عضو هیات رئیسـه مجلس شـورای اسلامی ارتباط این 
اسـتعفا با دیدارهای روزدوشـنبه  بشـار اسـد را رد کرد و نوشـت:  آنچه از قرائن و شواهد 
پیداسـت اسـتعفای ظریف ربطی به مسـائلی مثل جبهه مقاومت و اینها ندارد. ظریف 
بارهـا درمجلـس اعلام کردند با سـردار سـلیمانی کاملا هماهنگیم. بنابراین اسـتعفای 

ظریـف را باید درداخل دولت جسـتجو کرد.
مطهری: 

جایگزینی در حد ظریف وجود ندارد
»علـی مطهـری«، نماینـده مردم تهران در مجلس شـورای اسـلامی دربـاره چرایی 
اسـتعفای وزیـر امور خارجه کشـورمان اظهـار کرد: از دلایل اسـتعفای ایشـان اطلاعی 
نـدارم و خـود ایشـان بایـد در ایـن مـورد توضیح دهند ولی بـه طور کلـی آن مقدار که 
اطلاع دارم حاکی از آن اسـت که دلیل اصلی اسـتعفای آقای ظریف دخالت هایی اسـت 
که از طرف نهادهای غیرمسـئول در سیاسـت خارجی جمهوری اسـلامی ایران صورت 
می گیـرد.وی همچنیـن گفت:بعیـد می دانـم کـه رئیس جمهـوری با اسـتعفای آقای 
ظریـف موافقـت کند چرا که ما جایگزینی در حد ایشـان نداریـم ولی رئیس جمهوری 
بایـد مانـع دخالت ها در سیاسـت خارجی شـوند، مجلس می توانـد در ایـن راه به آن ها 
کمک کند ولی بیشـتر از همه شـخص آقای روحانی باید ایسـتادگی کند هر چند که 
او بایـد از ابتدا اقتدار بیشـتری به خرج مـی داد و مانع دخالت نیروهای نظامی و غیره در 

سیاسـت خارجی می شد.
مصطفی تاجزاده :

اجازه نمی دهیم انسدادطلبان صلح و امنیت ملی را به خطر بیندازند
»پروانـه مافـی« نماینده مـردم تهران وعضو فراکسـیون امید مجلس هم با انتشـار 
تصویـری از محمدجـواد ظریـف و رئیس جمهور؛ در صفحه شـخصی خـود در توییتر 
نوشـت:انَّما الْمُؤْمِنُونَ إخِْوَةٌ فَأَصْلِحُوا بَیْنَ أَخَوَیْکُمْ وَاتَّقوا اللَّه لَعَلَّکمْ تُرْحَمُون در حقیقت 
مؤمنـان با هم برادرند پس میان برادرانتان را سـازش دهیـد و از خدا پروا بدارید امید که 
مورد رحمت قرار گیرید.»محمدرضا بادامچی« عضو فراکسیون امید مجلس هم گفت: 
تلاش های رئیس دسـتگاه دیپلماسـی در دفاع از ایران و نظام، تحسین مردم، مسئولان 
و حتی دشـمنان را برانگیخت. از رئیس جمهور محترم می خواهیم ضمن عدم پذیرش 
اسـتعفای وزیـر امور خارجه، از دکتر محمدجـواد ظریف به صورت جدی حمایت کنند 
و دربـاره ماوقـع به مردم گـزارش دهند»مصطفی تاجزاده« فعال سیاسـی اصلاح طلب 
ظریف را نماد دیپلماسـی، صلح و متکی بر انتخاب اکثریت رای دهندگان ایرانی عنوان 
کـرد و گفـت: )ظریـف( بماند یـا برود، اجـازه نمی دهیم انسـدادطلبان و جنگ افـروزان 

داخلـی و خارجی صلـح و امنیت ملی ما را به خطـر اندازند.

واکنش ها به خبر استعفای وزیر امور خارجه: 

ظریف  بایدبماند 
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فاطمه پاره تن من و روشنى ديده و ميوه دل من است 
. آنچه او را ناراحت كند مرا ناراحت مى كند و آنچه 
شادش كند ، مرا شاد مى كند ؛ او نخستين كس از 

اهل بيت من است كه به من مى پيوندد 
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مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان 
قم گفت: 10 هزار و 190 نفر در آزمون 
کتبی طرح حفظ قرآن کریم در استان 
قم ثبت نام کردند، در حالی که این رقم 
در سال گذشته حدود 9 هزار و 400 

نفر بود. 
عباس  المسلمین  و  حجت الاسلام 
اسکندری ظهردیروز در نشست خبری 
با اصحاب رسانه استان قم با اشاره به 
آزمون کتبی طرح تربیت حافظان قرآن 
کریم در استان اظهار کرد: این آزمون 
در ساعت 8:30 در روز پنج شنبه نهم 
صورت  به  قم  دانشگاه  در  اسفندماه 
مشترک توسط اداره اوقاف و اداره ارشاد 
برگزار می شود، هدف از برگزاری آزمون، 
جامعه  در  کریم  قرآن  حفظ  ترویج  
است، در ساعت 11 همان روز هم شاهد 
این  در  قرآن  مفاهیم  آزمون  برگزاری 

دانشگاه خواهیم بود.
وی ادامه داد: باید گام های بلندی در 
زمینه تقویت موسسات مردمی در حوزه 
قرآن در استان قم برداشته شود و اداره 
اوقاف استان در این زمینه آمادگی دارد.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان 
قم افزود: استان رتبه های خوبی را در 
قرآن  تربیت حفظ  آزمون کتبی طرح 
به دست آورده و قم رتبه نخست را در 
ثبت نام در این آزمون کسب کرده است، 
این مساله با وجود کم بودن جمعیت 
استان قم نسبت به بسیاری از استان های 
ثبت  به  اشاره  با  است.اسکندری  دیگر 
نام حافظان کل قرآن کریم در آزمون 
تربیت حفظ قرآن اظهار کرد: 452 نفر از 

حافظان کل قرآن کریم در استان در این 
آزمون ثبت نام کردند.

وی ادامه داد: 10 هزار و 190 نفر در 
آزمون کتبی طرح حفظ قرآن کریم در 
استان قم ثبت نام کردند، در حالی که 
این رقم در سال گذشته حدود 9 هزار 
و 400 نفر بود، امسال سه هزار و 373 
نفر مرد و 6 هزار و 817 نفر زن در این 
آزمون کتبی طرح حفظ قرآن کریم در 

استان شرکت خواهند کرد.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان 
قم افزود: اکنون 20 هزار نفر در استان 
قرآن کریم هستند که  مشغول حفظ 
15 هزار نفر از آن ها در زیرمجموعه اداره 
آموزش و پرورش و مابقی در موسسات 
حفظ  را  قرآن  متبرکه  بقاع  و  قرآنی 

می کنند.
برگزاری همایش عالم واقف در قم

اسکندری با اشاره به برگزاری همایش 
عالم واقف ملاصادق قمی در شهر قم 
اظهار کرد: این همایش برای تجلیل از 
یک عالم واقف در روز پنج شنبه نهم 
اسفندماه از ساعت 9 صبح در مدرسه 
دارالشفا با همکاری مدیریت حوزه های 
و  ملی  با حضور شخصیت های  علمیه 
استانی برگزار می شود، آیت الله اعرافی 
مدیر حوزه های علمیه و حجت الاسلام و 
المسلمین روحانی نژاد مدیر مرکز فقهی 
همایش  در  اوقاف  سازمان  حقوقی  و 
سخنرانی می کنند.وی خاطرنشان کرد: 
یک  قمی  ملاصادق  وقفیات  جمله  از 
آن  به  متعلق  رقبات  و  علمیه  مدرسه 

مدرسه شامل زمین های کشاورزی بود.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم خبرداد

ثبت نام 10 هزار نفر در قم در آزمون طرح حفظ قرآن کریم 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم 
گفت: این استان از ظرفیت های زیادی برای ایجاد 
معادن سنگ تزیینی و واحدهای صنعتی فرآوری آن 

برخوردار است.
از  غنی  ظرفیتی  کرد:  تاکید  سیجانی  محمود 
معادن سنگ های تزیینی در نقاط مختلف استان 
پراکنده می باشد که با به کارگیری طرح های جدید 
و استفاده بهینه از این مواد معدنی می توان کسب 
و  ساختمانی  صنعت  زمینه  در  درآمدزا  کارهای  و 

فضاهای شهری ایجاد کرد.
وی افزود: فرصت های لازم برای سرمایه گذاری 
در این بخش هم در زمینه راه اندازی معادن جدید 

فعالان  و  است  فراهم  آن  فرآوری  بخش  هم  و 
اقتصادی می توانند در این عرصه، حضور پررنگی 

داشته باشند.
وی ادامه داد: همچنین در قم معادن متعدد گچ و 
ظرفیت های غنی دیگری که امکان تبدیل شدن به 
معادن فعال را دارا می باشد، وجود دارد که بهترین 
فرصت سرمایه گذاری را فراهم کرده است.سیجانی 
استان  در  مکانیزه  گچ  های  کارخانه  ایجاد  گفت: 
ضمن اشتغالزایی در بخش صنعت و معدن، باعث 
رونق اقتصادی منطقه به ویژه مناطق محروم، افزایش 
بیشتر  هرچه  اندازی  راه  و  استانی  برون  صادرات 
معادن گچ خواهد شد.وی بیان کرد: وجود شورابه 

های دریاچه نمک نیز یکی از مهم ترین ظرفیت های 
معدنی استان است که در کشور و خاور میانه بی 

نظیر می باشد.
این  از  فرآوری  صنایع  ایجاد  با  داد:  ادامه  وی 
دریاچه بر اساس استانداردهای محیط زیستی مانند 
ایجاد واحدهای تصفیه نمک، متناسب با ظرفیت های 
معدنی موجود در استان تحول عظیمی صورت می 
پذیرد و می تواند ضمن ایجاد اشتغال باعث رشد و 

شکوفایی منطقه گردد.
از 68 نوع ماده معدنی موجود در کشور، حدود 30 
نوع آن در قم بوده و در این میان معدن منگز ونارچ، 

بزرگترین معدن منگنز خاورمیانه است.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

قم ظرفیت های زیادی برای ایجاد معادن سنگ تزیینی دارد

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره(استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان 
بهمن ماه، حدود 400 میلیارد ریال از سوی مردم و بیش از 620 میلیارد ریال از طرف 

دولت به این نهاد کمک شده است.
اکبر میرشکار روز سه شنبه در نخستین گردهمایی مجمع مدیران خیراندیش 
مدارس استان قم در تالار آموزش مرکز آموزشی - رفاهی فرهنگیان اظهار کرد: در حال 
حاضر 41 هزار تَن در قالب 22 هزار خانواده به عنوان نیازمند در این استان شناسایی 
شده اند که به آنها خدمات رسانی صورت می گیرد. وی ادامه داد: در 10 ماه امسال، به هر 
تن از نیازمندان به صورت میانگین مبلغ 2 میلیون و 530 هزار ریال به صورت مستمری 
و یا تهیه مسکن، جهیزیه و درمان کمک شده است. وی با بیان این که در طرح اکرام 
ایتام حدود یک هزار و 800 یتیم را زیر پوشش داریم، اظهار کرد: این افراد حدود 17 
هزار حامی دارند که 33 درصد از این حامیان از مجموعه آموزش و پرورش قم هستند. 

میرشکار افزود: بالاترین مبلغ پرداختی به ایتام در کل کشور مربوط به استان قم است 
که از ابتدای سال جاری تا پایان دی ماه به هر یتیم حدود 30 میلیون ریال توسط حامیان 
کمک شده است. وی با بیان این که تمام این کمک ها برای رفع نیاز مستمندان است، 

گفت: کوشش می کنیم تا قم در این زمینه الگویی برای سایر استان های کشور باشد.

وی با تاکید بر تعامل با مجمع مدیران خیراندیش مدارس استان قم گفت: ماموریت ما 
رسیدگی به امور نیازمندان در بخش های مختلف است و بر اساس منویات رهبر معظم 
انقلاب اسلامی، رسیدگی به امور دانش آموزان بی بضاعت و جلوگیری از ترک تحصیل 
آنها وظیفه ما است. میرشکار تصریح کرد: تلاش می کنیم که کمک به نیازمندان به 
صورت مردمی و توسط مسجدها و مدرسه ها انجام شود و کار ما بیشتر نظارتی باشد و از 

مراجعه مستقیم مددجویان به کمیته امداد خودداری کنیم. 
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی قم خاطرنشان کرد: سال گذشته مبلغ 2 میلیارد 
و 200 میلیون ریال توسط مدرسه های استان برای کمک به دانش آموزان بی بضاعت 

جمع آوری شد. 
وی با بیان این که کمیته امداد نقش واسطه دارد تا کمک ها و امانت های مردمی را 
به دست نیازمندان برساند، گفت: تمام تلاش ما این است که با حفظ شان و کرامت افراد 

و بدون منت به نیازمندان کمک صورت بگیرد. 
وی با اشاره به تعامل و همکاری آموزش و پرورش با کمیته امداد در طول سال، تاکید 
کرد: لازم است که فعالیت ها و برنامه های کمیته امداد امام خمینی اطلاع رسانی شود 

تا مردم در روند کمک رسانی این نهاد قرار بگیرند.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره(استان قم خبرداد

کمک 620 میلیارد ریالی دولت به کمیته امداد قم 

نیم نگاه

نامحـرمانه

یــادمان

 60 هزار زندانی مشمول عفو گسترده عمومی شدند 
رئیس سازمان زندان ها گفت: با اجرای بخشنامه عفو گسترده زندانیان که به مناسبت چهلمین بهار 
آزادی از سوی رهبر انقلاب به زندانیان کشور اعطا شده است تا روز میلاد حضرت فاطمه زهرا )س(، 
تعداد 36000 نفر از زندانیان آزاد و تعداد 24000 نفر مشمول تخفیف مجازات شدند. اصغر جهانگیر با 
اعلام این خبر افزود: در خصوص بهره مندی زندانیان شمول این عفو استان های تهران، خراسان رضوی 
و فارس به ترتیب رتبه های اول تا سوم را دارند. همچنین به لحاظ بیشترین درصد بهره مندی زندانیان 
هر استان نسبت به تعداد زندانیان آن استان، به ترتیب سمنان، خراسان شمالی وآذربایجان شرقی 
رتبه های اول تا سوم را تا کنون در اختیار دارند.رئیس دفتر بازرسی ویژه قوه قضاییه از بهره مندی 1796 
نفر از زندانیان »زن« در سراسر کشور از این بخشنامه خبر داد.جهانگیر همچنین از آزادی و تخفیف 
مجازات تعداد 804 نفر از زندانیان اتباع بیگانه خبر داد و گفت: از آغاز اجرای این بخشنامه تا کنون تعداد 
539 نفر از زندانیان اتباع بیگانه آزاد و تعداد 265 نفر مشمول تخفیف مجازات و بهره مندی از رافت نظام 

اسلامی شدند.وی افزود: در بین زندانیان آزاد شده اتباع بیگانه 13 نفر زن حضور دارند.

اعلام مهلت مجدد برای ثبت نام جاماندگان کنکور 
مشاور عالی سازمان سنجش آموزش کشور از ثبت نام بیش از یک میلیون داوطلب در کنکور 98 
خبر داد و گفت: جاماندگان کنکور از 19 تا 22 اسفند فرصت دارند در این آزمون ثبت نام کنند.دکتر 
توکلی در گفت وگو با ایسنا، ضمن اعلام این خبر، اظهار کرد: ثبت نام کنکور سراسری سال 98 برای 
پذیرش دانشجو در رشته های با آزمون و دوره های روزانه، شبانه، نیمه حضوری، مجازی، پردیس های 
خودگردان دانشگاه ها، دانشگاه پیام نور، دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی غیردولتی و غیرانتفاعی، 
ظرفیت مازاد دانشگاه ها و رشته های تحصیلی با آزمون دانشگاه آزاد اسلامی از روز چهارشنبه 24 بهمن 
از طریق سایت سازمان سنجش آموزش کشور آغاز شد و داوطلبان با توجه به فرصت تمدید شده تا 
پایان وقت دوشنبه 6 اسفند فرصت داشتند در این آزمون ثبت نام کنند.وی در ادامه گفت: بر اساس 
آمار اولیه تاکنون تعداد یک میلیون و 76 هزار و 657 نفر در این آزمون ثبت نام کرده اند و آمار نهایی 

متعاقباً اعلام خواهد شد.

واعظی: ایران تنها یک سیاست خارجی و یک وزیر امورخارجه دارد 
رییس دفتر رییس جمهوری در حساب اینستاگرامی خود نوشت: از نظر دکتر روحانی، جمهوری 
اسلامی ایران تنها یک سیاست خارجی و یک وزیر امورخارجه دارد.»محمود واعظی« روز  سه شنبه  با 
انتشار تصویری از دکتر روحانی و دکتر ظریف در حساب اینستاگرامی خود نوشت: »سخنان امروز رییس 
جمهوری در تجلیل از وزیر امور خارجه  اش، گواهی روشن بر رضایت کامل نماینده ملت ایران از مواضع 
و عملکرد هوشمندانه و موثر دکتر ظریف و پاسخ محکمی به برخی تحلیل های نادرست و مغرضانه 
است.«رییس دفتر رییس جمهوری در این یادداشت تصریح کرد که »از نظر دکتر روحانی، جمهوری 

اسلامی ایران تنها یک سیاست خارجی و یک وزیر امورخارجه دارد.«

»شهریه« مدارس غیردولتی واقعی می شود 
مدیرکل مدارس غیردولتی وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه پیش ثبت نام مدارس غیردولتی 
در اسفندماه نداریم و قطعا بعد از سال جدید خواهد بود گفت: البته پیش ثبت نام اگر صرفا نامنویسی 
باشد مشکلی ندارد.محمد محسن بیگی در گفت وگو با ایسنا، در پاسخ به اینکه در سال های گذشته 
پیش ثبت نام مدارس غیردولتی از اسفندماه شروع می شد، آیا امسال نیز پیش ثبت نام مدارس را شاهد 
خواهیم بود؟ اظهار کرد: پیش ثبت نام مدارس غیردولتی را در اسفندماه نداریم و قطعا بعد از سال جدید 
خواهد بود.وی افزود: به دنبال آن هستیم که اطلاعات شهریه مدارس غیردولتی را از طریق موسسان 
را تا پایان اسفندماه وارد سامانه تعیین شهریه کنیم و شهریه را قبل از شروع ثبت نام ها مشخص کرده 

و در اختیار مردم قرار دهیم.

تنبیه بدنی ۲ دانش آموز نظرآبادی 
مدیرکل آموزش و پرورش استان البرز با اشاره به تنبیه بدنی دو دانش آموز نظرآبادی گفت: معلمی 
که این تنبیه را انجام داده بود به اداره آموزش و پرورش احضار شد.سالار قاسمی صبح دیروز در حاشیه 
مراسم افتتاح سالن ورزشی تخصصی خیرساز که در سالن زنده یاد رحیم رهنمایان برگزار شد، در جمع 
خبرنگاران اظهار داشت: دختران و مادران، آینده سازان فردا هستند و امروزه سرمایه های ما در کشور 
در اولویت اول مادران و دختران هستند.وی با اشاره به اینک مادران و دختران پاکدامن سبب کاهش 
آسیب به جامعه و کشور می شوند، افزود: مادران و دختران باید از نظر جسمی و روحی سالم باشند تا 

خانواده و جامعه آرامش داشته باشد.

ابتکار: لایحه برابری دیه زن و مرد به دولت ارائه شد 
معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری از ارائه لایحه دیه برابری زن و مرد به دولت خبر داد و 
گفت: مستندات فقهی و نظرات علمای حوزه در این لایحه آمده است.معصومه ابتکار روز سه شنبه به 
مناسبت سالروز میلاد حضرت زهرا)س( در گفت و گو با رادیو تهران افزود: در نص صریح قرآن کریم 
هیچ صراحتی به میزان دیه نداریم و درباره میزان دیه یا تفاوت آن میان مردان و زنان در قرآن هیچ 
صراحتی وجود ندارد. آنچه در این زمینه وجود دارد برداشت های فقهی و تفاسیر است و در این زمینه 

بیشتر بر روی اجماع فقها نظر داده شده است. 

سرپرست معاونت امور مطبوعاتی منصوب شد 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در حکمی محمدمهدی احمدی مشاور وزیر و مدیرکل حوزه وزارتی 
این وزارتخانه را با حفظ سمت به عنوان سرپرست معاونت امور مطبوعاتی و اطلاع رسانی منصوب کرد. 
در حکم سیدعباس صالحی خطاب به محمدمهدی احمدی آمده است:»نظر به سوابق و تجربیات ارزنده 
جنابعالی بر حسب این حکم با حفظ سمت به عنوان سرپرست معاونت امور مطبوعاتی و اطلاع رسانی 
منصوب می شوید. امید است در انجام وظایف محوله موفق و موید باشید.«بنابراین گزارش پیش از این 

محمد سلطانی فر به عنوان معاون امور مطبوعاتی در این سمت مشغول به فعالیت بود.

استعفای ظریف با هماهنگی رئیس جمهور نبوده است 
قائم مقام وزیر امور خارجه تاکید کرد که استعفای محمد جواد ظریف با هماهنگی رئیس جمهور 
نبوده است.مرتضی سرمدی قائم مقام وزیر امور خارجه در نشست شورای مرکزی فراکسیون امید 
مجلس شورای اسلامی با بیان توضیحاتی درخصوص استعفای وزیر امور خارجه، برخی شائبه ها در 

خصوص این استعفا را رد و تاکید کرد که استعفای ظریف با هماهنگی رئیس جمهور نبوده است.

پخش شیرینی به خاطر استعفای ظریف از سوی کریمی قدوسی 
سخنگوی هیات رییسه مجلس شورای اسلامی از پخش شیرینی استعفای ظریف از سوی کریمی 
قدوسی خبر داد.بهروز نعمتی در صفحه شخصی خود در توئیتر نوشت: »جواد کریمی قدوسی با 
خوشحالی فراوان امروز برایم شیرینی استعفای دکتر ظریف را آورد. به او گفتم بر فرض که ظریف برود 

- که نمی رود - با 24 میلیون ظریف دیگر چکار خواهید کرد؟«

به مناسبت هفتمین روز ارتحال آیت الله مومن قمی

مومن به تمام معنا
محمد خامه یار

ناگفته های بسیاری از زندگی پر برکت آیت الله مومن وجود دارد که هرگز در این مقال نمی گنجد و 
هیچ صاحب قلم و اندیشه ای قادر به بیان آن نیست. زندگی او سراسر تزکیه و جهاد و مبارزه بود که برای 
جامعه شیعی سرآمد است. عالمی که علم را به صحنه عمل برد و  درس آموز همگان شد. به آموخته 
هایش که علوم وحیانی بود باور قلبی داشت و پای آن ایستاد. کشاورز زاده بود و سختی و مشکلات 
زندگی را خوب لمس کرده بود، از تمکن مالی خوبی برخوردار بود اما از آن بهره نبرد و ساده زیستی را 
بر رنگ و لعاب زندگی ترجیح می داد. رفتن به مکتب خانه و راه یابی به حوزه علیمه قم و نجف و دانش 
آموختگی سرمایه کمی نبود و به آسانی به دست نیاورده بود تا زود آن را از دست دهد. داشته هایش 
اعتقادی و با تمام وجود به آن پایبند بود؛ به همین دلیل در دفاع از آن در شکل گیری نهضت اسلامی 

به تبعید رفت. به داشته هایش ایمان داشت و به آن مومن بود. 
عالم بود به علمی که داشت و عالم بود به بکارگیری آن. مومن به انقلاب و بنیانگذار آن و رهبری 
به همین  دلیل علی رغم میل باطنی مسئولیت های کلیدی در نظام جمهوری را بدون هیچ هیاهوی 

رسانه ای پذیرفت.
شیرازه وجودیش با علم و فقاهت  آمیخته بود هر چند از مسایل اجتماعی غافل نبود ولی به خاطر 
اطاعت پذیری از ولایت فقیه سال های متمادی خود را وقف نظام کرد و برای حفظ اصول آن  از جان 
مایه گذاشت. پاسداری از مبانی انقلاب و صیانت از اصول نظام به بهره مندی از اصول و شریعت اسلام 
ناب را برای خود رسالتی خطیر می دانست و به خاطر هیچ چیز با کسی تعارف و ملاحظه ای نداشت. 

فقیه پارسا در شورای نگهبان بود و دقت نظر فوق العاده ای در وضع قوانین با شریعت الهی داشت.
در زندگی به کم ترین ها قناعت می کرد و فقیهی ساده زیست به تمام معنا بود و نشانه ها و مصادیق 
بارز آن بر مردم کوچه و بازار روشن و هویدا بود. مردم کوچه و محله دیده بودند. او در صف نانوایی می 

ایستاد. فقیه بود و نماینده مردم در مجلس خبرگان بود و با آنان نشست و برخاست داشت. 
فقاهت او  توام با دنیایی از سرمایه معنوی و جلوه های الهی و جاودانی بود. او پارسا و مومن به انقلاب 
و رهبری بود. زهد و تقوایش مثال زدنی بود. گاه  چنان در پاسخ به مسایل و اجازات مالی محتاط بود که 
اگر کسی او را نمی شناخت در  فقاهت او دچار شک و تردید می شد. بارها در پاسخ به چنین مسایلی 
دیگران را بر خود ترجیح می داد و می گفت فلانی از من بلدتر است!  و این در حالی بود که شاگردان 

زیادی در حوزه علمیه از درس خارج او بهره مند می شدند.

گفتگوی جانسوز گوشت و کباب! کاریکاتور

محمدعلى  رجبى

عضو هیأت رئیسه شورای اسلامی شهر قم  مطرح کرد

پیگیری شورای شهر برای 
پرداخت به موقع حقوق پاکبانان

عضو هیأت رئیسه شورای اسلامی شهر قم گفت: بیشترین دغدغه 
پاکبانان پرداخت به موقع حقوق شان است و ما نیز پیگیر این موضوع 
هستیم. حسن طلایی در حاشیه مراسم تقدیر از همسران پاکبان شاغل 
در شهرداری منطقه دو قم که به مناسبت ولادت حضرت فاطمه زهرا)س( 
و بزرگداشت مقام زن برگزار شد، اظهار کرد: این حرکت ارزشمند و خوب 
که به همت شهرداری منطقه دو قم انجام شد، قابل تقدیر است و امیدوار 
هستیم اینگونه اقدامات ادامه داشته باشد.وی با بیان اینکه پاکبانان مانند 
سربازان گمنامی هستند که توجه زیادی به آنها نمی شود، ابراز کرد: پیامبر 
گرامی اسلام دست کارگر را می بوسید و همین موضوع راه را به ما نشان 
می دهد تا از کارگرانی که با دستان پینه بسته به مردم خدمت رسانی 
می کنند، توجه داشته باشیم.معاون کمیسیون خدمات شهری شورای 
اسلامی شهر قم تصریح کرد: بهترین هدیه به پاکبانان، به روز کردن 
حقوق شان است و این موضوع از دغدغه های اصلی شورای اسلامی شهر 
قم محسوب می شود.طلایی یادآور شد: تلاش می کنیم اقداماتی برای حق 
مشکل بیمه و پرداخت حقوق پاکبانان داشته باشیم و پیگیر هستیم تا این 
موضوع انجام شود.وی عنوان کرد: شهرداری قم به ما قول داده تا در آخر 
سال، حقوق پاکبانان به روز شود؛ ضمن اینکه شهرداری منطقه 2 به ما اعلام 
کرده بیمه پاکبانان به روز شده و تنها یک ماه حقوق آنها پرداخت نشده که 
به زودی این کار انجام می شود تا دغدغه اصلی این زحمت کشان برطرف 
شود.وی اظهار کرد: بیشترین مسئله ای که پاکبانان به ما می گویند، پرداخت 
به موقع حقوق شان است و ما نیز هر زمانی که حقوق این قشر زحمت کش 

همانند پرسنل شهرداری به روز شود، خوشحال خواهیم بود.

رییس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم :

فاصله پرداختی حقوق پاکبانان
 به حداقل برسد

رییس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم گفت: 
پیگیری های لازم را انجام دادیم تا زمان پرداخت حقوق پاکبانان به حداقل 
برسد.سید مجتبی سبحانی در حاشیه مراسم تقدیر از همسران پاکبان شاغل 
در شهرداری منطقه دو قم که به مناسبت ولادت حضرت فاطمه زهرا)س( و 
بزرگداشت مقام زن برگزار شد، اظهار کرد: این مراسم حرکت خیلی خوب بود 
که شهرداری منطقه دو قم انجام داد چراکه تقدیر و تشکر از خانواده کسانی که 
زحمت می کشند، ارزشمند است و اهمیت زیادی دارد چون موجب آرامش 
فکری و دوام خانواده ها می شود.وی ادامه داد: با مسؤولان مربوطه صحبت 
کردیم تا اینگونه مراسم ها در تمام مناطق شهری انجام شود و از همه کارگران 
شرکتی و غیر شرکتی در این مراسم ها دعوت کنند چون تمام کارگران برای 
ما عزیز هستند و تقدیر از این زحمت کشان، دلجویی و خسته نباشید به آنها 
است.وی تصریح کرد: سعی داریم در سال 98 به شهرداری ها فشار بیاوریم و 
تاکید کنیم تا با فاصله خیلی کم، پرداختی ها را داشته باشند، بیمه پاکبانان را 
بدهند و حقوق شان را به تعویق نیاندازند.سبحانی تاکید کرد: خدایی ناکرده 
نباید حق و حقوق پاکبانان تضییع شود و باید پرداختی هایشان به موقع باشد 
که ما نیز پیگیری های لازم را داشتیم.وی یادآور شد: صحبت هایی با شهرداری 
انجام دادیم و پیمکاران را نیز خواستیم تا فاصله تاخیری در پرداخت حقوق ها 
را به حداقل برساند تا کارگران راضی باشند چراکه آنها با دریافت به موقع 

حقوق شان، کارشان را بهتر انجام می دهند.

شهردار منطقه دو قم :

هدف شهرداری رضایت مردم
 از خدمات شهری است

شهردار منطقه دو قم گفت: سعی داریم کیفیت کارمان را در سال های 
آینده بالا ببریم تا شهروندان از اقدامات خدمات شهری رضایت داشته باشند.

رضا رحیمی در حاشیه مراسم تقدیر از همسران پاکبان شاغل در 
شهرداری منطقه دو قم که به مناسبت ولادت حضرت فاطمه زهرا)س( و 
بزرگداشت مقام زن برگزار شد، اظهار کرد: نیروهای قراردادی و حجمی که با 
شهرداری همکاری دارند، همه در یک راستا حرکت می کنند و این موضوع 
برای ما تفاوتی ندارد.وی با بیان اینکه جشن امروز را برای همکارانمان 
در حوزه خدمات شهری برگزار کردیم، گفت: تقدیر از همسران پاکبان، 
برای نخستین بار در قم برگزار شد و ما سعی داریم با رفع نقاط ضعف و 
برنامه ریزی مفصل تر، سال آینده این کار را برای تمام نیروهای شهرداری 
منطقه 2 انجام دهیم.شهردار منطقه دو قم ضمن ابراز امیدواری از ایجاد 
شور و نشاط بین فعالان حوزه خدمات شهری این منطقه ابراز کرد: سعی 
داریم با حضور اساتید مختلف در موضوعات مرتبط با حقوق شهروندی، 
حقوق خانواده ها و … برنامه های ویژه ای برای همکارانمان داشته باشیم.

رحیمی تصریح کرد: بنابر هماهنگی هایی که انجام شده و نگاهی که دکتر 
سقائیان نژاد دارد، سعی داشتیم تقریبا مرز را در بحث پرداخت ها رعایت 
کنیم؛ خوشبختانه تاکنون این اتفاق افتاده و جای تقدیر و تشکر از دکتر 
سقائیان نژاد دارد که واقعا ما را حمایت می کند.وی ادامه داد: سعی داریم 
در سال های آینده برنامه ریزی به گونه ای باشد تا کیفیت کار ما بالا رود تا 
شهروندان از مراحل و اقدامات خدمات شهری رضایت کامل را داشته باشند.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم :

جشنواره زیبا ترین سفره هفت سین
 از مواد بازیافتی برگزار می شود

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از برگزاری هفتیمن 
جشنواره زیبا ترین سفره هفت سین از مواد بازیافتی در قم خبر داد .

سید عبدالله میرابراهیمی با اشاره به برگزاری جشنواره سفره های هفت  
سین از اقلام دور ریختنی، اظهار کرد: این جشنواره در راستای توسعه 
فرهنگ استفاده از اقلام دور ریختنی و مدیریت تولید زباله در خانه ها برگزار 
می شود.وی افزود: آثار ارسال شده همشهریان به این جشنواره در ستادهای 
نوروزی مناطق هشتگانه شهری به نمایش در خواهد آمد .به گفته وی، 
هدف از اجرای این طرح نهادینه کردن استفاده بهینه از مواد دور ریختنی، 
استفاده از زبان هنر و آفرینش های هنری در بحث فرهنگ سازی، آشنا کردن 
خانواده ها به خصوص کودکان با مقوله بازیافت، توجه جدی به حفاظت 
محیط زیست و جلب مشارکت مردم در همراهی با مدیریت شهری به 
منظور کاهش زباله در سطح شهر است.مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری قم با تاکید بر ضرورت ایجاد نگاه ویژه در بین مردم در خصوص 
اقلام دور ریختنی و میزان تولید زباله خاطرنشان کرد: سعی ما بر مدیریت 
پسماند از منازل و جلب توجه مردم در خصوصی کیفیت زباله و ضرورت 

استفاده دوباره از زباله های بازیافتی و خشک است.

مسؤول سازمان بسیج سازندگی سپاه استان قم : 

سپاه  200 واحد مسکونی 
برای نیازمندان در قم احداث می کند

مسؤول سازمان بسیج سازندگی سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( استان قم 
گفت: سهم استان از 40 هزار پروژه محرومیت زدایی سپاه، 504 پروژه است 
که از جمله این پروژه ها احداث 200 خانه برای محرومین و نیازمندان است.  
علی دستوری ظهر دیروز در مراسم افتتاح 98 پروژه عمرانی و اهدای 84 سری 
جهیزیه کامل به نوعروسان قمی در سالن شهید اخلاقی در سپاه امام علی بن 
ابی طالب)ع( استان قم با اشاره به پروژه های عمرانی سازمان بسیج سازندگی 
استان اظهار کرد: از سال 89 تا سال 96، 708 پروژه عمرانی توسط این سازمان 
در خصوص ساخت و تکمیل مساجد، خانه عالم، حوزه علمیه، پروژه آبرسانی 
و کارگاه های اشتغال به اجرا درآمد و 6 میلیارد تومان اعتبار از سوی قرارگاه 
محرومیت زدایی سپاه برای احداث این پروژه ها اختصاص پیدا کرد.وی ادامه 
داد: غنی سازی اوقات فراغت از جمله اهداف تاسیس سازمان بسیج سازندگی 
بود، 154 گروه جهادی از سوی اقشار مختلف و محلات گوناگون در این 
سازمان در قم ثبت شده اند، پروژه های سازمان معمولا کوچک و عام المنفعه 
هستند که بسیار زود به بهره برداری برسند، گروه های جهادی به تکمیل زودتر 

پروژه های این سازمان با حداقل هزینه کمک می کنند.

اخبــار

استاندار قم گفت: مدیران باید تلاش 
کنند که مباحث اجتماعی مبدل به مسائل 

سیاسی و امنیتی نشود. 
افتتاح  آیین  در  سرمست  بهرام 
ساختمان فرماندهی انتظامی شهرستان 
قم، با بیان اینکه در راستای نظم آفرینی 
در جامعه و ارتقای فرهنگی، دستگاه های 
مختلفی تاثیرگذار هستند افزود: کم کاری 
های برخی دستگاه های دولتی را نیروی 

انتظامی جبران می کند.
وی نعمت امنیت و سلامت را دو نعمت 
مجهول برای مردم دانست و گفت: اهمیت 
این 2مقوله ناشناخته مانده و کسانی که 
در این راستا فعالیت می کنند آنچنان که 

شایسته است مورد توجه قرار نمی گیرند.
استاندار قم در ادامه با بیان اینکه امنیت 
برای  تجهیزات  صرف  و  افزاری  سخت 
امنیت آفرینی کفایت نمی کند، خاطرنشان 
کرد: احساس آرامش نیز باید در کنار امنیت 

فیزیکی وجود داشته باشد.
وی بیان کرد: بسیاری از مولفه ها در 
تامین احساس امنیت موثر هستند و به 
همین دلیل است که باید نقش مردم در 

تامین امنیت به درستی تعریف شود.
نیروهای  کرد:  خاطرنشان  سرمست 
نظامی، انتظامی و سیاسی در کنار وظایف 
امنیت، مسئولیت  تامین  ذاتی شان در 

های  عرصه  در  مردم  مشارکت  جلب 
مختلف را بر عهده دارند.وی همچنین 
با اشاره به موقعیت مکانی استان قم در 
محور مواصلاتی 17 استان و نیز برگزاری 
مناسبت های مختلف مذهبی و سیاسی 
تصریح کرد: ناجای قم مسئولیت های 

مضاعفی را برای تامین امنیت دارد.
های  پست  در  شایسته  زنان   *

مدیریتی قرار گیرند 
مراسم  در  همچنین  قم   استاندار 
جشن بانوی فاطمی در سالن معصومیه 
گفت: حضور بانوان در عرصه های مختلف 
برکات  از  فرهنگی  و  اجتماعی  سیاسی 
انقلاب اسلامی است و باید در پست های 

مدیریتی از زنان شایسته استفاده شود. 
بهرام سرمست بیان داشت: در دین 
مبین اسلام جایگاه زن و مادر به درستی 
ترسیم شده است و در صورتی که این 
مفهوم به درستی درک و باور شود شاهد 
نقش آفرینی بیش از پیش بانوان خواهیم 
بود.وی با بیان اینکه بخش قابل توجهی از 
دانشگاهیان را در نظام جمهوری اسلامی 
بانوان تشکیل می دهند ادامه داد: در بحث 
مدیریت نیز باید متناسب با شایستگی 
های زنان از ایشان در پست های مدیریتی 
استفاده شود.استاندار قم گفت: در نهاد 
خانواده زنان نقش محوری در حفظ این 
نهاد مقدس و پرورش آینده سازان کشور 

دارند.وی ادامه داد: تربیت بانوانی فرهیخته و 
دارای اندیشه های بلند که در کنار رسالت 
مادری و همسری، مسئولیت های مدنی 
خود را نیز انجام دهند کاری بسیار سخت 
است و از این رو باید قدردان بانوانی که این 

دو وظیفه خطیر را انجام می دهند باشیم.
در پایان این مراسم از تعدادی از بانوان 
استان که در عرصه های مختلف فعالیت 

داشتند با اهدای لوح تقدیر بعمل امد.
*  وعده های مسئولین باید مطابق 

با واقعیات باشد.
استاندار قم همچنین در همایش زن 
و رسانه در سالن شهید آوینی اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، با اشاره به 
حضور بانوان فعال در حوزه رسانه در قم 
گفت: مطالبه گری از ویژگی های اصحاب 
رسانه است و مسئولان استان نسبت به این 

امر واکنش مثبت دارند. 
سرمست همچنین با بیان اینکه وعده 
های مسئولین باید مطابق با واقعیات باشد 
گفت: مدیران استان باید نسبت به عملکرد 

خود پاسخگو باشند.
وی با بیان اینکه امروز در عصر ارتباطات 
زندگی می کنیم گفت: در چنین شرایطی 
شفافیت از اهمیت ویژه برخوردار است و 
بایستی مورد توجه جدی مسئولان استان 

باشد.

استاندار قم: 

مدیران از تبدیل شدن مباحث اجتماعی به امنیتی جلوگیری کنند 


